
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ.  Έ. Αχτσιόγλου και

Α. Νικολαΐδη, σελ. 20822 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 20804, 20806, 20810,

20815, 20816, 20817, 20818, 20819, 20820, 20821, 20822,
20824, 20825, 20826, 20827, 20828, 20830, 20832 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών:
i. µε θέµα: «Μη νόµιµη συµπερίληψη στην πρόσφατη απο-

γραφή πληθυσµού των παράνοµων µεταναστών που φιλοξε-
νούνται προσωρινά σε Δοµές εντός των γεωγραφικών ορίων
της Κοινότητας Φυλακίου, του Δήµου Ορεστιάδας  Έβρου».,
σελ. 20804 

ii. µε θέµα: «Για τις οφειλές της εταιρείας Βιοκαλλιεργητές
Σητείας ΑΕ σε ελαιοπαραγωγούς»., σελ. 20804 

iiι. µε θέµα: «Λήψη µέτρων για την αποκλιµάκωση των ανα-
πτυξιακών αντικινήτρων που ταλαιπωρούν τις επιχειρήσεις
της Θράκης και τον πληθυσµό της»., σελ. 20810 

β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: «Τουριστική «επένδυση» στην Αστυπάλαια εις βάρος
του περιβάλλοντος και της φυσιογνωµίας του νησιού και πα-
ρά την οµόφωνη διαφωνία της τοπικής κοινωνίας»., σελ.
20806 

γ) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας µε θέµα: «Συµµε-
τοχή Ανώτατου  Έλληνα Αξιωµατικού στις εκδηλώσεις της
Τουρκικής Πρεσβείας την 30η Αυγούστου για τον εορτασµό
της «ηµέρας νίκης»., σελ. 20808 

δ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
, σελ.  

i. µε θέµα: «Καταστροφική η καθυστέρηση στην ολοκλή-
ρωση του Φράγµατος του Ασωπού. Οφείλετε σαφείς και ξε-
κάθαρες απαντήσεις στην κοινωνία της Κορινθίας»., σελ.
20813 

ii. µε θέµα: «Καταβολή χρηµατοδοτικής στήριξης έκτακτης
ανάγκης στους αγρότες του Ν.  Έβρου, που επλήγησαν από
τις πυρκαγιές του καλοκαιριού 2023, οι οποίοι δραστηριοποι-
ούνται στην καλλιέργεια ακακιών και ανάγκη επίσπευσης της
αποζηµίωσης για τις σχετικές ζηµιές στις µονοετείς καλλιέρ-
γειες, στις οποίες έχει διενεργηθεί έλεγχος από τον ΕΛΓΑ».,
σελ. 20815 

ε) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών: 
i. µε θέµα: «Να καλυφθεί η ανάγκη όλων των παιδιών για

φοίτηση σε βρεφονηπιακούς σταθµούς στο Ηράκλειο Κρή-
της». , σελ. 20817 

ii) µε θέµα: «Λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση της τερά-
στιας κυκλοφοριακής συµφόρησης στην πόλη του Ασπρο-
πύργου εξαιτίας της καθηµερινής διέλευσης µεγάλου αριθ-
µού βαρέων οχηµάτων»., σελ. 20819 

στ) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης µε θέµα: «Οι παράνοµοι και αντεργατικοί όροι στους
οποίους υποχρεώνονται οι ενοικιαζόµενοι εργαζόµενοι της
MELLON TECHNOLOGIES στην Εθνική Τράπεζα είναι µνη-
µείο εργοδοτικής αυθαιρεσίας και πρέπει να ανατραπεί.»,
σελ. 20822 

ζ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Μέτρα υποδοµής και πρόληψης, για να σταµατήσουµε να

θρηνούµε θύµατα στον Βόρειο Οδικό  Άξονα Κρήτης
(ΒΟΑΚ)»., σελ. 20824 

η) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού:  

i.  µε θέµα: «Αναθεώρηση απόφασης συγχώνευσης τµηµά-
των Δηµοτικών Σχολείων Ν. Δράµας»., σελ. 20825 

ii. µε θέµα: «Εντελώς αντιπαιδαγωγική η απόφαση της Κυ-
βέρνησης για συγχωνεύσεις τµηµάτων»., σελ. 20825 

iii. µε θέµα: « Έντονη αναστάτωση στην εκπαιδευτική κοι-
νότητα της Δράµας από τις συγχωνεύσεις σχολικών τµηµά-
των σε δηµοτικά σχολεία»., σελ. 20826 

iv. µε θέµα: «Ανάγκη για άµεση ανάκληση απόφασης του
νέου αναπληρωτή Περιφερειακού Δ/ντή Αττικής που αφορά
στον διαχωρισµό σχολικών τµηµάτων σε περίπτωση συµπε-
ρίληψης εντός αυτών µαθητών µε αναπηρίες ή/και µαθησια-
κές δυσκολίες»., σελ. 20830 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτε-

ρικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υποδοµών
και Μεταφορών, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, Δικαιοσύνης, Πολιτισµού, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κατέθεσαν
στις 13-9-2024 σχέδιο νόµου «Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Ιαπωνίας για την απο-
φυγή της διπλής φορολογίας αναφορικά µε τους φόρους ει-
σοδήµατος και την αποτροπή της φοροδιαφυγής και της
φοροαποφυγής και του Πρωτοκόλλου αυτής», σελ. 20821 

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Διαδικασίες ελέγχου, διοι-
κητικά µέτρα και κυρώσεις στον τοµέα των γεωργικών
προϊόντων και τροφίµων και Προστατευόµενης Ονοµασίας
Προέλευσης, Προστατευόµενες Γεωγραφικές  Ένδειξης και
Εγγυηµένων Παραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊόντων», σελ.
20821 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΊΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 20816 - 20832
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 20803 – 20816

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 20862, 20817, 20819,20820, 

20821, 20822, 20824,20825, 
20826, 20827, 20828,20830, 
20832

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 20824, 20826,20810, 20815
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 20820

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 20830, 28031
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 20810, 20811
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 20824, 20825
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 20804, 20805, 20806
ΖΑΜΠΑΡΑΣ Μ. , σελ. 20826, 20828, 20830

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΠΘ’

Δευτέρα 16 Σεπτεµβρίου 2024



ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 20822, 20823
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ., σελ. 20822, 20823
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 20829, 20810
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 20826, 20827
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 20826, 20827, 20828,20829, 

20830, 20831, 20832
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 20808, 20809
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 20806, 20807
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 20826, 20827, 20828, 20829
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 20803, 20804, 20815, 20816
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν. , σελ. 20811, 20812
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 20817, 20818, 20819,20820, 

20821
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 20824
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 20813, 20814, 20815, 20816
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 20804, 20805, 20817, 20818
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 20806, 20808
ΤΣΟΚΑΝΗΣ Χ. , σελ. 20819, 20820, 20821
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 20813, 20814, 20815

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 20806



Αθήνα, σήµερα στις 16 Σεπτεµβρίου 2024, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 14.34’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής:

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου τη Δευτέρα 16 Μαρτίου 2024 ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Η υπ’ αριθµόν 1362/8-9-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χρήστο Σταϊ-
κούρα. 

Η υπ’ αριθµόν 1371/9-9-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών κ. Νικόλαο Παπαθανάση. 

Οι υπ’ αριθµόν 1349/2-9-2024 και 1369/9-9-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών κ. Χρίστο Δήµα. 

Η υπ’ αριθµόν 1355/4-9-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη. 

Οι υπ’ αριθµόν 1365/9-9-2024 και 1368/9-9-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εσωτερικών κ.
Βασίλειο - Πέτρο Σπανάκη. 

Οι υπ’ αριθµόν 1354/4-9-2024, 1356/4-9-2024, 1357/5-9-2024
και 1358/6-9-2024 επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντηθούν από την
Υφυπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Ζωή
Μακρή. 

Η υπ’ αριθµόν 1353/4-9-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Νικόλαο
Ταγαρά. 

Οι υπ’ αριθµόν 1350/2-9-2024 και 1351/3-9-2024 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Διονύσιο Σταµενίτη. 

Η υπ’ αριθµόν 1373/9-9-2024 επίκαιρη ερώτηση που απευθύ-
νεται προς την Υπουργό Πολιτισµού κ. Στυλιανή Μενδώνη, δεν
θα απαντηθεί λόγω αναρµοδιότητας.» 

Ξεκινούµε τη συζήτηση µε την πέµπτη µε αριθµό 1349/2-9-
2024 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Έβρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Παράσχου

Παπαδάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών µε θέµα: «Μη νόµιµη συµπερίληψη στην πρόσφατη απο-
γραφή πληθυσµού των παράνοµων µεταναστών που
φιλοξενούνται προσωρινά σε δοµές εντός των γεωγραφικών
ορίων της Κοινότητας Φυλακίου, του Δήµου Ορεστιάδας
Έβρου».

Κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κάπου στον Έβρο ψηλά στο βόρειο κοµµάτι

όπου είκοσι τέσσερα δηµοτικά σχολεία έχουν µηδέν µαθητές κι
όπου τα τελευταία δέκα χρόνια έχουν φύγει, έχουν µετοικήσει
από τον Έβρο γύρω στις δεκαέξι, δεκαεπτά χιλιάδες πολίτες
γιατί δεν µπορούν να έχουν δουλειά, δεν µπορούν να βρουν ερ-
γασία. Δεν υπάρχει ανάπτυξη εκεί όπως αντιλαµβάνεστε. 

Υπάρχει ένα χωριό που λέγεται Φυλάκιο το οποίο βρίσκεται
κοντά στα σύνορα, πέντε χιλιόµετρα δίπλα στην Τουρκία και στη
Βουλγαρία. Σε αυτό, λοιπόν, το χωριό, σε αυτόν τον οικισµό,
όπου υπάρχουν δύο παντοπωλεία και ένα καφενείο, είχε η Κυ-
βέρνησή σας -όχι εσείς, ούτε το Υπουργείο σας- τη φαεινή ιδέα
αντί να κάνει έργα ανάπτυξης για να µην κλείσουν αυτά τα είκοσι
τέσσερα δηµοτικά σχολεία και για να µη φύγουν αυτές οι δεκαε-
πτά χιλιάδες κόσµου και για να µην µαραζώσει ο Έβρος -θα φύ-
γουν και άλλοι µε µαθηµατική ακρίβεια- να κάνει ένα κέντρο
υποδοχής και ταυτοποίησης λαθροµεταναστών. 

Πήγε ένας νέος κάτοικος να κάνει ένα καφενείο στον οικισµό
Φυλάκιο και διαπιστώθηκε ότι ενώ το Φυλάκιο έχει γύρω στους
διακόσιους µε διακόσιους πενήντα πραγµατικούς κατοίκους, εµ-
φανίζεται στην τελευταία απογραφή να έχει πάνω από εξακόσι-
ους, επτακόσιους, διότι έχουν καταµετρηθεί µη νοµίµως οι πα-
ράνοµοι εισερχόµενα αλλοδαποί οι οποίοι βρίσκονται στο ΚΥΤ,
αλλά και στο ΠΡΟΚΕΚΑ που κάθονται για είκοσι τρεις, είκοσι τέσ-
σερις, είκοσι πέντε µέρες, κάνουν την αίτηση ασύλου, παίρνουν
το δελτίο αιτούντος ασύλου και φεύγουν από το συγκεκριµένο
χωριό και από τον συγκεκριµένο χώρο, αλλά και από το ΠΡΟ-
ΚΕΚΑ όπου υποτίθεται είναι κρατούµενοι και πρέπει να φύγουν,
να απελαθούν στις χώρες απ’ όπου προήλθαν. Φυσικά, µε τον τε-
λευταίο νόµο τους έχετε νοµιµοποιήσει και δεν χρειάζεται. 

Θέλω να ρωτήσω αν πρόκειται να νοµοθετήσετε έτσι ώστε να
αποκατασταθεί αυτή η αδικία. Διότι όπως αντιλαµβάνεστε ο άν-
θρωπος που πήγε να κάνει ένα καφενείο στο χωριό φορολογείται
ακριβώς ίδια όπως φορολογείται απέναντι η Μεγάλη Βρετανία.
Ακριβώς ίδια. Πληρώνει και τέλος επιτηδεύµατος διότι έχει εγ-
γραφεί ο οικισµός πάνω από πεντακόσιους κατοίκους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπαδάκη.

Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
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µικών κ. Χρίστος Δήµας. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε συνάδελφε. Αρχικά θέλω να σας πω

ότι από την πλευρά του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών έχουµε δύο πολύ σηµαντικές εξελίξεις, δύο πολύ ση-
µαντικά µέτρα ειδικότερα για τους ελεύθερους επαγγελµατίες.
Ακούσατε και τον Πρωθυπουργό -είµαι βέβαιος- στη Διεθνή Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης, όπου εξήγγειλε την πλήρη κατάργηση του
τέλους επιτηδεύµατος για το σύνολο των ελεύθερων επαγγελ-
µατιών σε όλη τη χώρα. Το τέλος επιτηδεύµατος είναι ένας
φόρος ο οποίος ξεκίνησε το 2011 από την κυβέρνηση Παπαν-
δρέου. Το συνολικό κόστος είναι στα 120 εκατοµµύρια ευρώ για
την επόµενη χρονιά. Είναι 325 ευρώ ανά ελεύθερο επαγγελµατία. 

Το δεύτερο πάρα πολύ σηµαντικό µέτρο, πάλι εξαγγελία του
Πρωθυπουργού στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, έχει να κάνει
µε το τεκµαρτό φορολογητέο εισόδηµα στους οικισµούς, στις
δηµοτικές κοινότητες κάτω των χιλίων πεντακοσίων κατοίκων.
Μέχρι πρότινος είχαν ευνοϊκό φορολογικό τεκµαρτό εισόδηµα,
απαλλαγή κατά 50% οι δηµοτικές κοινότητες οι οποίες έχουν από
πεντακόσιους κατοίκους και κάτω. Πλέον αυτό επεκτείνεται από
χίλιους πεντακόσιους κατοίκους και κάτω. Μπορώ να σας πω ότι
καλύπτεται µε αυτόν τον τρόπο το 89,1% των δηµοτικών κοινο-
τήτων σε όλη την επικράτεια. Άρα προφανώς και η δηµοτική κοι-
νότητα Φυλακίου Ορεστιάδας Έβρου. Αναγνωρίζουµε ότι είναι
διαφορετικό να είσαι ελεύθερος επαγγελµατίας στο Φυλάκιο
Ορεστιάδας Έβρου από το να είσαι ελεύθερος επαγγελµατίας,
όπως είπατε, εδώ στο κέντρο της Αθήνας.

Ναι, βεβαίως, θα ακολουθήσει το επόµενο χρονικό διάστηµα
νοµοθετική ρύθµιση για να µπορέσουµε να δώσουµε ακόµα πε-
ρισσότερα κίνητρα στους ελεύθερους επαγγελµατίες που ζουν
στα χωριά µας, σε χωριά κάτω των χιλίων πεντακοσίων κατοίκων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Παρακαλώ, κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερο-
λογία σας.

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας εκτιµώ και σας
σέβοµαι, διότι είστε ένας σοβαρός πολιτικός, αλλά θέλω να µου
πείτε αν πραγµατικά αντιλαµβάνεστε το λάθος που έχει γίνει και
αν πρέπει να διορθωθεί αυτό.

Έκανε κάποιες εξαγγελίες, όντως, ο κύριος Πρωθυπουργός.
Μιλάµε για εξαγγελίες, όµως! Αύριο, αυτός ο άνθρωπος, που πε-
ριµένει εδώ και τρεις-τέσσερις µήνες να κάνει την έναρξη επιτη-
δεύµατος, δεν µπορεί να την κάνει, διότι δεν εντάσσεται στους
ευεργετικούς νόµους φορολογικά. Δεν µπορεί επί του πρακτέου
τώρα που µιλάµε.

Εσείς µου λέτε τώρα για εξαγγελίες οι οποίες δεν έχουν χρο-
νικό ορίζοντα, δεν ξέρουµε πότε θα υλοποιηθούν και αν υλοποι-
ηθούν. Όπως και να έχει, όµως, υπάρχει και ένα θέµα εθνικό:
Μπορεί να θεωρηθεί µόνιµος πληθυσµός ο λαθροµετανάστης ο
οποίος κρατείται στο ΠΡΟΚΕΚΑ και πρέπει να απελαθεί, που, πα-
ρόλα αυτά, εσείς και τα υπόλοιπα κόµµατα νοµιµοποιήσατε, αλλά
και ο φιλοξενούµενος λαθροµετανάστης στο ΚΥΤ, ο οποίος αι-
τείται ασύλου και στις εικοσιπέντε µέρες θα φύγει; Αυτό το
λάθος δεν πρέπει να διορθωθεί; Εκτός αν θεωρείτε -η Κυβέρ-
νησή σας, εννοώ- ότι είναι µόνιµος πληθυσµός ο λαθροµετανά-
στης που µένει σε αυτά τα καταστήµατα -κράτησης δεν είναι-
φιλοξενίας.

Και όπως και να έχει, δεν µιλάµε µόνο για το τέλος επιτηδεύµα-
τος, το οποίο πάλι εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός ότι θα καταργηθεί.
Εξήγγειλε πάλι ότι θα φτάσουµε στους χίλιους πεντακό- σιους κα-
τοίκους. Το ξαναλέω ότι ο ακρίτας ο οποίος µένει στο Φυλάκιο ή
µένει στον Έβρο δεν νοείται λογικά να έχει την ίδια φορολόγηση
µε έναν που έχει κατάστηµα στο Κολωνάκι και στην Ερµού.

Αυτά είναι µέτρα, βέβαια, που δεν απασχολούν µόνο το Υπουρ-
γείο σας, αλλά και τα άλλα Υπουργεία, το Εσωτερικών, το Οικο-
γένειας, που πρέπει να πέσουµε όλοι πάνω, να βρούµε τη λύση,
έτσι ώστε να ενισχύσουµε τον Έβρο, για να έχουµε ανάπτυξη,
να πάει περισσότερος κόσµος.

Βιοµηχανία δεν υπάρχει στον Έβρο. Το µόνο που έχουµε είναι

Συνοριοφύλακες, Στρατό, Πυροσβεστική. Δεν υπάρχει κάτι άλλο.
Με µαθηµατική ακρίβεια ξέρετε τι θα γίνει; Σε χωριά κεφαλοχώ-
ρια, όπως η Βύσσα, τα Ρίζια -σας λέω ενδεικτικά- που είχαν τρεις
και τέσσερις χιλιάδες κατοίκους, σήµερα είναι επτακόσιοι και
οκτακόσιοι. Με µαθηµατική ακρίβεια δεν θα υπάρχουν, θα αφα-
νιστούν τα χωριά.

Τουναντίον, η Αδριανούπολη απέναντι, κύριε Υφυπουργέ, έχει
φτάσει διακόσιες χιλιάδες. Αν δεν µπορούµε και δεν ξέρουµε
πώς να αναπτύξουµε τον Έβρο, ας πάρουµε µαθήµατα από την
Τουρκία. Φορολογικούς συντελεστές ίδιους µε την Αθήνα ή µε
τη Θεσσαλονίκη ή µε µεγαλουπόλεις δεν µπορεί να πληρώνει ο
Εβρίτης και να έχει και τη βενζίνη 2 ευρώ, ενώ η βενζίνη εδώ,
στην Αθήνα είναι 1,70 ευρώ, διότι έχει και τα έξοδα µετακίνησης.
Έτσι, αναγκαστικά φεύγει ο Εβρίτης και πάει και βάζει βενζίνη
στην Τουρκία, αγοράζει ζαρζαβάτια από τη λαϊκή στην Τουρκία
και µαραζώνει ο Έβρος ακόµα περισσότερο.

Άρα πρώτα από όλα, αν καταλαβαίνετε ότι έχει γίνει λάθος από
τη Στατιστική Αρχή, θέλω να µου απαντήσετε σε αυτό: Υπάρχει
λάθος; Θεωρείται µόνιµος πληθυσµός ο λαθροµετανάστης σε
αυτά τα κέντρα κράτησης; Και αν ναι, αιτιολογήστέ το. Αν όχι,
δεν πρέπει να διορθωθεί; Αφήστε την εξαγγελία. Η εξαγγελία
µπορεί να γίνει, µπορεί να µη γίνει. Εγώ σας λέω ότι είµαι καλό-
πιστος και λέω ότι θα γίνει µέχρι τους χίλιους πεντακόσιους κα-
τοίκους. Αύριο, όµως, ο άνθρωπος αυτός στο Φυλάκιο δεν µπο-
ρεί να ανοίξει το κατάστηµά του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Παπαδάκη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ας τα πάρουµε ένα-ένα πάλι, κύριε συνάδελφε.
Πρώτον, όπως σας είπα, ως προς το τέλος επιτηδεύµατος, κα-
ταργείται το υπόλοιπο 50% και αν θυµάστε, είχε γίνει εξαγγελία
και την περασµένη χρονιά ότι το 2024 θα πάψει να υφίσταται, θα
µειωθεί κατά 50%. Δεν έµεινε εξαγγελία. Γεγονός είναι, πραγµα-
τοποιήθηκε.

Αντιστοίχως, έτσι θα πραγµατοποιηθεί και για το 2025, να
πάψει να υφίσταται τέλος επιτηδεύµατος για όλους τους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες. Και πραγµατικά, θέλω να δω µε πολύ µε-
γάλο ενδιαφέρον τι θα κάνει και το δικό σας κόµµα, εάν θα υπερ-
ψηφίσει τη συγκεκριµένη ρύθµιση που θα έρθει το επόµενο χρο-
νικό διάστηµα στη Βουλή.

Από εκεί και έπειτα, πάλι σας το είπα και πριν, ναι, συµφω-
νούµε ότι είναι διαφορετικό να είσαι ελεύθερος επαγγελµατίας
στον Έβρο, στο Φυλάκιο και να είσαι ελεύθερος επαγγελµατίας
στο Κολωνάκι. Σας το είπα και εγώ πριν. Ακριβώς για αυτόν το
λόγο έγινε η εξαγγελία και θα ψηφιστεί. Και πάλι θέλω να δω εάν
η Ελληνική Λύση θα το υπερψηφίσει αυτό ή όχι, ώστε στις δηµο-
τικές κοινότητες που θα έχουν κάτω των χιλίων πεντακοσίων κα-
τοίκων -επαναλαµβάνω, καλύπτεται το 89,1% των δηµοτικών
κοινοτήτων σε όλη την επικράτεια- να υπάρχει απαλλαγή κατά
50% από το φορολογητέο τεκµαρτό εισόδηµα.

Αναγνωρίζοντας, λοιπόν, την ανάγκη να δώσουµε επιπλέον κί-
νητρα στους ελεύθερους επαγγελµατίες που δραστηριοποιούνται
στα χωριά µας, έχουµε εξαγγείλει τη συγκεκριµένη ρύθµιση. Επα-
ναλαµβάνω µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης, θα δούµε και εµείς ποια κόµµατα στηρίζουν στην πράξη
µια τέτοια αλλαγή και ποια κόµµατα δεν θα το υπερψηφίσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Συνεχίζουµε τώρα µε τη συζήτηση της έκτης µε αριθµό 1369/
9-9-2024 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµ-
µα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέµα: «Για τις οφειλές της
εταιρείας «Βιοκαλλιεργητές Σητείας Α.Ε.» σε ελαιοπαραγωγούς».

Παρακαλώ, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η συζήτηση έρχεται σε συνέχεια προηγούµε-

νης επίκαιρης ερώτησης που απαντήθηκε από τον Υπουργό Ερ-
γασίας για οφειλές της εταιρείας «Βιοκαλλιεργητές Σητείας Α.Ε.»
για τους εργαζόµενους.
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Εκτός, όµως, από τους εργαζόµενους, αυτή η αµαρτωλή εται-
ρεία «Βιοκαλλιεργητές Σητείας Α.Ε.», αξιοποιώντας το αντιλαϊκό
θεσµικό πλαίσιο διαχρονικά, όπως το διαµόρφωσαν οι κυβερνή-
σεις, κάνοντας παράλληλα και χρήση αθέµιτων µεθόδων, αρνεί-
ται να εξοφλήσει εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ που οφείλει σε
δεκάδες ελαιοπαραγωγούς της Σητείας και αφορά είτε βιοκαλ-
λιεργητές είτε παραγωγούς που παράγουν συµβατικό λάδι και
αφορά το ελαιόλαδο της ελαιοκοµικής περιόδου 2022 - 2023, το
οποίο έχει πωληθεί, έχουν εισπραχθεί τα χρήµατα από την εται-
ρεία και η εταιρεία δεν τα έχει αποδώσει. Πρόκειται για λάδι το
οποίο η εταιρεία τους το πήρε, η ίδια τους το ζήτησε. Τους έπαιρ-
νε ο ηγούµενος τηλέφωνο, ο οποίος ηγείται του διοικητικού συµ-
βουλίου και τους παρακαλούσε να του το δώσουν. Ποτέ, λοιπόν,
δεν τους πλήρωσε, παρ’ όλο που το έχει πουλήσει, όπως σας
είπα.

Η απάντηση της εταιρείας είναι ότι δεν γνωρίζει πότε θα κα-
ταβάλει τα χρήµατα που τους οφείλει από τις αλεσιές του 2022,
προσθέτοντας έτσι και άλλα βάρη στον αγροτικό κόσµο, τα γνω-
στά βάρη µε τα οξυµένα προβλήµατα που αντιµετωπίζει η αγρο-
τιά µε την Κοινή Αγροτική Πολιτική, τον κανονισµό για τον ΕΛΓΑ,
το κόστος παραγωγής, τις αγροτικές εταιρικές συµπράξεις και
πολλά άλλα προβλήµατα.

Η αγωνία των αγροτών, όµως, επιτείνεται από το γεγονός ότι
το διοικητικό συµβούλιο της εταιρείας έχει καταθέσει αίτηση για
πτώχευση της εταιρείας, η οποία πτώχευση προχωράει µε δικά-
σιµο στις 9 Νοεµβρίου και ως γνωστόν, η πτώχευση υπερέχει του
καταστατικού της εταιρείας, οποιασδήποτε απόφασης γενικής
συνέλευσης και το διοικητικό συµβούλιο κάνει µια προσπάθεια
να βάλει τρικλοποδιά στους εργαζόµενους και στους ελαιοπα-
ραγωγούς.

Αντί, δηλαδή, να αποδώσει τα χρήµατα η εταιρεία, ως οφείλει
και στους εργαζόµενους και στους ελαιοπαραγωγούς, να ψάξει
να βρει χρήµατα, να ρευστοποιήσει ή οτιδήποτε άλλο, κάνει το
εντελώς αντίθετο µε το αίτηµα για πτώχευση.

Είναι εξοργισµένος ο κόσµος. Πρόκειται για κοµπίνα της εται-
ρείας. Δηλαδή, είναι κοµπιναδόρικη η στάση -πώς να το πω;- του
ηγούµενου και του διοικητικού συµβουλίου.

Εγώ τα λέω έξω από τα δόντια, κύριε Υπουργέ. Η Μονή Το-
πλού, ο µεγαλοµέτοχος της εταιρείας που ελέγχει το πλειοψη-
φικό πακέτο των µετοχών και έχει ορίσει διευθύνοντα σύµβουλο
τον ηγούµενο, έχει τεράστιες ευθύνες, διότι, αφού κάνει µπίζνες
σε βάρος των µικρών αγροτών, τους αντιµετωπίζει απλώς ως
προµηθευτές της ανώνυµης εταιρείας που τους έτυχε η κακιά
στιγµή των επιχειρηµατικών αποφάσεων και των νόµων της αγο-
ράς.

Δεν είναι, όµως, η πρώτη φορά παρόµοιων πρακτικών του δι-
οικητικού συµβουλίου της εταιρείας. Η διοίκηση έχει δώσει δείγ-
µατα γραφής από το 2017. Το τότε νέο διοικητικό συµβούλιο της
εταιρείας, αυτό δηλαδή που είναι σήµερα, επικαλούταν οικονο-
µικά προβλήµατα της επιχείρησης, φαινόµενα κακοδιαχείρισης,
κακοδιοίκησης από την προηγούµενη διοίκηση, επιδιώκοντας να
φορτώσει τις συνέπειες και τις όποιες επιλογές της στους εργα-
ζόµενους, µε ακύρωση συµβάσεων και υπογραφή νέων που θα
προέβλεπαν µείωση των µισθών και διάφορα άλλα.

Στις διαµαρτυρίες των εργαζοµένων η διοίκηση προέβαινε σε
τιµωρητικές απολύσεις λόγω συνδικαλιστικής δράσης, έστελνε
εξώδικα, έστηνε απεργοσπαστικούς µηχανισµούς και πολλά
άλλα για να τους τροµοκρατήσει. Προσέξτε τώρα, ο ηγούµενος
της Μονής Τοπλού, ο οποίος είναι πρόεδρος του διοικητικού
συµβουλίου της εταιρείας. Το ίδιο διοικητικό συµβούλιο τώρα,
επτά χρόνια µετά, επιχειρεί µε τα ίδια επιχειρήµατα και τις ίδιες
πρακτικές να φορτώσει τα βάρη στους εργαζόµενους και στους
ελαιοπαραγωγούς. 

Όλα αυτά τα γεγονότα που σας αναφέρω τώρα είναι σε µία
αλυσίδα αρνητικών εξελίξεων συνολικά στον αγροτικό κόσµο, ιδι-
αίτερα σε αυτούς που δραστηριοποιούνται στην ελαιοκαλλιέρ-
γεια, που είναι και η βασική οικονοµική δραστηριότητα στο Δήµο
Σητείας -τα γνωρίζει και ο κύριος Πρόεδρος, ο οποίος έχει κα-
ταγωγή από τη Σητεία- οι οποίοι φυσικά αφήνονται στο έλεος
του κάθε µεγαλέµπορου, της κάθε ανώνυµης εταιρείας, των εται-
ρειών. Οι διεκδικήσεις, λοιπόν, των εργαζοµένων και των ελαι-

οπαραγωγών είναι δίκαιες και απαιτούν να ικανοποιηθούν τα αι-
τήµατά τους. 

Σας ρωτάµε λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σε ποιες κατεπείγουσες
ενέργειες θα προβεί η Κυβέρνηση, το Υπουργείο Οικονοµικών
για να ικανοποιηθούν τα δίκαια αιτήµατα των ελαιοπαραγωγών
από την εταιρεία για εξόφληση των οφειλών της στο ακέραιο και
άµεσα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Συντυχάκη.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-

κονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, προερχόµενος κι εγώ από έναν αγροτικό

νοµό, το Νοµό Κορινθίας που πράγµατι έχουµε και εµείς πολ-
λούς ελαιοπαραγωγούς, θέλω να σας πω ότι αντιλαµβάνοµαι τη
σηµασία του ζητήµατος και την επιδίωξή σας να το αναδείξετε
ακόµα περισσότερο κοινοβουλευτικά, αν και είχε προηγηθεί
όπως είπατε κι εσείς σειρά ερωτήσεων και επίκαιρων ερωτήσεων
προς τα συναρµόδια Υπουργεία. 

Από την άλλη, όµως, θέλω κι εγώ να σας πω µε κάθε ειλικρίνεια
-και προφανώς όλοι ευχόµαστε να βρεθεί όσο το δυνατόν γρη-
γορότερα µια λύση στο συγκεκριµένο ζήτηµα- νοµίζω ότι το αν-
τιλαµβάνεστε κι εσείς, είστε πολύ έµπειρος κοινοβουλευτικός, οι
διαφορές µεταξύ ιδιωτών δεν εµπίπτουν στην αρµοδιότητα της
φορολογικής διοίκησης και ειδικότερα του Υπουργείου Οικονο-
µικών. Άρα στο συγκεκριµένο ζήτηµα, στις διαφορές µεταξύ ιδιω-
τών, δεν είναι αρµόδιο το Υπουργείο Οικονοµικών να απαντήσει
στη συγκεκριµένη ερώτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Παρακαλώ, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Δεν µας αρέσει η απάντησή

σας, κύριε Υπουργέ. Ήταν πολύ σύντοµη και πετάµε την µπάλα
στην κερκίδα. Τότε γιατί υπάρχει Κυβέρνηση, γιατί υπάρχει
Υπουργείο; Πώς λύνει τέτοιου είδους υποθέσεις; Και θα σας πω
παρακάτω γιατί συµπίπτει και µε άλλες παρόµοιες απόψεις άλ-
λων, που κάνουν πλάτη στο διοικητικό συµβούλιο της εταιρείας. 

Εδώ δεν είναι το «γρηγορότερο δυνατόν» ευχή να βρεθεί
λύση. Να τους δοθούν τα λεφτά! Το πούλησαν το λάδι! Φάγανε
τα λεφτά! Δηλαδή, πόσο πιο απλά να το πω; Πρέπει να τους επι-
στραφούν τα χρήµατα. Είναι κάτι εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ.
Και η ζηµιά είναι πολύ µεγαλύτερη. Δεν είναι µόνο τα ποσά που
οφείλει, αλλά και το γεγονός ότι χωρίς χρήµατα δεν µπορείς να
ετοιµάσεις την επόµενη καλλιεργητική σοδιά, µε ό,τι συνέπειες
µπορεί να έχει αυτό µακροπρόθεσµα. Ποιος θα τους αποζηµιώ-
σει για όλα αυτά; Και δεν είναι τώρα απάντηση -γιατί ακούστηκαν
διάφορα- έτσι λειτουργεί η ελεύθερη οικονοµία, ας τα βρουν -
αυτό που λέτε κι εσείς- οι βιοκαλλιεργητές µε την εταιρεία, δεν
µπορεί να παρέµβει το Υπουργείο κ.λπ.. 

Εµείς, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, δηλώνουµε την από-
λυτη στήριξη στους ελαιοπαραγωγούς που αντιµετωπίζουν αυτό
το πρόβληµα της απληρωσιάς από την πλευρά της εταιρείας και
θέτουµε ορισµένα ερωτήµατα. Δηλαδή, τίποτα, καµµία παρέµ-
βαση από την πλευρά του Υπουργείου; Ποια είναι η θέση σας;
Είναι άλλο πράγµα τώρα αυτό που λέτε εσείς ότι ξέρετε, δεν πα-
ρεµβαίνουµε ανάµεσα στους ιδιώτες και στην εταιρεία κ.λπ.. Δεν
έχετε άποψη σαν Υπουργός; Δεν έχετε άποψη σαν Κυβέρνηση
γι’ αυτή εδώ πέρα τη ζηµιά που έχουν υποστεί οι ελαιοπαραγω-
γοί; 

Και ποια είναι και η θέση του δηµάρχου, κατεβαίνοντας και
προς τα κάτω; Για να δείτε εδώ την «οµερτά» που υπάρχει σε
όλα τα επίπεδα της κρατικής διοίκησης. Ποια είναι η θέση του
δηµάρχου; Ποια είναι η θέση της δηµοτικής αρχής; Εδώ αρνή-
θηκε να κάνει δεκτό ψήφισµα της Λαϊκής Συσπείρωσης που απη-
χούσε τις επιθυµίες και τα αιτήµατα των ελαιοπαραγωγών και
των εργαζοµένων µέσα στο δηµοτικό συµβούλιο. Ήταν εκεί οι
ελαιοπαραγωγοί, οι εργαζόµενοι και αρνήθηκε το δηµοτικό συµ-
βούλιο να υιοθετήσει ψήφισµα. 

Ποια είναι η σχέση του δηµάρχου µε τον ηγούµενο, φυσικό και
ηθικό αυτουργό αυτής της κατάστασης; Γιατί αρνείται να πάρει
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θέση ο Μητροπολίτης Ιεραπύτνης και Σητείας; Δεν µπορεί να
κρύβεται πίσω από µία απάντηση που έδωσε η Μητρόπολη Ιερα-
πύτνης και Σητείας σε µια επιστολή των ελαιοπαραγωγών που
τους κατέθεσε ότι η διαφορά που έχει προκύψει είναι αποκλει-
στικά διαφορά µεταξύ ιδιωτών εντολέων και κεφαλαιουχικής εµ-
πορικής «Βιοκαλλιεργητές Σητείας Α.Ε.» και ως εκ τούτου αδυ-
νατεί να παρέµβει. Αυτό δεν είπατε κι εσείς στην απάντησή σας;
Δηλαδή ό,τι λέει η Μητρόπολη Ιεραπύτνης και Σητείας λέει και
το Υπουργείο. Συµπίπτετε. Δηλαδή, κάνετε πλάτες σ’ αυτή την
κοµπίνα. 

Η Μητρόπολη Ιεραπύτνης και Σητείας έχει το 44% των µετο-
χών. Είναι ο µεγαλοµέτοχος της εταιρείας. Θα καταθέσω στα
Πρακτικά και την επιστολή των ελαιοκαλλιεργητών και την απάν-
τηση της Μητρόπολης. Όλα τα κόµµατα τηρούν σιγή ιχθύος για
αυτό το οικονοµικό σκάνδαλο που έχει πολιτικές, έχει ηθικές δια-
στάσεις.

Κύριε Υπουργέ, η προσφυγή στον Πτωχευτικό Κώδικα σηµαί-
νει ότι αφήνει απλήρωτους ελαιοπαραγωγούς και εργαζόµενους.
Διότι ο Πτωχευτικός Κώδικας, ο οποίος ψηφίστηκε εδώ στη
Βουλή από κοινού, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, πρώτα δια-
σφαλίζει τα συµφέροντα της εταιρείας ,τα συµφέροντα των τρα-
πεζών, του ελληνικού δηµοσίου, αφήνοντας ακάλυπτους τους
ελαιοπαραγωγούς και τους εργαζόµενους. Για το ιστορικό της
υπόθεσης, σας είχαµε καταθέσει ως ΚΚΕ συγκεκριµένη πρόταση
νόµου του 2020 την οποία αρνηθήκατε και φυσικά έκαναν το κο-
ρόιδο και οι υπόλοιπες πολιτικές δυνάµεις, ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ
κ.τ.λ.. Την ίδια ώρα που παρίσταναν και διαρρηγνύουν όλοι τα
ιµάτιά τους για τα συµφέροντα των εργαζοµένων, των ελαιοπα-
ραγωγών, την ίδια στιγµή εδώ µέσα αρνείστε όλοι να υπερασπί-
σετε τα συµφέροντα του εργαζόµενου και των ελαιοπαραγωγών. 

Υπ’ αυτή, λοιπόν, την έννοια, εµείς θεωρούµε και απευθυνό-
µενοι περισσότερο στον κόσµο, στους φορείς της Σητείας, τους
συλλόγους, τα σωµατεία ότι πρέπει να επαγρυπνούν και όλος ο
κόσµος πρέπει να επαγρυπνεί γιατί θα βρεθούν και οι ίδιοι στη
θέση, είτε ως αγρότες, είτε ως εργαζόµενοι, που θα τους παίρ-
νουν τον µισθό, που θα τους επιβάλλουν µεγάλες ασφαλιστικές
εισφορές, που θα τους απολύουν από τη δουλειά τους. Γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο πρέπει να στηριχτεί αυτή η προσπάθεια, ο
αγώνας των βιοκαλλιεργητών που έχουν ξεκινήσει µια προσπά-
θεια κατάθεσης αγωγών, προσφυγής στη δικαιοσύνη κ.τ.λ., προ-
κειµένου να δικαιωθούν. 

Οι αγώνες που χάθηκαν είναι αυτοί που δε δόθηκαν ποτέ,
κύριε Υπουργέ. Σας καλούµε για άλλη µία φορά στη δευτερολο-
γία σας, έχετε µια δεύτερη ευκαιρία, να πάρετε θέση γι’ αυτή την
κοµπίνα που εξελίχθηκε στη Σητεία. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών): Κύριε συνάδελφε, πάλι αντιλαµβάνοµαι και νοµίζω
ότι όλοι αντιλαµβανόµαστε το ζήτηµα. Όµως, νοµίζω ότι δεν χω-
ράει λαϊκισµός σε ένα τόσο σοβαρό θέµα για τόσους παραγω-
γούς. Διότι απευθύνετε µια ερώτηση και λέτε ότι η Κυβέρνηση
δεν παίρνει θέση, ενώ και εσείς ο ίδιος γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά ότι οι διαφορές µεταξύ ιδιωτών δεν εµπίπτουν στην αρµο-
διότητα της φορολογικής διοίκησης. Υπάρχουν άλλες οδοί που
µπορούν να ακολουθήσουν οι ελαιοπαραγωγοί. Προφανώς, όλοι
θέλουµε να βρεθεί λύση όσο το δυνατόν γρηγορότερα, αλλά νο-
µίζω ότι είναι απόλυτα σαφές ότι δεν εµπίπτουν στις φορολογι-
κές αρµοδιότητες της Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Νοµίζω, κύριε Υπουρ-
γέ και κύριε Συντυχάκη, ότι όλοι επιθυµούµε να βρεθεί λύση το
γρηγορότερο δυνατό -είναι γνωστό το θέµα στην τοπική κοινωνία-
ώστε να µην ζηµιωθούν ούτε οι παραγωγοί ούτε οι συνεταιρισµοί. 

Κατόπιν τούτου, θα προχωρήσουµε στην τρίτη µε αριθµό
1353/4-9-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα

Αλλαγής» κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας µε θέµα: «Τουριστική «επένδυση» στην Αστυ-
πάλαια εις βάρος του περιβάλλοντος και της φυσιογνωµίας του
νησιού και παρά την οµόφωνη διαφωνία της τοπικής κοινωνίας».

Παρακαλώ, κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Αστυπάλαια είναι ένα από τα πιο όµορφα νησιά του Αιγαίου,

της Δωδεκανήσου, ένα µικρό νησί µε χίλιους τριακόσιους κατοί-
κους που έχουν καταφέρει να διατηρήσουν το νησιώτικο χρώµα
τους και σε µεγάλο βαθµό το φυσικό περιβάλλον του νησιού. Η
«Πεταλούδα του Αιγαίου», έτσι είναι γνωστή η Αστυπάλαια λόγω
του σχήµατός της, µε ένα υπέροχο κάστρο, ζωντανό κάστρο και
µε σηµαντικά αρχαιολογικά ευρήµατα.

Η ανάπτυξη του νησιού έχει εστιάσει τα τελευταία χρόνια στον
τουρισµό και έχουν καταφέρει οι Αστυπαλίτισσες και οι Αστυπα-
λίτες να αποφύγουν τον λεγόµενο µαζικό τουρισµό, να επικεν-
τρώσουν τη δραστηριότητά τους σε όσο ποιοτικότερο τουρισµό
γίνεται και σε µεγάλο βαθµό το έχουν καταφέρει.

Τον Ιούνιο του ‘22 ο Πρωθυπουργός επισκεπτόµενος την Αστυ-
πάλαια µε αφορµή το έργο -που είµαι βέβαιος ότι γνωρίζετε το
«Αστυπάλαια smart & sustainable island»- δήλωνε: «Αυτό το
οποίο γίνεται εδώ, σε αυτό το όµορφο νησί του Αιγαίου, στην
«Πεταλούδα του Αιγαίου», είναι πραγµατικά µια επανάσταση, µια
επανάσταση πραγµατική για την πράσινη µετάβαση». Αυτά έλεγε
ο κ. Μητσοτάκης. Την ίδια ώρα, κύριε Υπουργέ, µε τις αποφάσεις
των οργάνων του Υπουργείου σας στην ουσία εκείνο που κάνετε
είναι αντί για επανάσταση προς την πράσινη µετάβαση, ένα πρα-
ξικόπηµα προς την γκρίζα για να µην µπω στη µαύρη µετάβαση. 

Τα γεγονότα είναι γνωστά. Την ώρα που είναι σε εξέλιξη το το-
πικό πολεοδοµικό σχέδιο του νησιού, υποβάλλουν οι επενδυτές
αίτηµα στο ΚΕΣΥΠΟΘΑ -αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου σας-
για κατασκευή εκτός οικισµού είκοσι χιλιάδων τετραγωνικών
εντός είκοσι εννέα στρεµµάτων. Η εισήγηση είναι θετική και έρ-
χεται σωστά, προκειµένου να υπογράψετε. Τι να υπογράψετε;
Να γίνουν διακόσιες βίλες εκτός των δύο οικισµών του νησιού.

Ο στόχος είναι σαφής. Προσπαθούν να υφαρπάξουν µια από-
φαση του Υπουργείου σας που θα προκαταβάλει αύριο το πολε-
οδοµικό σχέδιο του νησιού, ώστε να ενταχθεί η επένδυση και σε
αυτό. Είναι προφανές ότι κάποιος αόρατος δάκτυλος κατάφερε
τόσο πολύ γρήγορα να περάσει από την αρµόδια υπηρεσία του
Υπουργείου σας, όταν για το µεταφορικό ισοδύναµο -λέω εγώ
τώρα ένα παράδειγµα- δύο χρόνια καθυστερούν τα Υπουργεία
σας να αποδώσουν τις αποζηµιώσεις. Εδώ για να εξυπηρετηθούν
τα µεγάλα συµφέροντα σε χρόνο d t ελήφθησαν αποφάσεις.

Ερωτάσθε, λοιπόν: Σκοπεύετε να υπογράψετε την εισήγηση
που σας έχει έρθει; Εµείς λέµε ότι πρέπει να την απορρίψετε. Σε
κάθε περίπτωση, όµως, κύριε Υπουργέ, το ελάχιστο που µπο-
ρείτε να κάνετε είναι να αναβάλλεται, µέχρι που να εγκριθεί το
τοπικό πολεοδοµικό σχέδιο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Νικητιάδη.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.

Νικόλαος Ταγαράς.
Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς σέβοµαι και την ευαι-
σθησία σας για τον τόπο που εκπροσωπείτε. Πράγµατι η Αστυ-
πάλαια έχει όλα αυτά τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά που περι-
γράψατε και εσείς δι’ ολίγων, σε ό,τι αφορά την ιδιαιτερότητα
του τοπίου, της ιδιαίτερης προστασίας που χρήζει µαζί µε µια
οµάδα και άλλων νησιών, όπως προβλέπεται από το προεδρικό
διάταγµα στο Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβέρνησης 402 δ/2002,
ακριβώς για να δώσει το µήνυµα προς όλους έκτοτε ότι χρήζει η
Αστυπάλαια, αλλά και τα υπόλοιπα νησιά που περιγράφονται, ιδι-
αίτερης προστασίας.

Πράγµατι ο Πρωθυπουργός τον Ιούνιο του 2022 ανέφερε όλα
αυτά τα οποία είπατε, αναγνωρίζοντας αλλά και προβάλλοντας
τη θέση ότι το νησί της Αστυπάλαιας να είναι ένα πράσινο και
έξυπνο νησί, µε καινοτοµία, µε τεχνολογίες, µε µεταφορές, µε-
τακινήσεις ηλεκτρικού χαρακτήρα, ηλεκτροκίνηση δηλαδή, προ-
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στασία του περιβάλλοντος, ανάδειξη του ιδιαίτερου τοπίου, λαµ-
βάνοντας υπόψη όλες τις φυσικές οµορφιές και το ιδιαίτερο
τοπίο της περιοχής.

Υπεβλήθη ένα αίτηµα από έναν επενδυτή για να φτιάξει µια
τουριστική µονάδα, τουριστική εγκατάσταση στη θέση Βίγλα του
Δήµου Αστυπάλαιας, σε µια έκταση δύο χιλιάδων στρεµµάτων
περίπου, είναι λίγο παραπάνω. Η διαδικασία που ακολουθείται
είναι µε το ειδικό πολεοδοµικό σχέδιο, το οποίο τελικώς εγκρί-
νεται µε προεδρικό διάταγµα και αφού έχει προηγηθεί η διαβού-
λευση, η αξιολόγηση και οι εγκρίσεις από όλους τους φορείς, να
αποφασίσουν αν συντρέχουν οι προϋποθέσεις γι’ αυτό. Με αυτή
την έννοια πέρασε από το Κεντρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών
Θεµάτων και Αµφισβητήσεων προαιρετικά η δυνατότητα της
προέγκρισης του ειδικού πολεοδοµικού σχεδίου -περί αυτού συ-
ζητάµε σήµερα, όχι για την έγκριση- που δίνεται η δυνατότητα
αν κάποιος επενδυτής θέλει, να πάει να πάρει την προέγκριση
που είναι η κατ’ αρχάς χωροθέτηση της εγκατάστασης.

Σε καµµία περίπτωση, έστω και αν µετά από τη γνωµοδότηση
-και είναι θετική- του ΚΕΣΥΠΟΘΑ και την υπογραφή του αρµό-
διου Υπουργού -συµβαίνει να έχω εγώ την αρµοδιότητα αυτή-
δεν κατοχυρώνει και δεν διασφαλίζει ότι η επένδυση αυτή θα
εκτελεστεί. Μπορεί στο τέλος, όταν πάει για την έγκριση του ει-
δικού πολεοδοµικού σχεδίου, να µην επιτραπεί απολύτως τίποτε
ή άλλα πράγµατα λιγότερα ή διαφορετικότερα. Αυτό το λέω ως
µια αρχή της διαδικασίας, για να γίνει µια επένδυση. Και αφού
έχει κριθεί και αξιολογηθεί και από πλευράς ειδικής φέρουσας
ικανότητας, αν δηλαδή η περιοχή στην οποία αιτείται η επένδυση
να φτιαχτεί, αν πληρούνται οι προδιαγραφές-προϋποθέσεις της
έννοιας «φέρουσα ικανότητα», που είναι πολλές οι παράµετροι,
περιβαλλοντικοί, προστασίας περιβάλλοντος, τοπίου, κοινωνίας,
οικονοµίας και ταιριάζουν στο νησί. Δεν έχει υπάρξει κάτι τέτοιο.
Και κατ’ επέκταση µέσα από την περιβαλλοντική αδειοδότηση,
είναι η πιο κρίσιµη φάση αδειοδότησης τελικώς οποιασδήποτε
επένδυσης, όπου στη φάση εκείνη -της διαβούλευσης- όλοι οι
συµµετέχοντες φορείς και περιβαλλοντικές οργανώσεις εκφρά-
ζουν τη θέση τους επί της αίτησης επένδυσης και, αν πληρούνται
οι προϋποθέσεις, εξελίσσεται. Στο τέλος όλα αυτά εγκρίνονται
µε προεδρικό διάταγµα, άρα µε έλεγχο του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, ότι έχουν τηρηθεί η νοµιµότητα και όλα τα απαραίτητα.

Αυτό το αναφέρω για να πω κατ’ αρχάς την έννοια της προέγ-
κρισης, χωροθέτησης από το ΚΕΣΥΠΟΘΑ, ότι δεν δεσµεύει και
δεν ασφαλίζει κανέναν, αλλά λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι το προ-
εδρικό διάταγµα του 2002 που ανέφερα σήµερα που µιλάµε επι-
τρέπει µέγιστη δόµηση για τουριστικές εγκαταστάσεις -τα
γράφετε και στην αναφορά σας, στην ερώτησή σας- είναι µέχρι
χίλια πεντακόσια τετραγωνικά. Άρα δεν µπορεί να κατασκευάσει
κάτι παραπάνω, εκτός και αν -και αναφέροµαι µε «θα» εδώ, γιατί
θα κριθούν όλα αυτά και θα εξηγήσω πολύ συγκεκριµένα πώς
και πότε δεν επιτρέπεται- αλλάξει το προεδρικό διάταγµα. Δεν
τίθεται θέµα αυτή τη στιγµή να αλλάξουµε κάτι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε. Επειδή είναι σοβαρό το θέµα, µου
επιτρέπετε λίγο χρόνο ακόµα, γιατί έχουν ακουστεί πολλά. Είναι
ένα ευαίσθητο θέµα, το σέβοµαι και θέλω να είµαι συγκεκριµέ-
νος, αλλά και η απάντηση να έχει όλες τις πτυχές, για να είναι σε
γνώση όλων µας τέτοιες επενδύσεις µε ποιες διαδικασίες εξε-
λίσσονται και πώς τελικώς εγκρίνονται.

Θέλω να σας πω ότι είναι πολλοί σχεδιασµοί που είναι σε εξέ-
λιξη. Σωστά είπατε το τοπικό πολεοδοµικό σχέδιο που είναι σε
εξέλιξη, το οποίο θα καθορίσει για όλο το νησί, για τον Δήµο
Αστυπάλαιας, τα διοικητικά του όρια, θα βάλει κανόνες και τάξη,
τι επιτρέπεται και τι απαγορεύεται παντού και στη ζώνη που συ-
ζητούµε. Άρα αυτή τη στιγµή είναι ένας σχεδιασµός, το πρώτο
επίπεδο σχεδιασµού, όπου µπαίνουν εξειδικευµένα κανόνες. Δεν
είναι γενικές αρχές, αόριστες, και κατευθύνσεις. Είναι κάτι που
εξελίσσεται, λοιπόν, για να ολοκληρωθεί. Αυτό το σχέδιο έχει
ήδη ανατεθεί, γνωρίζετε και εσείς. Στο τέλος και αφού περάσει
από όλους τους φορείς και τις διαδικασίες περιβαλλοντικής αδει-
οδότησης, φέρουσας ικανότητας, τα πάντα, στο τέλος θα κριθεί
και θα εγκριθεί από το Συµβούλιο της Επικρατείας, αφού είναι

προεδρικό διάταγµα.
Αυτό είναι σε εξέλιξη, άρα δεν έχουµε εικόνα ακόµα. Είναι σε

εξέλιξη για να ολοκληρωθεί το Ειδικό Χωροταξικό Πλαίσιο για
τον Τουρισµό, όπου ερχόµαστε να δούµε ένα κενό που έχει δη-
µιουργηθεί. Και είναι κρίσιµο κι αυτό. Και βεβαίως αφορά και την
περίπτωσή µας. Μιλάµε για τουριστική εγκατάσταση. Ξέρετε ότι
σήµερα έληγε µάλιστα η προθεσµία διαβούλευσης, µια παρά-
ταση δέκα ηµερών µέχρι τις 25 του µήνα. Έχει ανακοινωθεί, αλλά
το αναφέρω κι εδώ προς γνώση όλων µας. Άρα άλλο ένα σχέδιο
που είναι σε εξέλιξη.

Τρίτον, είναι το Περιφερειακό Χωροταξικό Πλαίσιο Νοτίου Αι-
γαίου. Κι αυτό αφορά, ως άλλου επιπέδου κατευθύνσεις και για
τον τουρισµό όµως, την περιοχή της Αστυπάλαιας για την οποία
συζητούµε. Άρα όλα αυτά εξελίσσονται για να καταλήξουν και
να ορίσουν τι ακριβώς επιτρέπεται και µε ποιες προϋποθέσεις,
αλλά και τι απαγορεύεται παντού, µέσα από όλες αυτές τις δια-
δικασίες. Εγώ δεν υπέγραψα την προέγκριση του ειδικού πολε-
οδοµικού σχεδίου και το παρέπεµψα ξανά για να επαναξιολο-
γηθεί όταν θα ολοκληρωθεί το τοπικό πολεοδοµικό σχέδιο που
ανέφερα πριν και είναι σε εξέλιξη. Δεν έχουµε να κρύψουµε από
κανέναν τίποτε. Ίσα-ίσα θέλω να µοιραστούµε και να ακούσουµε
και να αξιολογήσουµε όποια παρατήρηση-πρόταση αφορά στην
προστασία αλλά και την προοπτική ανάπτυξης ενός τόπου, πόσω
µάλλον ενός νησιού που έχει τα χαρακτηριστικά που περιγρά-
ψατε, τα οποία σέβοµαι. Και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έδωσε το
µήνυµα τον Ιούνιο του 2022 ακριβώς στις κατευθύνσεις που ανα-
φέρατε ότι είπε και ισχύουν. 

Άρα όλα αυτά είναι στην ίδια κατεύθυνση. Δεν υπάρχει κάτι
άλλο. Ο καθένας µπορεί να έχει -και όταν λέω ο «καθένας» δεν
εννοώ εσάς ή την Αίθουσα, αλλά έξω από εδώ- τη σκέψη του να
φτιάξει κάτι. Και έχουµε ανάγκη από επενδύσεις ως χώρα. Όµως,
ό,τι γίνεται πρέπει να αξιολογείται, να προσθέτει αξία και να µη
δηµιουργεί προβλήµατα και στο περιβάλλον και στην προστασία
του, ιδιαίτερα σε τέτοιες περιοχές.

Άρα η απάντησή µου είναι ευθεία. Ήδη έχει επιστραφεί, δεν
έχει υπογραφεί από την πλευρά µου για να επαναξιολογηθεί µε
το τοπικό πολεοδοµικό σχέδιο, όπου τότε και διά µέσου αυτού
θα έχουν εκφραστεί όλοι οι τοπικοί φορείς και η κοινωνία ολό-
κληρη και θα έχει τελικά κριθεί από πλευράς ασφάλειας δικαίου
αλλά και τήρησης κανόνων και αρχών ως προεδρικό διάταγµα
από το Συµβούλιο της Επικρατείας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν έχω παρά να χαιρετίσω µε ιδιαίτερη χαρά,

και είναι βέβαιο ότι και οι Αστυπαλίτες και οι Αστυπαλίτισσες που
σας ακούνε αυτή τη στιγµή, χαρά θα εκφράσουν από την από-
φαση να επιστρέψετε αυτή την απόφαση του αρµοδίου οργάνου.

Θα προσθέσω µόνο κάποια πράγµατα που είµαι βέβαιος ότι
τα γνωρίζετε, αλλά ίσως η εµπέδωσή τους βοηθάει ακόµη περισ-
σότερο. Είχατε απέναντι σας το δηµοτικό συµβούλιο. Οµόφωνα
αποφάσισε ότι δεν θέλει αυτή την επένδυση. Έχει την επιστολή
του δηµάρχου -την έχω εδώ- που σας εστάλη, που επίσης διατυ-
πώνει τις αντιρρήσεις του. Έχουµε µια κατά παρέκκλιση, µια πα-
ράκαµψη του προεδρικού διατάγµατος, όπως ορθά είπατε στα
χίλια πεντακόσια. Φοβάµαι µόνο αύριο µη µας έρθουν και κάνουν
διάφορες κατατµήσεις και πουν χίλια πεντακόσια και χίλια πεν-
τακόσια και προσθέτουν. Να τα έχετε υπ’ όψιν σας αυτά. Είναι
µικρό το νησί και δεν σηκώνει τέτοιου είδους επενδύσεις.

Είναι οι εξαγγελίες του Πρωθυπουργού για πράσινη µετάβαση
κ.λπ. και µε τη «VOLKSWAGEN» που κατέβηκε κάτω και ήταν
πραγµατικά µια εξαιρετική προσπάθεια για να γίνει το νησί πρά-
σινο και να απεµπλακεί τελείως από την ενέργεια. Έχετε όµως
ένα νησί -δεν ξέρω αν έχετε επισκεφθεί την Αστυπάλαια, σας
καλώ να την επισκεφτείτε- µε δύο πανέµορφους οικισµούς, µε
ένα ζωντανό κάστρο, µε ένα νοσοκοµείο βρεφών, κύριε Πρό-
εδρε, που έχουν βρεθεί µέχρι τώρα πάνω από τέσσερις-πέντε χι-
λιάδες τάφοι βρεφών -µιλάµε για παγκοσµίου σπουδαιότητας
νεκροταφείο βρεφών-, µε βασιλικές εκκλησίες. Πρόκειται δηλαδή
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για ένα νησί που αξίζει να αναπτύξουµε τον ποιοτικό τουρισµό
και είναι στη σωστή κατεύθυνση.

Και δεν είναι βέβαια µόνο αυτά. Παράγουν εξαιρετικό µέλι. Τα
κατσίκια της Αστυπάλαιας είναι γνωστά για τη νοστιµιά τους,
µέχρι και σαφράν, ζαφορά έχουµε. Εκτός από την Κοζάνη έχου-
µε και στην Αστυπάλαια σαφράν. Δηλαδή είναι ένα νησί ιδιαίτερο,
που πραγµατικά αξίζει να το προσέξουµε.

Χαιρετίζω την απόφασή σας να επιστρέψετε και πάλι τη γνω-
µοδότηση του Συµβουλίου. Και θα είµαστε εδώ, εµείς από τη
µεριά µας, για να ελέγχουµε. Θέλω να ελπίζω ότι η αίσθηση που
µας δόθηκε ότι οι ολιγάρχες κυριαρχούν παντού, κάνουν ό,τι θέ-
λουν παντού, πάνε και σε ένα µικρό νησάκι να κυριαρχήσουν, επι-
τέλους δεν θα ισχύσει, τουλάχιστον για την Αστυπάλαια.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κι ε-

µείς, κύριε Νικητιάδη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, όπως είπα στην πρωτολογία µου

ξεκινώντας, έτσι θα ξεκινήσω και στη δευτερολογία µου. Σέβοµαι
και την αγωνία και τον προβληµατισµό για τον τόπο σας, την ιδι-
αίτερη περιοχή σας και αυτό το οποίο θέλουµε κι εµείς από την
πλευρά µας και είναι -αν θέλετε- εθνικό στοίχηµα, ξεπερνάει πα-
ρατάξεις και κόµµατα, θέλουµε να βάλουµε κανόνες παντού που
δεν υπήρξαν διαχρονικά τα τελευταία εκατό χρόνια. Kαι εξελίσ-
σεται µια µείζονα προσπάθεια για µια, αν όχι τη µεγαλύτερη, σί-
γουρα από τις µεγαλύτερες µεταρρυθµίσεις του κράτους µας.

Και αναφέροµαι στον πολεοδοµικό και χωροταξικό σχεδιασµό.
Τάξη στον χώρο. Κανόνες παντού. Τι επιτρέπεται, τι απαγορεύε-
ται. Και από πλευράς χρήσεων και από πλευράς δόµησης -ανα-
φερθήκατε πριν σε κατατµήσεις- για να µπορούν να πολλα-
πλασιάσουν το ελάχιστο ανά γήπεδο που επιτρέπεται, γιατί σή-
µερα επιτρέπεται ανά γήπεδο µέχρι χίλια πεντακόσια τετραγω-
νικά. Όταν η έκταση είναι µεγάλη και συντρέχουν πολεοδοµικά
οι προϋποθέσεις, δίνεται δυνατότητα κατάτµησης. Αντιλαµβάνο-
µαι απόλυτα τι είπατε και τι κατ’ επέκταση υπονοείτε.

Όλα αυτά θα κριθούν και πρέπει να κριθούν και να αξιολογη-
θούν στη φάση του σχεδιασµού που εξελίσσεται. Άρα το τοπικό
πολεοδοµικό σχέδιο είναι η αφορµή. Αυτά που δεν κάναµε µέχρι
τώρα, και όχι µόνον στην Αστυπάλαια, αλλά στο 80% της επικρά-
τειας. Σε αυτό το µέγεθος εξελίσσεται ο σχεδιασµός. Πάνω από
οκτακόσιες είκοσι εννέα δηµοτικές ενότητες από τις χίλιες τριαν-
ταπέντε -τέτοιοι σχεδιασµοί µε πάνω από 700 εκατοµµύρια προ-
ϋπολογισµό-, γιατί µιλάµε για σχέδια και ίσως κάποιοι να νοµί-
ζουν ότι ξοδεύουµε και χρήµατα για σχέδια. 

Θέλω να τονίσω και να το κάνω γρήγορα. Τα χρήµατα που δα-
πανώνται για να µπει τάξη στον χώρο, ως αποτέλεσµα θα έχουν
πολλαπλασιαστικό αποτέλεσµα ανάπτυξης. Πρώτον, για να είµα-
στε γρήγοροι σε αυτό που θέλουµε και επιτρέπουµε να γίνει -
επενδύσεις-, γιατί το έλλειµµα του σχεδιασµού και των κανόνων
µάς έχει οδηγήσει να χάσουµε πολλές επενδύσεις στο παρελθόν,
εκεί που θα θέλαµε και που µπορούσαµε, αλλά δεν υπήρχαν κα-
νόνες για να είναι ασφαλής η εξέλιξη.

Άρα ας κρατήσουµε αυτό το εθνικό στοίχηµα, που σε δύο χρό-
νια περίπου και µε προεδρικά διατάγµατα, για ασφάλεια δικαίου,
θα έχουµε για πρώτη φορά στην πατρίδα µας αυτούς τους κα-
νόνες, ειδικότερα στην εκτός σχεδίου περιοχή, που τόσο έχει
απασχολήσει και απασχολεί τα τελευταία χρόνια. Ξέρετε τις εκ-
κρεµότητες. 

Να προσθέσω ότι, πέραν τούτων, έχουµε και για τον χαρακτη-
ρισµό των δρόµων στην εκτός σχεδίου περιοχή για τη νησιωτική
Ελλάδα, πλην Κρήτης και Εύβοιας. Ήδη εξελίσσεται η µελέτη,
έχει ολοκληρωθεί ο διαγωνισµός, για να δούµε στο τέλος και µε
ασφάλεια δικαίου ποιοι από τους υπάρχοντες δρόµους θα χαρα-
κτηριστούν κατά την απαίτηση του Συµβουλίου της Επικρατείας
πολεοδοµικά κοινόχρηστοι. Άρα απαίτηση προσώπου στους κοι-
νόχρηστους δρόµους, στα γήπεδα εκτός σχεδίου. 

Το λέω αυτό, γιατί µας έχει απασχολήσει η εκτός σχεδίου δό-
µηση, το ξέρετε, είναι εξειδικευµένο θέµα, γιατί για να µπορέσει
κάποιος να βγάλει µια οικοδοµική άδεια, εκτός σχεδίου, θα πρέ-

πει κατά πρώτον να επιτρέπεται η χρήση. Όλα αυτά που λέω,
τουλάχιστον και κατ’ ελάχιστον, πρέπει να ισχύουν ταυτόχρονα.
Να επιτρέπεται, λοιπόν, η χρήση. 

Δεύτερον, να έχει όρους δόµησης, πόσο. Να έχει στην εξέλιξή
του, πέραν των όρων δόµησης, και πρόσωπο σε κοινόχρηστο
δρόµο, για να έχει οικοδοµησιµότητα χωρίς χρήσεις, χωρίς
όρους δόµησης, χωρίς οικοδοµησιµότητα, µε απαίτηση προσώ-
που σε κοινόχρηστο δρόµο. Όλα µαζί, κατ’ ελάχιστο, ακολου-
θούν και εγκρίσεις και άλλα. Αν δεν συντρέχουν αυτές οι προϋ-
ποθέσεις, δεν µπορεί να εκδοθεί η οικοδοµική άδεια. 

Αυτά τα λέω όσο µπορώ πιο παραστατικά και απλά, γιατί είναι
εξειδικευµένα θέµατα, για να δώσω το µήνυµα ότι οι κανόνες που
µπαίνουν θα είναι ακριβείς και συγκεκριµένοι, για να µη χρειάζε-
ται µετάφραση και ερµηνεία κατά περίπτωση από υπηρεσία δό-
µησης σε υπηρεσία δόµησης. Αυτά συµβαίνουν µέχρι τώρα που
συζητούµε και εξελίσσονται.

Ο χαρακτηρισµός των δρόµων είναι εκατόν ενενήντα έξι εκα-
τοµµύρια, γιατί ακολουθεί και η ηπειρωτική Ελλάδα και η Εύβοια
και η Κρήτη, για να καλύψουµε όλη την επικράτεια για πρώτη φο-
ρά. Δεν θέλω να πω τι συµβαίνει σήµερα, µεµονωµένα και απο-
σπασµατικά, µε καθυστερήσεις, χαµένες ευκαιρίες και ανασφά-
λεια δικαίου, διότι, γίνονται χωρίς να υπάρχει η συνταγµατική
επιταγή που πρέπει να πληρείται.

Με αυτές τις παρατηρήσεις και κλείνοντας, θέλω να σας ευ-
χαριστήσω για την ερώτησή σας, γιατί µου δίνεται η δυνατότητα
όσο µπορώ απλά να εξηγήσω, πρώτα για το συγκεκριµένο θέµα
που απασχόλησε και έχουν γραφτεί και έχουν ακουστεί πολλά,
για να είµαστε συγκεκριµένοι και ακριβείς και ήµουν συγκεκρι-
µένος στην απάντησή µου επί του θέµατος και διά µέσου αυτού
να δώσουµε το µήνυµα ότι, όταν λέµε πως θέλουµε τάξη στον
χώρο, είναι το εθνικό στοίχηµα που θα το πετύχουµε µαζί.

Ο πήχης είναι πολύ ψηλά. Δεν πετάµε στα σύννεφα, αλλά είναι
απαίτηση, γιατί κάποια στιγµή οι εκκρεµότητες και οι παρατάσεις
τελειώνουν. Αυτές οι εκκρεµότητες και η ώρα είναι τώρα, για
όλους µας, να τις κλείσουµε και να βάλουµε κανόνες, για να µην
ασχολούµαστε περιστασιακά και µεµονωµένα µε διάφορες τέ-
τοιες περιπτώσεις, που ούτε το περιβάλλον προστατεύουν και
βοηθούν αλλά ούτε, και από την άλλη πλευρά, την ανάπτυξη που
έχουµε ανάγκη. 

Θέλω να σας ευχαριστήσω, λοιπόν, που µου δώσατε τη δυνα-
τότητα να δώσω αυτές τις εξηγήσεις και να ενηµερώσω ταυτό-
χρονα για αυτά που εξελίσσονται για την τάξη στον χώρο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Θα συνεχίσουµε τώρα µε την έβδοµη µε αριθµό 1355/4-9-2024

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Δη-
µήτριου Νατσιού προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα:
«Συµµετοχή Ανώτατου Έλληνα Αξιωµατικού στις εκδηλώσεις της
Τουρκικής Πρεσβείας την 30η Αυγούστου για τον εορτασµό της
�Ηµέρας νίκης�».

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε έκπληξη και οργή είδαµε στο Twitter -στο

Χ, όπως ονοµάζεται τώρα- στον επίσηµο λογαριασµό της εν Αθή-
ναις Τουρκικής Πρεσβείας, φωτογραφία από τη συµµετοχή Έλ-
ληνα Υποστράτηγου την 30ή Αυγούστου στις εκδηλώσεις για τον
εορτασµό της «Ηµέρας των ενόπλων δυνάµεων» ή «της νίκης»,
όπως την ονοµάζουν οι Τούρκοι, κατά των Ελλήνων το 1922.

Είναι γνωστό πως η ηµέρα αυτή εορτάζεται σε όλη την Τουρ-
κία, µε πολλές εκδηλώσεις, µε παρελάσεις, ενώ αποδίδονται ύψι-
στες τιµές στον γενοκτόνο µας Μουσταφά Κεµάλ, για τον ρόλο
που διαδραµάτισε για τη δηµιουργία του σύγχρονου τουρκικού
κράτους. Εορτάζονται βέβαια και τα γεγονότα της σφαγής της
Σµύρνης, που, όπως έχει πει και ο Πρόεδρος Ερντογάν, ήταν
«τότε που πετάξαµε τους Έλληνες στη θάλασσα», ο διαβόητος
«συνωστισµός», που κάποτε µία ανιστόρητη ιστορικός είχε γρά-
ψει και προσπαθούσε να το βάλει και στα σχολικά βιβλία. 

Είναι κοινώς διαπιστωµένο ότι µετά τη Διακήρυξη των Αθηνών
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η δήθεν ελληνοτουρκική προσέγγιση δεν ευνοεί τα εθνικά µας
συµφέροντα, αφού οι τουρκικές προκλήσεις συνεχίζονται µε
αµείωτο ρυθµό, ενώ η Ελλάδα δεν µπορεί να εξασκήσει τα διε-
θνώς κατοχυρωµένα κυριαρχικά της δικαιώµατα. Οι αντιδράσεις
για τη δηµιουργία των θαλάσσιων πάρκων, τα γεγονότα µε το
ερευνητικό ιταλικό σκάφος στην Κάσο, η µη επέκταση των χωρι-
κών µας υδάτων, η µη ανακήρυξη της ΑΟΖ, η τελµάτωση του Κυ-
πριακού, η «γαλάζια πατρίδα». Δεν θα σταµατήσω να το λέω, η
Τουρκία ενέταξε στο σχολείο κεφάλαιο όπου αναφέρεται στη
«γαλάζια πατρίδα», δηλαδή στα νησιά µας, τα οποία ευθέως τα
αµφισβητεί, ενώ εµείς συνεχίζουµε να διδάσκουµε στα παιδιά
µας τι; Σεξουαλική αγωγή, από το νηπιαγωγείο κιόλας.

Επειδή στην πολιτική κάθε πράξη έχει τη σηµειολογία της και
στέλνει και αντίστοιχα µηνύµατα στον ελληνικό λαό, ερωτάσθε
ποιος έδωσε την εντολή για τη συµµετοχή Έλληνα Υποστρατή-
γου την 30ή Αυγούστου, την ηµέρα γιορτής των Τούρκων κατά
των Ελλήνων, των σφαγών εκατοµµυρίων Ελλήνων στη Μικρά
Ασία; Και, δεύτερον, οι επισκέψεις αυτές εντάσσονται στα δια-
βόητα µέτρα οικοδόµησης εµπιστοσύνης και, εάν ναι, πότε θα
δηµοσιοποιηθούν, για να µην εκπλησσόµαστε καθηµερινώς µε
όσα βλέπουµε;

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Πρόεδρο. 
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας,

ο κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε Πρόεδρε, δεν πρέπει να παραγνωρίζετε ότι η άσκηση
εξωτερικής πολιτικής δεν ορίζεται από µία εθιµοτυπική επίσκεψη
και εκπροσώπηση. Θα σας πω ευθέως ότι η εκπροσώπηση του
στελέχους µας στη συγκεκριµένη εκδήλωση, που αφορά συγκε-
κριµένα όχι την «Ηµέρα της νίκης», αλλά την «Ηµέρα των τουρ-
κικών ενόπλων δυνάµεων», όπως ρητώς ανέγραφε η πρόσκληση
της Τουρκικής Πρεσβείας, πραγµατοποιήθηκε µε βάση και τις
πάγιες οδηγίες αλλά και την εισήγηση του Υπουργείου Εξωτερι-
κών, το οποίο νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε όλοι σ’ αυτή την Αί-
θουσα ότι αποτελεί το κατ’ εξοχήν όργανο άσκησης εξωτερικής
πολιτικής της πατρίδας µας. Ακολουθήθηκαν µάλιστα οι καθιε-
ρωµένοι εθιµοτυπικοί κανόνες, που όπως σε αυτές τις περιπτώ-
σεις ισχύουν και διέπουν τις διεθνείς διπλωµατικές σχέσεις,
δηλαδή ότι η κάθε χώρα απολαµβάνει τον ίδιο σεβασµό, χωρίς
διακρίσεις και προκαταλήψεις, λαµβάνοντας βέβαια πάντα υπ’
όψιν τις αρχές της αµοιβαιότητας και αβροφροσύνης. Και θα
επεκτείνω τη σκέψη µου στο τι σηµαίνει αµοιβαιότητα. 

Να σας ενηµερώσω, επίσης, ότι είναι η πρώτη φορά που εκ-
πρόσωπος των Ενόπλων Δυνάµεων συµµετέχει στη συγκεκρι-
µένη εκδήλωση πάλι ρητώς εφόσον αυτή η εκδήλωση τιτλοφο-
ρείται ως «Ηµέρα των τουρκικών ενόπλων δυνάµεων», στα αγ-
γλικά «turkish armed forces day» και όχι «Ηµέρα νίκης», δηλαδή
όχι «victory day». Με εξαίρεση, κύριε Πρόεδρε, τα έτη 2020,
2021, όπου λόγω COVID δεν υπήρξε εκπροσώπηση Έλληνα
Αξιωµατικού στη συγκεκριµένη εκδήλωση, από το 2017 µέχρι και
φέτος παγίως υπάρχει αυτή η εκπροσώπηση.

Πάω προς την αµοιβαιότητα. Φέτος στην αντίστοιχη εθνική
εορτή της Ελληνικής Πρεσβείας στην Άγκυρα στις 25 Μαρτίου
του 2024 συµµετείχαν Τούρκοι αξιωµατικοί και συγκεκριµένα δύο
υποναύαρχοι, ένας υποστράτηγος, τέσσερις ταξίαρχοι, ένας
σµήναρχος, ένας πλοίαρχος και τέσσερις ακόµη ανώτεροι αξιω-
µατικοί από το υπουργείο εθνικής άµυνας και τα γενικά επιτελεία
της Τουρκίας. 

Να σας πληροφορήσω επίσης ότι κατά τη διάρκεια της συγ-
κεκριµένης εκδήλωσης οφείλω να πω ότι ακολουθήθηκαν και
κρατήθηκαν χαµηλοί τόνοι. Μάλιστα στην οµιλία του ο Τούρκος
Πρέσβης δεν έκανε ουδεµία αναφορά, ουδεµία αναφορά, στην
Ελλάδα και στην τότε νίκη των τουρκικών δυνάµεων κατά τη µι-
κρασιατική εκστρατεία. Η µόνη αναφορά που έγινε ήταν στη ση-
µασία της ανεξαρτησίας από τουρκικής πλευράς.

Θα το πω για άλλη µια φορά, εφόσον η πρόσκληση αναφέρε-
ται ως «Ηµέρα των τουρκικών ενόπλων δυνάµεων», τότε παγίως
υπάρχει εκπροσώπηση. Όπου υπάρχει ή υπονοείται ότι µιλάµε

για εκπροσώπηση σε «Ηµέρα νίκης», προφανώς δεν πρόκειται
ποτέ να υπάρξει εκπροσώπηση Έλληνα Αξιωµατικού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Έχετε εκτεθεί µε την απάντηση,
θα σας πω τι εννοώ. Επειδή µας αρέσει η ιστορία και η ιστορία
σηµαίνει πηγές, σας παραπέµπω εν πρώτοις πολύ σύντοµα στο
περίφηµο βιβλίο του Τζον Χόρτον, του τότε πρόξενου της Αµερι-
κής στη Σµύρνη µε τίτλο: «Η µάστιγα της Ασίας», για να καταλά-
βει ο λαός µας σε ποια εκδήλωση πήγε ο Έλληνας Αξιωµατικός. 

Μεταξύ άλλων γράφει ο Χόρτον: «Στην καταστροφή της Σµύρ-
νης υπάρχει όµως ένα χαρακτηριστικό, το οποίο δεν έχει προ-
ηγούµενο ούτε στην περίπτωση της Καρχηδόνας. Εκεί δεν
υπήρχε στόλος χριστιανικών πολεµικών πλοίων που να παρατη-
ρεί µια σφαγή για την οποία υπεύθυνες ήταν οι κυβερνήσεις
τους. Στην Καρχηδόνα δεν υπήρχαν αµερικανικά αντιτορπιλικά.
Οι Τούρκοι ήταν ελεύθεροι να κορέσουν το φυλετικό και το θρη-
σκευτικό τους πάθος για σφαγή, βιασµό και πλιάτσικο σε από-
σταση βολής λίθου από τα συµµαχικά και αµερικανικά πολεµικά
πλοία. 

Η ουδετερότητα που είχαν επιδείξει οι σύµµαχοι, µέχρι την
πυρπόληση της Σµύρνης, τους είχε δηµιουργήσει την πεποίθηση
ότι κανείς δεν επρόκειτο να επέµβει στο καταστροφικό έργο
τους». Και τελειώνει ο Χόρτον: «Ντρέποµαι που ανήκω στο αν-
θρώπινο γένος βλέποντας τα εγκλήµατα των Τούρκων». 

Ο Χόρτον ντρεπόταν, βλέποντας τα αίσχη και τις σφαγές των
Τούρκων, που ανήκει στο ανθρώπινο γένος και εµείς ντρεπόµα-
στε που βρέθηκε ελληνική κυβέρνηση να τιµήσει τις φρικαλεό-
τητες των Τούρκων το 1922. Είναι µια προδοτική πράξη για µας
και απορώ πώς βρέθηκε ανώτατος Έλληνας Αξιωµατικός ο ο-
ποίος ατίµωσε τη στολή και το εθνόσηµό µας. 

Κατ’ αρχάς, δεν υπήρχε καµµία υποχρέωση να παραστεί σε
αυτή την εκδήλωση. Δεν υπήρχε αµοιβαιότητα, όπως είπατε,
κύριε Υπουργέ. Απ’ ό,τι ξέρω επί ΣΥΡΙΖΑ -το είπατε- το 2017 κα-
θιερώθηκε παρουσία Έλληνα Αξιωµατικού, στο πλαίσιο δήθεν
των µέτρων οικοδόµησης εµπιστοσύνης. 

Προσέξτε τώρα γιατί δεν υπάρχει αµοιβαιότητα κι εδώ ψεύδε-
σθε: Για κάθε κράτος προβλέπεται µια εθνική εορτή εκτός των
συνόρων τους. Συµφωνείτε; Εµείς έχουµε την 25η Μαρτίου -αν
και έχουµε και δεύτερη Εθνική Εορτή, την 28η Οκτωβρίου-, ενώ
οι Τούρκοι την 29η Οκτωβρίου που είναι η ηµέρα ίδρυσης του
νέου τουρκικού κράτους. Τότε ενεργοποιείται το πρωτόκολλο
που αναφέρετε και αποστέλλονται εκπρόσωποι στις εκάστοτε
πρεσβείες. Εδώ τι συνέβη; Δεν υπήρχε, λοιπόν, αµοιβαιότητα!
Υποτίθεται ότι είναι γιορτή των ενόπλων δυνάµεων της Τουρκίας.
Για τους Τούρκους, όµως, είναι τοις πάσι γνωστό ότι είναι γιορτή
της νίκης -αυτό γιορτάζουν κυρίως- κατά του Στρατού µας, γιορ-
τάζουν τις σφαγές και τα εγκλήµατά τους κατά των Ελλήνων της
Μικράς Ασίας, του Πόντου και της ανατολικής Θράκης. Δεν το
ξέρατε αυτό; Το ξέρατε! Το ξέρατε. Όµως, το αίσθηµα υποτέ-
λειας και ο φόβος που σας κατέχει παραλύουν τη σκέψη σας. 

Και µάλιστα ο ανεκδιήγητος αυτός Υποστράτηγος φωτογρα-
φήθηκε -προσέξτε το αυτό- µπροστά από πανό -το είδαµε στη
φωτογραφία που δηµοσίευσε η Τουρκική Πρεσβεία- που έγραφε
ξεκάθαρα: «Ηµέρα νίκης». Αν είχε στοιχειώδη -θα έλεγα- φιλο-
πατρία ο τότε Υποστράτηγος που παρέστη στη γιορτή, έπρεπε,
βλέποντας το πανό που είναι για την ηµέρα νίκης των Τούρκων,
να σηκωθεί να φύγει. 

Είστε υπόλογοι έναντι του ελληνικού λαού και της πολυαίωνης
ιστορίας µας. Βεβηλώσατε την ιερή µνήµη των µαρτύρων της αι-
ολικής γης. Το πόσο σέβεστε τη µνήµη τους φάνηκε και από το
γεγονός ότι καµµία ανακοίνωση δεν εξέδωσαν ούτε του Μαξίµου
ούτε και η Προεδρία της Δηµοκρατίας για την Ηµέρα Μνήµης
της Γενοκτονίας του Μικρασιατικού Ελληνισµού, που είναι τη 14η

Σεπτεµβρίου κάθε έτους. 
Δεχόµαστε συνεχώς προκλήσεις από τους Τούρκους και από

τον «Μπενίτο» της Άγκυρας και εµείς επιµένουµε στα ολέθρια
δόγµατα: «Η µικρά και έντιµος Ελλάς», «η άψογος στάσις», όπως
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ήταν στις αρχές του προηγούµενου αιώνα. Και στο κάτω κάτω
πέστε κάποτε και ένα «µολών λαβέ», για να αναθαρρήσει και ο
λαός µας και να καταλάβουν και οι θρασύδειλοι Τούρκοι σε ποι-
ους απευθύνονται. Οι Τούρκοι -όπως έλεγε και Νεοκλής Σαρρής,
ο αείµνηστος ιστορικός- δεν έχουν ιστορία, έχουν ποινικό µη-
τρώο!

Η Διακήρυξη -δήθεν- Φιλίας των Αθηνών κατάντησε πια κου-
ρελόχαρτο που µόνο εµείς το τηρούµε, ενώ οι Τούρκοι συνεχώς
το παραβιάζουν. Σήµερα διαβάσαµε για δύο ΝΟΤΑΜ που δε-
σµεύουν περιοχές που είναι στα παράλια, θα έλεγα, της νήσου
Σαµοθράκης. 

Ακολουθείτε, αγαπητέ µου, την ολέθρια και καταστρεπτική πο-
λιτική του κατευνασµού και όσοι έχουµε διαβάσει την ιστορία ξέ-
ρουµε ότι ο κατευνασµός οδηγεί σε τραγικές περιπέτειες τα
κράτη και στην περίπτωσή µας τροφοδοτεί απροκάλυπτα την επι-
θετικότητα της «µάστιγας της Ασίας», της Τουρκίας. 

Κλείνω µε ένα ακόµη κείµενο, που είναι από ένα εξαιρετικό βι-
βλίο. Σας προτρέπω, αν δεν το έχετε διαβάσει, να το διαβάσετε
-είναι του Χρήστου Αγγελοµάτη, «Χρονικόν µεγάλης τραγωδίας»-
για να καταλάβετε και να καταλάβει και ο λαός σε ποια γιορτή
παρέστη ο Έλληνας Υποστράτηγος. 

Γράφει, λοιπόν, ο Αγγελοµάτης: «Οι παλαιότεροι», χρησιµο-
ποιώ τη γλώσσα του βιβλίου στη στρωτή καθαρεύουσα, «θα εν-
θυµούνται την δηµοσιευθείσαν είδηση εις τας αθηναϊκάς εφη-
µερίδας µια ηµέρα του Φεβρουαρίου του 1924. Το προσεγγίσαν
εις την Θεσσαλονίκην αγγλικόν πλοίον �Ζαν� µετέφερε τετρακο-
σίους τόνους οστών Ελλήνων από τα Μουδανιά εις την Μασσα-
λία διά βιοµηχανοποίηση. Οι εργάται του λιµένος Θεσσαλονίκης,
πληροφορηθέντες το γεγονός, ηµπόδισαν το πλοίον να απο-
πλεύση. Επενέβη, όµως, ο Άγγλος Πρόξενος και επετράπη ο
απόπλους. Ήταν τα οστά Ελλήνων ηρώων-στρατιωτών που µετά
από τας οµαδικάς σφαγάς και εξοντώσεις αργοπέθαιναν εις τα
στρατόπεδα αιχµαλώτων από τα οποία το φοβερότερο ήταν το
στρατόπεδο του Ουσάκ». 

Μετέφερε, λοιπόν, το αγγλικό πλοίο τετρακόσιους τόνους
οστών Ελλήνων στρατιωτών και αξιωµατικών και µόνο γι’ αυτό
το γεγονός ήταν βεβήλωση στην ιερή τους µνήµη η παρουσία εν
πλήρη στολή µε το εθνόσηµο ενός Υποστράτηγου στην εν Αθή-
ναις -επαναλαµβάνω- Τουρκική Πρεσβεία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κύριο Πρόεδρο. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ένα προκαταβολικό σχόλιο, γιατί αναφέρεστε στην Κυβέρ-
νηση. Θυµίζω ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι εκείνη η οποία είπε
πράγµατι το «µολών λαβέ» και το 2020 στα γεγονότα του Έβρου
και στο Αιγαίο όταν χρειάστηκε µε το περίφηµο περιστατικό της
επακούµβησης. Και µην ξεχνάτε, επίσης, ότι αυτή η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι εκείνη η οποία τα τελευταία πέντε
χρόνια ανελλιπώς κάνει ότι είναι δυνατόν, προκειµένου να υπάρ-
ξει ενίσχυση των Ενόπλων Δυνάµεων σε όλα τα επίπεδα, ακριβώς
για να είµαστε σε θέση, όποτε κι αν χρειαστεί, να δώσουµε την
κατάλληλη απάντηση, γιατί µόνο έτσι καταλαβαίνουν κάποιοι γεί-
τονες όσον αφορά το θέµα της ισχύος. 

Θα επανέλθω, όµως, στο γεγονός το οποίο σήµερα συζητάµε,
στο θέµα της παρουσίας του Έλληνα Αξιωµατικού και θα σας πω
ότι, κατά τη γνώµη µου, καθ’ υπερβολή συζητάτε και λέτε στην
ουσία για ηττοπάθεια, υποχωρητικότητα και κάποιες άλλες εκ-
φράσεις στις οποίες αναφέρεστε στην ερώτησή σας για το συγ-
κεκριµένο γεγονός. Σας είπα ξεκάθαρα ποιο ήταν το πλαίσιο της
προσκλήσεως που αφορούσε την παρουσία του Έλληνα Αξιω-
µατικού, το οποίο, όπως σας είπα προηγουµένως, είναι µια πάγια
τακτική, καθ’ υπόδειξη πάντα του Υπουργείου Εξωτερικών, από
το 2008 µέχρι και σήµερα. 

Επίσης, θέλω να σας πω ότι η επιλογή της αντιπροσωπείας
των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων για τη συµµετοχή στη συγκε-
κριµένη εκδήλωση έγινε πάντα σύµφωνα µε τη διαδικασία και το
πρωτόκολλο που αφορά όλες τις ξένες αποστολές. Πέρα από
την εθνική εορτή, υπάρχουν και ειδικές εκδηλώσεις που αφο-
ρούν τις Ένοπλες Δυνάµεις, ξεχωριστά κατ’ έτος. Και αυτό µπο-

ρείτε να το αναζητήσετε και από το Υπουργείο Εξωτερικών. 
Και για να είµαι ξεκάθαρος και στο ερώτηµα το οποίο θέσατε

προηγουµένως, σε καµµία περίπτωση η συγκεκριµένη εθιµοτυ-
πική παρουσία δεν αποτελεί µέτρο οικοδόµησης εµπιστοσύνης.
Τα µέτρα οικοδόµησης εµπιστοσύνης έχουν συγκεκριµένους κα-
νόνες και διαδικασίες, οι οποίες σκοπεύουν ξεκάθαρα είτε στην
αποφυγή είτε στην αποτροπή ανεπιθύµητων ή ακόµα και τυχαίων
εντάσεων και συγκρούσεων. 

Και, επίσης, επιτρέψτε µου να σας επαναλάβω ότι τα µέτρα οι-
κοδόµησης εµπιστοσύνης, όσο βεβαίως και η άσκηση της εξω-
τερικής µας πολιτικής, επ’ ουδενί δεν µπορούν να ταυτίζονται και
δεν θα πρέπει να ταυτίζονται επιδερµικά ούτε µε εθιµοτυπικές
παρουσίες και συµµετοχές και, βεβαίως, ούτε µε τη λήψη φωτο-
γραφικών στιγµιότυπων. 

Σε κάθε περίπτωση, να σας ενηµερώσω ότι αποτελεί πάγια
πρακτική και πάντα σύµφωνα µε τη σαφή και ρητή οδηγία της
αρµόδιας διεύθυνσης του Υπουργείου Εξωτερικών ότι η χώρα
µας δεν εκπροσωπείται σε εορτασµούς της Τουρκικής Δηµοκρα-
τίας την 30ή Αυγούστου, εφόσον αυτή αναφέρεται ως «Ηµέρα
νίκης». Αν αναφέρεται ως η «Ηµέρα των τουρκικών ενόπλων δυ-
νάµεων», τότε βεβαίως συµµετέχουµε κανονικά. 

Επίσης, να σας πω ότι στο εξωτερικό εκπροσωπείται από
στρατιωτικό ο οποίος υπηρετεί στο αντίστοιχο Γραφείο Ακολού-
θου Άµυνας της διπλωµατικής αρχής, πάντα βέβαια σύµφωνα µε
την κρίση της υπηρεσίας του Υπουργείου Εξωτερικών. Και εν
προκειµένω -θα το πω για άλλη µια φορά και νοµίζω ότι αυτό
είναι πολύ εύκολο να το αναζητήσετε και να το βρείτε, αλλιώς αν
θέλετε σας το καταθέτω και στα Πρακτικά- η συγκεκριµένη πρό-
σκληση ρητώς αναφερόταν ως «Ηµέρα τουρκικών ενόπλων δυ-
νάµεων». 

Εποµένως θα έλεγα -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- ότι η
εκπροσώπησή µας, ενταγµένη και επιβεβληµένη -αν θέλετε- και
στο πλαίσιο µιας διεθνούς κουλτούρας, µε βάση και τις διπλω-
µατικές αρχές, σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να υποκαθιστά
ή ρητώς να εννοηθεί ως υποτέλεια ή ως ηττοπάθεια, όπως -κατά
τη γνώµη µου λανθασµένα- αναφέρατε και στην ερώτησή σας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την όγδοη µε αριθµό 1371/9-9-2024 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Ιλχάν Αχµέτ
προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε θέ-
µα: «Λήψη µέτρων για την αποκλιµάκωση των αναπτυξιακών αν-
τικινήτρων που ταλαιπωρούν τις επιχειρήσεις της Θράκης και τον
πληθυσµό της».

Παρακαλώ, κύριε Αχµέτ, έχετε τον λόγο.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλησπέρα, κύριε

Υπουργέ.
Με πρόσφατη επιστολή του στον Πρωθυπουργό ο Πρόεδρος

του Δικτύου Συνδέσµων Βιοτεχνιών και Βιοµηχανικών Ακριτικών
Περιοχών και ο Πρόεδρος του Συνδέσµου Βιοµηχανιών και Βιο-
τεχνών Έβρου κ. Χρήστος Γιορδαµλής, θέτει µια σειρά από καί-
ρια ζητήµατα, που αναδεικνύουν τη σηµερινή αναπτυξιακή παθο-
λογία της Θράκης, κύριε Υπουργέ.

Πιο συγκεκριµένα τα εµβληµατικά έργα ειδικά στις µεταφορές
έχουν ουσιαστικά απενταχθεί λόγω ανυπαρξίας µελετών και εµ-
φάνισης άλλων προτεραιοτήτων, ενώ η υπόσχεση κάλυψης του
µεταφορικού κόστους δεν έγινε πράξη από το αρµόδιο Υπουρ-
γείο. Οι επιχειρήσεις της περιοχής, κύριε Υπουργέ, είναι ουσια-
στικά αποκλεισµένες από το πρόγραµµα «Ελλάδα 2000», όπως
αποκλεισµένες ή και σε οµηρία από το τραπεζικό σύστηµα µε µη
ανταγωνιστικά επιτόκια.

Ο αναπτυξιακός νόµος δε από την άλλη ουσιαστικά δεν λει-
τουργεί αφού ούτε χρήµατα καταβάλλονται, οι εγκρίσεις καθυ-
στερούν από το 2022, νέες προσκλήσεις δεν υπάρχουν, ενώ η
περιφέρειά µας δεν ανήκει πλέον ούτε στη ζώνη υψηλής προτε-
ραιότητας και η ΒΙΠΕ της περιοχής είναι µη ανταγωνιστική.

Η περιοχή, κύριε Υπουργέ, είναι ενεργειακά σε οµηρία οργα-
νισµών που αδυνατούν να σχεδιάσουν το µέλλον της περιοχής
και ενδιαφέρονται µόνο βέβαια να ξεζουµίσουν τους ενεργει-
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ακούς πόρους και τις ευκαιρίες αυτής. Η αύξηση των διοδίων
κατά 35%, η ανυπαρξία ανταγωνισµού στις αεροπορικές συνδέ-
σεις, οι κακές τελωνειακές συνδέσεις και συνθήκες, όπως και η
απουσία συνδυασµένων µεταφορών, τηλεπικοινωνιών και λοιπών
υποδοµών, οδηγούν στην πλήρη απαξίωση και φυγή της επιχει-
ρηµατικότητας και των κατοίκων από την περιοχή. Δεν υπάρχουν
ουσιαστικά µέτρα προσαρµοσµένα στις ανάγκες των υφιστάµε-
νων επιχειρησιακών εστιασµών στον αγροτικό τοµέα. Επισταµένα
ζητούν στοχευµένη συµβολαιακή γεωργία, επαύξηση ορίων στα
επενδυτικά σχέδια και διαχείριση των νερών. Μάλιστα πριν από
µία βδοµάδα έκανε µία επίκαιρη ερώτηση και ζητήσαµε για τη
διαχείριση των υδάτινων πόρων στη Θράκη. 

Τα τελωνεία Κήπων και Καστανιών δυσφηµούν την Ελλάδα,
κύριε Υπουργέ. Είναι απαράδεκτη η κατάσταση, όπως και οι οδι-
κές συνδέσεις µε τη Βουλγαρία. Το θέµα των εγγυήσεων του ελ-
ληνικού δηµοσίου αποτελεί µεγάλο τροχοπέδη για τις εγκλω-
βισµένες βιώσιµες επιχειρήσεις. Και όλα αυτά γίνονται τη στιγµή
που το 2022 συντάχθηκε ένα πόρισµα, περίφηµο, της διακοµµα-
τικής επιτροπής, και ακόµα στο ελάχιστο δεν έχει αρχίσει να υλο-
ποιείται.

Με βάση τα παραπάνω ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, -και θα επα-
νέλθω στη δευτερολογία µου- υπάρχει τελικά µια συγκροτηµένη
αναπτυξιακή πολιτική της Κυβέρνησης για τη Θράκη στον τοµέα
της ανάπτυξης; Και η δεύτερή µας ερώτηση είναι: Ποια µέτρα
συγκεκριµένα σκοπεύετε να λάβετε άµεσα προκειµένου να άρετε
τα αντικίνητρα που καθηµερινά ανοίγουν ολοένα και περισσό-
τερα την αναπτυξιακή ψαλίδα της Θράκης σε σχέση µε τις υπό-
λοιπες περιφέρειες της χώρας εις βάρος των επιχειρήσεων και
των πολιτών της;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αχµέτ.
Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών κ. Νικόλας Παπαθανάσης.
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Αξιότιµε, κύριε συνάδελφε, κύριε Αχµέτ, η ερώτησή σας πολύ
εύστοχα στρέφεται στην αναπτυξιακή προοπτική της Θράκης,
κάτι το οποίο -όπως γνωρίζετε- έχει απασχολήσει και στο πλαίσιο
του τρίτου άξονα των βασικών προτάσεων της διακοµµατικής
επιτροπής για την αναδιάταξη του εργασιακού, οικονοµικού και
επενδυτικού µοντέλου της Θράκης και γι’ αυτό προχωρήσαµε σε
κάποιες ενέργειες. 

Είναι όµως πολύ εύκολο και εσείς µέσα από τον ιστότοπο
erga.gov.gr να µπορέσετε να δείτε και να αναγνωρίσετε έργα, τα
οποία βρίσκονται σε εξέλιξη. Έχουµε κατά το τελευταίο διά-
στηµα καταγράψει όλα τα έργα, τα οποία είναι σε εξέλιξη σε
όλες τις περιφέρειες της πατρίδας µας και έτσι πολύ εύκολα
µπορείτε και εκεί να δείτε την εξέλιξη των έργων. 

Τώρα σίγουρα η Θράκη διακρίνεται από ιδιαίτερες κοινωνικές,
πολιτισµικές και γεωγραφικές παραµέτρους. Οφείλονται στην
προνοµιακή γεωγραφική θέση και τη διασυνοριακότητά της και
την εύκολη πρόσβαση στο κρίσιµο γεωπολιτικό χώρο των Βαλ-
κάνιων και της ανατολικής Ευρώπης, επίσης στη συνύπαρξη πλη-
θυσµών που δηµιουργεί και προκλήσεις και ευκαιρίες. Προφα-
νώς η Θράκη έχει πρωτογενή και δευτερογενή τοµέα και ιδιαί-
τερα οι περιοχές της Ξάνθης και της Ροδόπης. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας υπενθυµίσω ότι σύµφωνα µε τον
αναπτυξιακό νόµο, τον ν.4887 -που σωστά αναφερθήκατε και
είναι σε εξέλιξη η αξιολόγηση όχι της µεταποίησης, γιατί έχει
κλείσει η µεταποίηση και εγώ σας απαντώ κατά λόγω αρµοδιό-
τητας τώρα, γιατί προφανώς αυτό αφορά και το Υπουργείο Ανά-
πτυξης- ειδικά για τη Θράκη είχαµε δώσει κάποια ιδιαίτερα
κίνητρα. 

Πρώτα απ’ όλα στις µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις για
τη Θράκη είχαµε χορηγήσει το 100% του ανώτατου ορίου της
επιχορήγησης. Επίσης δίνουµε επιχορήγηση στον ν.4887 ειδικά
για τη Θράκη και στις µεσαίες επιχειρήσεις µε µικρή διαφορο-
ποίηση στον Έβρο, 60%, σε σχέση µε την Ξάνθη και τη Ροδόπη.

Είχε γίνει µεγάλη συζήτηση και στη Βουλή επ’ αυτού. Επίσης δί-
νουµε ευνοϊκά κίνητρα για την επαναλειτουργία εγκαταλελειµµέ-
νων επιχειρήσεων, τα λεγόµενα «κουφάρια», στις βιοµηχανικές
περιοχές, ακριβώς γιατί εκεί είχαµε αυτά τα ιδιαίτερα χαρακτη-
ριστικά.

Για να µπορέσουµε επίσης να δώσουµε ένα επιπλέον κίνητρο
να σας θυµίσω ότι στον ν.4887 µόνο στη Θράκη είχαµε δώσει
µπόνους στη βαθµολόγηση προσαύξηση 10% στον Έβρο και 5%
για Ξάνθη και Ροδόπη.

Επίσης είναι ορισµένα στοιχεία που έχουν ενδιαφέρον. Να σας
θυµίσω ότι το ΑΕΠ αυξήθηκε το 2023 κατά 25% σε σχέση µε το
2019. Στην περιφέρεια δραστηριοποιούνται πλέον –µιλώ για την
περιφέρεια τώρα- σαράντα µία χιλιάδες επιχειρήσεις, αύξηση
κατά 11,5%. Και αυτή τη στιγµή στο Ταµείο Ανάκαµψης και Αν-
θεκτικότητας υλοποιούνται ιδιωτικές επενδύσεις 482 εκατοµµυ-
ρίων, εκ των οποίων τα 205 αφορούν το δανειακό σκέλος του
Ταµείου Ανάκαµψης. 

Για το ΕΣΠΑ τώρα να πω. Και εδώ είναι κάτι το οποίο έχει εν-
διαφέρον, γιατί είναι µία περιφέρεια η οποία έχει πάρει αύξηση
κατά 40% αναλογικά και η Θράκη, αλλά περισσότερο από τις
υπόλοιπες περιφέρειες της πατρίδας µας. Θα επανέλθω στη δευ-
τερολογία µου, αλλά να σας πω ότι αυτή τη στιγµή στο ΕΣΠΑ
2021-2027 αναφέρονται ενεργειακές αναβαθµίσεις κτηρίων,
όπως το δηµοτικό σχολείο Ιάσµου στη Ροδόπη, το 1ο ηµερήσιο
Γενικό Λύκειο Κοµοτηνής και 2ο ΕΠΑΛ, επίσης δράσεις όπως η
κατασκευή έργων αντιπληµµυρικής θωράκισης της πόλης Σου-
φλίου, κτηριακές εγκαταστάσεις της Σχολής Κλασικών και Αν-
θρωπιστικών Επιστηµών και της Σχολής Κοινωνικών Πολιτικών
και Οικονοµικών Επιστηµών στην πανεπιστηµιούπολη Κοµοτη-
νής. 

Επίσης έχουν εκδοθεί νέες προσκλήσεις για την περιοχή και
βεβαίως υπάρχει και µέσω του προγράµµατος CEF η αναβάθ-
µιση της σιδηροδροµικής σύνδεσης Αλεξανδρούπολη - Ορµένιο.
Είναι µια χρηµατοδότηση ύψους 220 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου για τα υπόλοιπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Αχµέτ για την δευτερολογία του.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τον περασµένο Απρίλιο –απλώς θέλω να το θυµίσω για να κα-

ταγράφει- ο πρώην Επίτροπος της χώρας µας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση κ. Μαργαρίτης Σχοινάς, τον οποίο εκτιµώ ιδιαιτέρως και
για τις ιδέες του αλλά και για τη συµβολή του, επισκεπτόµενος
την Αλεξανδρούπολη, κύριε Υπουργέ, είχε πει: «Αν µου ζητήσετε
να βάλω το δάχτυλό µου στον χάρτη της Ελλάδας σε µια περιοχή
της χώρας όπου πραγµατικά οι προοπτικές για περαιτέρω ανά-
πτυξη είναι αναµφισβήτητες, χωρίς κανένα δισταγµό θα το έβαζα
στη Θράκη, γιατί η Θράκη είναι ένα σύµβολο αυτού που έχω αρ-
µοδιότητα στην Ευρώπη, που είναι η διαχείριση των ανθρωπο-
κεντρικών πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης». 

Κάνατε και εσείς µια αναφορά για την ειδικότερη πληθυσµιακή
και δηµογραφική σύνθεση της περιοχής που είπατε ότι είναι
πλούτος, αλλά δυστυχώς αυτό ακόµα δεν το έχουµε εκµεταλ-
λευτεί, κύριε Υπουργέ.

Πού, όµως, βρίσκεται η Θράκη σήµερα από πλευράς αναπτυ-
ξιακών δεικτών, κύριε Υπουργέ; Το πόρισµα για τη διακοµµατική
επιτροπή, όπου αναφερθήκατε και εσείς, δεν αποτελεί λόγο και
προτεραιότητα για ενέργειες ακόµη και προτάσεις από τους αρ-
µόδιους Υπουργούς. 

Εγώ ο ίδιος κατέθεσα και θα το καταθέσω και στα Πρακτικά
της Βουλής στις 6 Νοεµβρίου 2023, ένα χρόνο πριν, µια επιστολή
στον κ. Κωνσταντίνο Τασούλα -και ξέρω ότι ο Πρόεδρος της Βου-
λής µάς ακούει- και στον Πρωθυπουργό µας κ. Κυριάκο Μητσο-
τάκη καθώς και σε όλους τους αρχηγούς κοµµάτων, µε την οποία
ζητούσα να γίνει µια µικρή επιτροπή παρακολούθησης των
έργων που αποφασίστηκαν σε διακοµµατική επιτροπή, δηλαδή
µε συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα, µε συγκεκριµένες δεσµεύ-
σεις, να υπάρχει µια µικρή κοινοβουλευτική επιτροπή παρακο-
λούθησης, αλλά δυστυχώς µέχρι σήµερα δεν έχει απολύτως γίνει
τίποτα. Μάλιστα, πολλοί συνάδελφοί µου και στη Θράκη αλλά κι
εδώ προσπαθούν να πάρουν την πατρότητα αυτής της ιδέας.
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Εγώ δεν έχω κανένα πρόβληµα. Ας το κάνετε κι ας πάρουν την
πατρότητα. 

Θέλω να καταθέσω και στα Πρακτικά της Βουλής, πέρα από
αυτά που είπε ο πρόεδρος του Συνδέσµου Βιοτεχνιών και Βιοµη-
χανιών της περιοχής µε την επιστολή που έστειλε στον Υπουργό,
και αυτά που είπε ο µητροπολίτης µας, ο σεβασµιότατος Άνθιµος
στην Αλεξανδρούπολη. Εσείς είπατε για τον Έβρο, µας είπατε
κάποιες δράσεις. Θα απαντήσω και σε αυτά. Μιλά για πλήρη
απαξίωση στον Έβρο. Συγκεκριµένα, θα πω µόνο αυτό που είπε
για το περίφηµο πόρισµα της διακοµµατικής επιτροπής: «Ακόµη
αναµένουµε την υλοποίηση του συνόλου των αξόνων». «Μέχρι
πότε, όµως, θα περιµένουµε;» διερωτάται ο σεβασµιότατος. Και
σηµειώνει: «Είµαστε θεατές ενός γνωστού έργου».

Κύριε Υπουργέ, ας πάµε λίγο στην ουσία. Είπατε ότι δόθηκαν
κάποια κίνητρα στον αναπτυξιακό νόµο στη Θράκη µε 30% Ρο-
δόπη και Ξάνθη και µε 60% στον Έβρο. Θυµάστε πάρα πολύ
καλά ότι εδώ, όταν πρωτοήρθε ο νόµος, δεν υπήρχε κανένα κί-
νητρο για Ροδόπη και Ξάνθη, µα κανένα. Και ευτυχώς, µετά τη
δικιά µας παρέµβαση και προσωπικά εµού και µε την παρέµβαση
της κ. Ντόρας Μπακογιάννη -την οποία την ευχαριστούµε ιδιαί-
τερα- έγινε αυτή η προσθήκη. Όµως, δηµιούργησε άλλες ανισό-
τητες, γιατί δεν µπορεί να είναι 60% στην Αλεξανδρούπολη και
στην Κοµοτηνή. Ούτε έγιναν καλές επενδύσεις στην Αλεξαν-
δρούπολη, για άλλους λόγους βέβαια, λόγω του µεταφορικού
κόστους, λόγω του ενεργειακού κόστους, λόγω του ότι ακόµη το
λιµάνι δεν έχει δραστηριοποιηθεί. Όµως, ανάπτυξη µπορεί να
γίνει, ξέρετε, µόνο ισόρροπα. Όταν η ανάπτυξη δεν είναι ισόρ-
ροπη για όλη τη Θράκη, δεν µπορεί να υπάρξει ανάπτυξη. Οπότε
αυτό που δόθηκε, εντάξει είναι καλό, αλλά δηµιούργησε περισ-
σότερα προβλήµατα. 

Αναφερθήκατε στην οµιλία σας, κύριε Υπουργέ, και είπατε για
το ΕΣΠΑ, ότι γίνονται κάποιες δράσεις στα σχολεία κ.λπ.. Αλί-
µονο. Τα χαιρετίζουµε. Όµως, αυτό δεν έχει καµµία σχέση µε την
ανάπτυξη. Μπορείτε να πείτε: «Εγώ δεν είµαι Υπουργός Ανάπτυ-
ξης να απαντήσω, κύριε συνάδελφε», αλλά άπτεται της γενικής
πολιτικής του Υπουργείου Οικονοµικών. Το ότι κάποια σχολικά
κτήρια αναβαθµίζονται κ.λπ. δεν είναι ανάπτυξη. Δεν υπάρχει συ-
νολική αναπτυξιακή πολιτική, τη στιγµή µάλιστα που τα πρό-
σφατα δηµογραφικά στοιχεία αναφέρουν ότι στη Ροδόπη λόγω
της ανυπαρξίας πολιτικής έχουµε µείωση πληθυσµού 6,5% και
8% µείωση πληθυσµού στον Έβρο. Στον Δήµο Αρριανών, στον
Δήµο Μαρώνειας, στον Δήµο Κοµοτηνής µειώνονται κάθε µέρα
οι κάτοικοι και αυτό βέβαια δηµιουργεί πρόβληµα. 

Πριν από λίγες ηµέρες -γιατί πέντε κινήσεις χρειάζεται να γί-
νουν στην Θράκη- είχα εδώ τον κ. Γεραπετρίτη, τον Υπουργό Εξω-
τερικών και είπαµε στον διαβατηριακό έλεγχο στον σταθµό της
Νυµφαίας να µπορούν να περάσουν τα φορτηγά και τα τουρι-
στικά λεωφορεία. Είπε ότι, µόλις έχουµε κυβέρνηση σταθερή στη
Βουλγαρία, θα το λύσουµε. Πόσο θα περιµένουν ακόµα οι πολίτες
στη Θράκη να µιλήσουν οι δύο κυβερνήσεις, ούτως ώστε να έρ-
χονται τουριστικά λεωφορεία και να ζωντανέψει λίγο η αγορά της
Κοµοτηνής; Για τα τελωνεία Κήπων και Καστανιών έχω φέρει εδώ
πέρα τον Υπουργό Μεταφορών τρεις φορές, κύριε Υπουργέ, για
να γίνει αυτό το τελωνείο και να γίνει αυτή η περίφηµη γέφυρα, η
δεύτερη µεταξύ δύο χωρών. Τίποτε. Ακόµα είναι στα σχέδια,
ακόµα είναι στις προκηρύξεις, µε αποτέλεσµα η είσοδος στη
χώρα µας από την Τουρκία να είναι σε τραγική κατάσταση.

Είπατε για τον σιδηρόδροµο Ορµένιο - Αλεξανδρούπολη. Τι
θα γίνει ο σιδηροδροµικός σταθµός στην Κοµοτηνή, κύριε
Υπουργέ; Χωρίς σιδηροδροµικό σταθµό, χωρίς µεταφορά, πέραν
των αγαθών, και του λαού και του πληθυσµού, µε ένα φθηνό σι-
δηροδροµικό σταθµό µπορεί να γίνει ανάπτυξη στη Ροδόπη;
Έχει δέκα χρόνια να περάσει σταθµός.

Σε κάθε περίπτωση -και κλείνω εδώ- όλα αυτά τα θέµατα συν-
δέονται µεταξύ τους. Εγώ καλώ για ακόµη µια φορά την Κυβέρ-
νηση εδώ αµέσως να κάνει αυτή την επιτροπή παρακολούθησης,
όχι πάλι όµως ως σχήµα λόγου, αλλά να αποφασιστούν συγκε-
κριµένες δράσεις, συγκεκριµένα µέτρα µε συγκεκριµένα χρονο-
διαγράµµατα, προκειµένου οι Θρακιώτες να µη φύγουν από τη
Θράκη και για εθνικούς λόγους και για δηµοσιογραφικούς λό-
γους. Για εκατό χιλιάδες λόγους πρέπει, αφού το λέµε, να στη-

ρίξουµε κατ’ ουσία τη Θράκη.
Ευχαριστώ πολύ.  
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιλχάν Αχµέτ καταθέτει για τα

Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Αχµέτ.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, υπάρχει µια διαφορά µεταξύ του «έχει εγ-

καταλειφθεί η Θράκη» και «απαιτούνται περισσότερα έργα για
τη Θράκη». Εσείς ο ίδιος αναφερθήκατε σε αρκετά από αυτά και
µάλιστα αναφερθήκατε και στον αναπτυξιακό νόµο 4887, που
δίνει στη Θράκη τα υψηλότερα ποσοστά στην Ελλάδα. Μάλιστα,
γνωρίζετε καλά -γιατί το είπατε και στην τοποθέτησή σας- ότι µε-
ρικές φορές, όταν δίνουµε υψηλότερα ποσοστά σε κάποιες πε-
ριοχές ή κάποιες περιφέρειες της πατρίδας µας, αυτό δηµιουρ-
γεί και ένα ντόµινο. Δηλαδή, υπάρχουν διεκδικήσεις από άλλες
περιφέρειες. Αυτό, λοιπόν, συνέβη κατ’ ουσίαν, γιατί η Θράκη
πήρε τα υψηλότερα ποσοστά και πήρε κατ’ ουσίαν το 100% της
επιχορήγησης και πήρε και µια ιδιαίτερη στήριξη για τις µεσαίες
επιχειρήσεις που δεν τις έχουν σε άλλες περιφέρειες. 

Τώρα, όµως, όπως σας είπα, είναι εύκολο και για σας. Αν δεν
το έχετε δει, µπορείτε να µπείτε στο erga.gov.gr. Πλέον ενδυνα-
µώνεται αυτό το εργαλείο και µπορείτε να δείτε όλα τα έργα σε
εξέλιξη, ακριβώς τι συµβαίνει και να επιλέξετε και την περιφέ-
ρεια, να επιλέξετε και τη Θράκη και τις περιφερειακές ενότητες. 

Συνολικά, λοιπόν, θα πω για την περιφέρεια και θα αναφερθώ
σε µερικά έργα που είναι ιδιαίτερα, γιατί δεν ισχύει αυτό το οποίο
λέτε. Γίνονται έργα στη Θράκη και µάλιστα, αν µπορέσετε και κά-
νετε µια ποσόστωση περιφερειακών ενοτήτων µε τις υπόλοιπες
περιφέρειες της πατρίδας µας, θα δείτε ότι ίσως είναι υψηλότερο
το ποσοστό αυτό. 

Μέσα στο erga.gov.gr θα βρείτε διακόσια εξήντα τέσσερα
έργα σε εξέλιξη ύψους 3,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Εβδοµήντα
οκτώ είναι ολοκληρωµένα έργα ύψους 636 εκατοµµυρίων και
τριάντα τρία είναι ακόµα έργα υπό σχεδιασµό. Επίσης, όπως σας
είπα, και το Περιφερειακό Πρόγραµµα 2021-2027 έχει αύξηση
κατά 40% στα 639 αλλά και το ΕΠΑ 2021 - 2025 έχει 188 εκατοµ-
µύρια. Το «Αντώνης Τρίτσης» έχει 221 εκατοµµύρια. Το «ΦΙΛΟ-
ΔΗΜΟΣ» έχει 54 εκατοµµύρια. Και βεβαίως, γίνονται ιδιαίτερες
επενδύσεις και στο πλαίσιο των αντιπληµµυρικών έργων στην πε-
ριοχή, διότι, όπως έχουµε υποχρέωση, πρέπει να αποκαταστή-
σουµε τα εδάφη και µετά τις καταστροφικές φωτιές.

Στη Θράκη έχουµε και το ΣΔΙΤ, τη µεταφορά και διανοµή νε-
ρού από τον Νέστο στην πεδιάδα της Ξάνθης, ένα πάρα πολύ
σηµαντικό έργο. Είναι µία σύµβαση η οποία θα έχει διάρκεια εί-
κοσι πέντε έτη. Αφορά µελέτη, χρηµατοδότηση, κατασκευή, συν-
τήρηση και λειτουργία έργων απόληψης νερού από τον ποταµό
Νέστο, φράγµα Τοξοτών και τη διάθεσή του στην πεδιάδα της
Ξάνθης. Είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό έργο για την περιοχή και
πρέπει να το παραδεχτείτε αυτό.

Ταυτόχρονα, είναι σε εξέλιξη και εντάχθηκαν στο αναπτυξιακό
πρόγραµµα συµβάσεων στρατηγικής σηµασίας από τον Ιανουά-
ριο του 2024 η αναβάθµιση των εθνικών χερσαίων συνοριακών
σηµείων διέλευσης και η αναβάθµιση του οδικού συνοριακού
σταθµού Κήπων Έβρου. Είναι άµεσης προτεραιότητας και ήδη
προωθούνται οι απαιτούµενες διαδικασίες για τη µελέτη και την
κατασκευή του νέου συνοριακού σηµείου διέλευσης. Ο εκτιµώ-
µενος προϋπολογισµός είναι 100 εκατοµµύρια ευρώ. 

Το δεύτερο έργο είναι η αναβάθµιση του οδικού συνοριακού
σταθµού Κήπων Έβρου. Η πρωτοβουλία του Πρωθυπουργού
κράτησε αυτά τα έργα ζωντανά. Παρ’ ότι κάποια άλλα έργα µπο-
ρεί να µην προχώρησαν, επέλεξε να τα κρατήσει αυτά. Ο προ-
ϋπολογισµός είναι 6 εκατοµµύρια.

Βεβαίως, στον τοµέα των µεταφορών έχουµε την αναβάθµιση
των υποδοµών Λιµένος Αλεξανδρούπολης και στον τοµέα των δι-
κτύων και υποδοµών έργα οδικής ασφάλειας σε Ξάνθη, Ροδόπη
και Έβρο. 
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Ξέρετε, επειδή αναφερθήκατε στο αναπτυξιακό, ανάπτυξη δεν
είναι µόνο οι επιχειρήσεις. Είναι οι επιχειρήσεις, είναι η στήριξη
των επιχειρήσεων, αλλά είναι και τα έργα υποδοµής. 

Αν κάνετε αυτή τη µελέτη µέσα και από το πρόγραµµα αυτό
που µπορείτε να µπείτε, θα δείτε ότι υπάρχει µια ιδιαίτερη έµ-
φαση στα έργα της Θράκης, έργα αστικής ανάπλασης σε Αλε-
ξανδρούπολη, Κοµοτηνή και Σουφλί, έργα αναβάθµισης, επέ-
κτασης και εκσυγχρονισµού εγκαταστάσεων επεξεργασίας και
καθαρισµού αστικών λυµάτων και επαναχρησιµοποίηση επεξερ-
γασµένου νερού, έργο αναβάθµισης του δικτύου εναέριων γραµ-
µών του διαχειριστή ΔΕΔΔΗΕ στις περιφερειακές ενότητες
Ροδόπης και Ξάνθης, έργο αύξησης της εγκατεστηµένης ισχύος
σε υποσταθµούς του διαχειριστή πάλι ΔΕΔΔΗΕ στον υποσταθµό
Μαγικού στην Περιφερειακή Ενότητα Ξάνθης και βεβαίως οι ανα-
βαθµίσεις και τα έργα τα οποία υλοποιούνται µέσω του TAΑ, γιατί
αναφέρεστε στο Ταµείο Ανάκαµψης. 

Το Ταµείο Ανάκαµψης έχει έργα τα οποία βρίσκονται στη
Θράκη, όπως είναι ο εκσυγχρονισµός του Πανεπιστηµιακού Γε-
νικού Νοσοκοµείου Αλεξανδρούπολης, το Γενικό Νοσοκοµείο Δι-
δυµοτείχου, τα έργα ανακαίνισης και εκσυγχρονισµού στο Γενικό
Νοσοκοµείο Κοµοτηνής, το «Σισµανόγλειο», η ανακαίνιση του
Κέντρου Υγείας Σουφλίου, η ανακαίνιση των Κέντρων Υγείας
Ορεστιάδας και Δικαίων, η ανακαίνιση των Κέντρων Υγείας
Σαπών, Ιάσµου, Αβδήρων.

Είναι αρκετά; Ποτέ δεν θα είναι αρκετά για τη Θράκη. Θα µπο-
ρούσα να αναφέρω και πολλά άλλα, όπως τις φοιτητικές εστίες,
ΣΔΙΤ πάλι, φοιτητικές εστίες, Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο Θράκης
105 εκατοµµύρια ευρώ, που προβλέπει την ανέγερση φοιτητικών
εστιών, εστιατορίων, κεντρική βιβλιοθήκη και ερευνητικό κέντρο. 

Ποτέ δεν θα είναι αρκετά για τη Θράκη, όµως η πολιτική µας
είναι να στηρίζουµε τις περιφέρειες. Γενικά ως Ευρώπη δεν µπο-
ρούµε να έχουµε ενιαία αγορά, αν δεν έχουµε αυτήν τη σύγκλιση
των περιφερειών. Ιδιαίτερα στην ανατολική Μακεδονία και Θράκη
δίνουµε ιδιαίτερη έµφαση και νοµίζω ότι θα συνεχίσουµε να το
κάνουµε, γιατί το οφείλουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1351/3-9-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κορινθίας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Γεωργίου
Ψυχογιού προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων µε θέµα: «Καταστροφική η καθυστέρηση στην ολοκλήρωση
του φράγµατος του Ασωπού. Οφείλετε σαφείς και ξεκάθαρες
απαντήσεις στην κοινωνία της Κορινθίας».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, φέρνουµε για άλλη µια φορά στη Βουλή ένα

από τα κορυφαία ζητήµατα, ίσως το κορυφαίο θέµα που απασχο-
λεί την Κορινθία εδώ και χρόνια, το φράγµα του Ασωπού, ένα
πολύ σηµαντικό αρδευτικό έργο για την Κορινθία, η καθυστέ-
ρηση του οποίου έχει οδηγήσει τους αγρότες, αλλά και τις τοπι-
κές κοινωνίες και οικονοµίες σε απόγνωση, ένα έργο που «ξε-
κόλλησε» η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2016, επανεκκίνησε το
έργο, µπήκε η εταιρεία στο έργο, αλλά το 2019 το παραδώσαµε
στο 68% της ολοκλήρωσής του και σήµερα, πέντε χρόνια µετά,
βρισκόµαστε στο 75%, έχοντας δει από το 2022 τα εργοτάξια να
έχουν σταµατήσει, τους εργαζόµενους να έχουν απολυθεί και να
µην έχει παραδοθεί το φράγµα ως όφειλε, σύµφωνα µε την εξα-
σφαλισµένη χρηµατοδότηση και της συµπληρωµατικής µελέτης
από τον Δεκέµβριο του 2021 και έχουµε φτάσει στο 2024.

Σε απαντήσεις του αρµόδιου Υπουργού το 2022, αλλά και σε
γραπτές ερωτήσεις που ακολούθησαν, βλέπουµε υποσχέσεις,
δεσµεύσεις, ηµεροµηνίες, έγγραφα, εκατοµµύρια που συνιστούν
στην ουσία την απόδειξη της µεγάλης ευθύνης που έχει η Κυ-
βέρνηση γι’ αυτό το οποίο συµβαίνει εκεί. 

Στην ίδια κατεύθυνση είναι κυβερνητικοί Βουλευτές και Υπουρ-
γοί, µε τη συζήτηση να επικεντρώνεται σε τεχνικά ζητήµατα και
τη συµπληρωµατική µελέτη µε διπλασιασµό µάλιστα του προ-
ϋπολογισµού, που στην καλύτερη περίπτωση προβλέπουν την
παράδοση του έργου σε έξι µε οκτώ χρόνια από σήµερα και µά-

λιστα όταν τότε δεν θα έχουν µείνει οι αγρότες στα χωράφια
τους. Ήδη τα εγκαταλείπουν πάρα πολλοί, όχι µόνο για το
φράγµα αλλά και για άλλους λόγους. Η έλλειψη νερού είναι συ-
νολική και αφορά και άλλους παράγοντες. 

Σίγουρα δεν υπάρχει εναλλακτικό σχέδιο άρδευσης µέχρι την
ολοκλήρωση αυτού του κορυφαίου έργου. Έγιναν πολλές συνε-
λεύσεις, συγκεντρώσεις, διαµαρτυρίες, µε τελευταία µία πολύ
µαζική στο Κιάτο πριν από µία εβδοµάδα µε συµµετοχή παραγω-
γών, αυτοδιοικητικών φορέων, αλλά και νωρίτερα στις 25 Αυγού-
στου στο Βοχαϊκό. Ζητούν σύσσωµοι την ολοκλήρωση και
ξεκάθαρες απαντήσεις για την υλοποίηση αυτού του κορυφαίου
έργου που αφορά την Κορινθία, αλλά είναι και εργαλείο ανάπτυ-
ξης για όλη την περιοχή. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κάτι πολύ συγκεκριµένο: Πότε αναµένεται
να µπει η εταιρεία ξανά στο έργο, προκειµένου να συνεχίσει τις
εργασίες και να τις ολοκληρώσει τελικά, πότε θα ολοκληρωθεί
το φράγµα, αν υπάρχουν τα διαθέσιµα και αναγκαία κονδύλια σε
συνέχεια αυτών που είχαν εξασφαλιστεί και βέβαια εάν για το µε-
σοδιάστηµα υπάρχει εναλλακτικό σχέδιο µέσα από τη διώρυγα
ή τα κανάλια του AΟΣΑΚ και τον εκσυγχρονισµό της σε µικρά
φράγµατα, για να µην καταρρεύσει τελείως η αγροτική παρα-
γωγή στον Νοµό Κορινθίας, που είναι µία από τις πιο σηµαντικές
δραστηριότητες, όπως γνωρίζετε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Ψυχογιό.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Διονύσιος Σταµενίτης.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, τα περί ευθυνών κ.λπ. είναι σχετικά. Θα σας

απαντήσω, όµως, µε συγκεκριµένα στοιχεία που αποδεικνύουν
ακριβώς αυτό που λέω.

Συµµερίζοµαι κατ’ αρχάς απόλυτα την ανησυχία σας σχετικά
µε την κάλυψη των αναγκών του πρωτογενούς τοµέα όχι µόνο
για την περιοχή σας, αλλά και για το σύνολο της χώρας. Οι πρό-
σφατες παρατεταµένες ξηρασίες έχουν προκαλέσει αύξηση των
αναγκών άρδευσης και παράλληλα µείωση των υδάτινων αποθε-
µάτων. Το νερό άρδευσης αποτελεί το 85% του συνολικού κατα-
ναλισκόµενου ύδατος. Εποµένως, η διαχείρισή του είναι σύνθετη
και απαιτεί συντονισµό, στρατηγική και αποφασιστικότητα, γιατί
λύσεις εύκολες και άµεσες δυστυχώς δεν υπάρχουν. 

Οι Κυβερνήσεις µας έχουν θέσει ως στρατηγική αρχή την προ-
τεραιότητα αντιµετώπισης της λειψυδρίας µε µια ολιστική αντι-
µετώπιση, µε δράσεις, πρωτοβουλίες και χρηµατοδοτικά εργα-
λεία όλων των αρµόδιων φορέων. Βελτιώνουµε τις υφιστάµενες
εγγειοβελτιωτικές δοµές, κατασκευάζουµε νέες, αξιοποιούµε τις
παλιές, προωθούµε νέες καλλιέργειες και καλλιεργητικές µεθό-
δους. 

Δεν είµαι αρµόδιος να µιλήσω για το έργο άλλων Υπουργείων
και θεσµών γι’ αυτό που συζητάµε, αλλά θα ήταν ενδιαφέρον να
αναζητήσετε τα στοιχεία άλλων Υπουργείων, Περιβάλλοντος,
Εσωτερικών, Υποδοµών, αλλά και της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Ενδεικτικά, όµως, αναφέρω τον νόµο του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος για τη σύσταση Ενιαίου Φορέα Διαχείρισης Υδάτων
στη Θεσσαλία µε σκοπό τον εντοπισµό, την καταγραφή και την
ιεράρχηση προβληµάτων και αναγκών, την υποβολή προτάσεων,
την ανάληψη πρωτοβουλιών και την εξεύρεση πόρων χρηµατο-
δότησης. Η κίνηση αυτή αποτελεί διαρθρωτική παρέµβαση και
µπορεί να λειτουργήσει ως οδηγός, δείχνοντας τον δρόµο και σε
άλλες περιφέρειες που θέλουν να υλοποιήσουν κάτι αντίστοιχο.
Επίσης, υπάρχουν τα πεντακόσια είκοσι επτά στοχευµένα στην
αντιµετώπιση της λειψυδρίας έργα, για τα οποία έχει δαπανηθεί
πάνω από 1,5 δισεκατοµµύριο από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Θα περάσω όµως και στα καθ’ ηµάς. Για το Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων η βελτιστοποίηση του υφιστάµε-
νου υδατικού αποθέµατος στον γεωργικό τοµέα αποτελεί
στρατηγικό στόχο απόλυτα ευθυγραµµισµένο µε την Κοινή Ευ-
ρωπαϊκή Πολιτική. Στο πλαίσιο αυτό χρηµατοδοτούµε τον εκσυγ-
χρονισµό υφιστάµενων οδικών έργων και την κατασκευή νέων
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και για να το επιτύχουµε αυτό χρησιµοποιούµε συγκεκριµένα όλα
τα διαθέσιµα χρηµατοδοτικά εργαλεία, τη δράση 4.3.1. - Υποδο-
µές Εγγείων Βελτιώσεων του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης 1420. Έχουν ενταχθεί δέκα έργα της Κορινθίας µε συνολικό
προϋπολογισµό 19,5 εκατοµµύρια, το ταµειακό πρόγραµµα ανά-
πτυξης του ΥΠΑΑΤ 2021-2025, το «Ύδωρ 2.0», το µεγαλύτερο
πρόγραµµα αρδευτικών έργων των τελευταίων πενήντα χρόνων
µε έργα τα οποία θα χρηµατοδοτηθούν µέσω ΣΔΙΤ µε χρηµατο-
δότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Έξι από αυτά τα έργα από το σύνολο των δεκαοκτώ έχουν εν-
ταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανεκτικότητας συνολικού προ-
ϋπολογισµού 192 εκατοµµυρίων ευρώ. Την παρέµβαση π3-73-1.1,
έργα υποδοµών εγγείων βελτιώσεων του στρατηγικού σχεδίου
της νέας ΚΑΠ µε προϋπολογισµό 350 εκατοµµύρια ευρώ για τη
χρηµατοδότηση νέων έργων εξοικονόµησης νερού. Στο πλαίσιο
της δράσης 2 δύναται να χρηµατοδοτηθούν αρδευτικά έργα. Ανα-
µένεται η έκδοση της πρόσκλησης εντός του 2024 και η περιφέ-
ρειά σας µπορεί να υποβάλει πρόταση για κάποιο έργο να
ενταχθεί εκεί. Θα αξιολογηθεί, θα µοριοδοτηθεί. Απαραίτητη προ-
ϋπόθεση είναι να είναι διοικητικά ώριµη. 

Δεν µπορώ όµως να µη κάνω ειδική µνεία σε µια ακόµα σηµαν-
τική πρωτοβουλία του Υπουργείου µας, το έργο ευφυούς γεωρ-
γίας, προϋπολογισµού 33.702.000 ευρώ που φιλοδοξούµε να
µεταβάλει όλη τη λογική της ελληνικής καλλιεργητικής πρακτι-
κής. Με την εγκατάσταση σύγχρονων τεχνολογιών γεωργίας
ακριβείας θα εξορθολογήσει και εποµένως θα περιορίσει τις
ανάγκες σε νερό µε σαφές όφελος ποιοτικό και οικονοµικό για
τον παραγωγό και για την κοινωνία γενικότερα, καθώς επίσης
στην άσκηση της πολιτικής που προωθεί την ανάλυση πιο σύγ-
χρονων µορφών καλλιέργειας. Αναφέροµαι στο πρόγραµµα συ-
νολικής δαπάνης ως 600 εκατοµµύρια ευρώ για τη θερµοκηπιακή
καλλιέργεια η οποία έχει µεγαλύτερη απόδοση ανά µονάδα επι-
φάνειας, µικρότερο κόστος παραγωγής, πιο ανθεκτική σε κλιµα-
τικά φαινόµενα, µεγιστοποιεί το όφελος από τη χρήση της
ευφυούς γεωργίας και έχει µικρότερες απαιτήσεις σε νερό. 

Σας ανέφερα όλο αυτό το πλαίσιο για να σας πω ότι εµείς δεν
κινούµαστε συγκεκριµένα και αποσπασµατικά αλλά έχουµε µια
γενικότερη θεώρηση την οποία εφαρµόζουµε από το 2019 µέχρι
και σήµερα και για τα επόµενα τρία χρόνια. Προφανώς στη δευ-
τερολογία µου θα σας πω συγκεκριµένα τι έχει συµβεί µε το συγ-
κεκριµένο έργο και θα αναδείξουµε τις γρήγορες κινήσεις που
κάναµε ως Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και -προφανώς
χωρίς να οφείλεται σε εσάς- τις καθυστερήσεις που έγιναν επί
ηµερών δικών σας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κύριο Υπουργό. 
Παρακαλώ, κύριε Ψυχογιέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Άκουσα µε προσοχή, κύριε Υπουργέ, την απάντησή σας. Εί-

πατε ότι στη δευτερολογία θα γίνετε πιο συγκεκριµένος. Από τα
ερωτήµατα που έθεσα βάλατε το γενικό πλαίσιο αλλά δεν εστιά-
σατε στο πότε θα ολοκληρωθεί το φράγµα, πότε θα µπει η εται-
ρεία στο έργο, πού βρισκόµαστε σήµερα, τι εναλλακτικό σχέδιο
υπάρχει, τι διαθέσιµα κονδύλια υπάρχουν ακριβώς γι’ αυτό και
όχι γενικά πανελλαδικά. 

Σίγουρα µας ενδιαφέρει και το πανελλαδικό. Και αυτό είναι το
άξιον απορίας. Μια Κυβέρνηση η οποία µετά από πέντε χρόνια
έργα όπως το φράγµα του Ασωπού το φιλιατρινό φράγµα, η
Τάκα και όλα τα άλλα τα οποία είχαµε δροµολογήσει έχει κατα-
φέρει να τα βαλτώσει και να µην προχωρήσουν. Αναφερθήκατε
συνολικά. Και αν θέλετε να τα πούµε συνολικά είναι πάνω από εί-
κοσι αρδευτικά έργα τα οποία σήµερα δεν έχουν ολοκληρωθεί
ενώ έπρεπε να έχουν παραδοθεί, µε εξασφαλισµένες χρηµατο-
δοτήσεις και µε διαδικασίες. 

Θα µου πείτε όµως στη δευτερολογία, γιατί έχω πραγµατικά
περιέργεια να ακούσω τι δικαιολογία θα πει η Κυβέρνηση ότι επί
πέντε χρόνια τώρα έχει προχωρήσει 5% το φράγµα του Ασωπού
και σήµερα ακούµε µια απάντηση ότι θα ακολουθήσουµε τον
οδηγό της Θεσσαλίας. Δηλαδή, τι; Ότι θα πάµε σε ΣΔΙΤ; Αυτό
λέει η Κυβέρνηση; Ο φορέας θα γίνει όπως µε την ολλανδική

εταιρεία η οποία πήρε τη διαχείριση των υδάτων στη Θεσσαλία;
Αυτό θέλετε να κάνετε και στην Κορινθία; Να ξέρουν οι αγρότες.
Να είναι ξεκάθαρο γιατί αυτό ξέρετε τι σηµαίνει. Το γνωρίζετε.
Σηµαίνει αυξήσεις, σηµαίνει άλλη διαχείριση, σηµαίνει το δηµό-
σιο κοινωνικό αγαθό να µην το καρπώνεται ο πολίτης και ο πα-
ραγωγός. Ελπίζω να µην κατάλαβα καλά και να το διαψεύσετε.
Φαντάζοµαι θα πάρετε θέση γιατί είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Και
αν υπάρχει τέτοια σκέψη θα υπάρχουν συνέπειες. 

Πάω τώρα επί της ουσίας. Σε όλον τον νοµό το φράγµα του
Ασωπού συζητιέται καθηµερινά. Αφορά στην επιβίωση των τοπι-
κών κοινωνιών, των τοπικών οικονοµιών, της παραγωγής και τεί-
νει να γίνει το πιο σύντοµο ανέκδοτο. Δεν είναι δυνατόν να
συνεχίσει αυτό. Χρειαζόµαστε συγκεκριµένες απαντήσεις, πα-
ρεµβάσεις και για έναν ακόµα λόγο. Διότι πρέπει η πολιτεία να
είναι συνεπής στις υποχρεώσεις της απέναντι στους πολίτες για
να έχουµε εµπιστοσύνη στους θεσµούς. Ξέρετε τι λέγανε στη
συγκέντρωση που έγινε εκεί πριν από µια εβδοµάδα; Ότι δεν
δουλεύει τίποτα. Ότι η Κυβέρνηση, η πολιτεία, το κράτος δεν
ασχολείται µε τίποτα. Εκεί θέλουµε να πάµε; 

Κατ’ αρχάς δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Και απέδειξα γιατί δεν είµα-
στε ίδιες οι δύο κυβερνήσεις. Προφανώς δεν είµαστε ίδιοι και
ξέρει ο κόσµος γιατί δεν είµαστε ίδιοι στα έργα υποδοµής και
στον νόµο. Τελειώσαµε την εθνική οδό Κορίνθου - Πατρών. Ολο-
κληρώσαµε τα µεγάλα αντιπληµµυρικά. Δροµολογήσαµε το
φράγµα του Ασωπού. Κάναµε έναν σωρό παρεµβάσεις στην
αγροτική οδοποιία. Τα ξέρει ο κόσµος αυτά. Αλλά πρέπει η πο-
λιτεία να είναι συνεπής στις υποχρεώσεις της και γι’ αυτόν τον
λόγο. Διότι ο κόσµος πληρώνει σε µια πάρα πολύ δύσκολη πε-
ρίοδο. Χρειάζεται να βλέπει τα ανταποδοτικά έργα κοινής ωφέ-
λειας και για να είναι και εργαλείο ανάπτυξης που είπα πριν.
Χρειάζεται, λοιπόν, και αυτό αλλά και πολλές άλλες κινήσεις στον
αγροτικό τοµέα για να µπορέσει να µείνει ο κόσµος στα χωράφια
και να µπορέσει να ακούσει και συγκεκριµένες απαντήσεις στα
τέσσερα ερωτήµατα που σας έβαλα. Χρονοδιάγραµµα υλοποί-
ησης, πότε θα µπει στο έργο. Διαθέσιµα κονδύλια, εναλλακτικό
σχέδιο και αν θα είναι ΣΔΙΤ για να µη µένουµε µόνο σε δηλώσεις,
να µη µένουµε σε εξαγγελίες, να µη µένουµε σε επί χάρτου ασκή-
σεις, σε µελέτες, σε εκατοµµύρια τα οποία πλέον προκαλούν την
κοινωνία και δεν δίνουν απαντήσεις.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Ψυχογιό. 
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ συνάδελφε, είναι απαραίτητο να βάλω το γενικό πλαί-

σιο για να καταδείξουµε µε ποιον τρόπο ακριβώς λειτουργούµε
εµείς. Και αυτή είναι η σηµαντική διαφορά της δικής µας διακυ-
βέρνησης µε τη δική σας. Και ξέρετε ποια είναι η ιστορία; Ότι
επιβραβεύουν τις πολιτικές µας οι πολίτες έχοντας πέντε νικη-
φόρες εκλογές από το 2019 µέχρι σήµερα. 

Τώρα όσον αφορά στα έξι ΣΔΙΤ που ανέφερα πρέπει να ξέρετε
ότι αυτά είναι ένας τρόπος κατασκευής. Δεν πληρώνουν τίποτα
οι παραγωγοί. Πληρώνονται από τον κρατικό προϋπολογισµό.
Και όσον αφορά στον φορέα διαχείρισης υδάτων να σας πω ότι
είναι ένας κρατικός φορέας µε µόνο µέτοχο το κράτος. Άρα, λοι-
πόν, σας έδωσα και πριν το πλαίσιο στο οποίο λειτουργούµε και
είναι σηµαντικό να γνωρίζουν οι πολίτες για να µπορέσουµε να
αντιµετωπίσουµε τα θέµατα της λειψυδρίας που είναι έντονα
γιατί η κλιµατική κρίση είναι εδώ. Απαντώντας, λοιπόν, ένα-ένα
στα ερωτήµατα σας θα απαντήσω για την πορεία του Ασωπού. 

Πιάνετε την ιστορία από τη µέση και όχι από την αρχή. Και δί-
νετε µια ψευδή εντύπωση ότι το έργο γινόταν κανονικά και απρό-
σκοπτα τα τεσσεράµισι χρόνια που ήσασταν κυβέρνηση µέχρι τη
στιγµή που αναλάβαµε εµείς Κυβέρνηση. Να δούµε λίγο τα
πράγµατα µαζί από την αρχή. Το έργο εντάχθηκε στο ΠΑΑ το
2013. Δηµοπρατήθηκε το 2008 µε προϋπολογισµό 54 εκατοµµύ-
ρια. Η πρώτη αρχική σύµβαση υπεγράφη το 2010 µε προϋπολο-
γισµό 31 εκατοµµύρια από την ανάδοχο «ΙΟΝΙΟΣ Α.Ε.». Το 2014
ιδρύεται η κοινοπραξία «ΙΟΝΙΟΣ-ΑΚΤΩΡ ΑΤΕ» η οποία γίνεται και
ανάδοχος του έργου. Το 2018 η «ΙΟΝΙΟΣ Α.Ε.» κηρύσσεται σε
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κατάσταση πτώχευσης και η κοινοπραξία σε καθεστώς έκπτω-
σης. Τη συνέχιση του έργου αναλαµβάνει η «ΑΚΤΩΡ ΑΤΕ» µε εγ-
κριθείσα παράταση µέχρι τις 31-12-2020. Μέχρι τότε είχαν
υπάρξει καθυστερήσεις στην υλοποίηση του έργου οι οποίες
προφανώς, όµως, δικαιολογούνταν µε βάση την εθνική νοµοθε-
σία των δηµοσίων συµβάσεων. Η κήρυξη πτώχευσης και διάλυση
κοινοπραξίας µοιραία επέφεραν καθυστερήσεις. Δεν λέω ότι
φταίτε εσείς. Είναι ένα γεγονός. Πρέπει να το αναγνωρίσετε.
Άρα, λοιπόν, δεν είχαµε απρόσκοπτη λειτουργία του έργου εκ
των πραγµάτων. Ξεκάθαρα. Καλό είναι να λέµε την αλήθεια
στους πολίτες για να τα καταλαβαίνουν. Ως σήµερα πράγµατι το
ποσοστό της αρχικής σύµβασης είναι στο 72% µε αξία υπολει-
πόµενων εργασιών 9.270.000 ευρώ. 

Όπως είπατε σωστά, το 2016 µε απόφαση του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης το έργο µεταφέρεται ως ανειληµµένη υπο-
χρέωση στο ΠΑΑ 2014 - 2020 για να διασφαλιστεί η συνέχιση
χρηµατοδότησης και αποπεράτωσής του. Πέραν όµως της 1ης

Ιουνίου και το γεγονός ότι η κοινοπραξία ήταν σε καθεστώς έκ-
πτωσης, προέκυψαν και απρόβλεπτες συνθήκες που οδήγησαν
τον ανάδοχο να αιτηθεί δύο συµπληρωµατικές συµβάσεις, την
πρώτη το 2018 και τη δεύτερη µετά, νοµίζω το 2022. Ειδικότερα
παρουσιάστηκαν αστοχίες στον χώρο επιλογής υλικών –δανει-
οθαλάµους- και γεωτεχνικές αστοχίες στη θέση του υπερχειλι-
στή, γεγονότα που δεν µπορούσαν να προβλεφθούν στην αρχική
µελέτη του έργου. Προφανώς ούτε η πτώχευση της εταιρείας,
αλλά ούτε και η αστοχία της µελέτης είναι δική σας ευθύνη και
οποιουδήποτε κυβερνώντος. Δεν ασχοληθήκατε, όµως, ούτε µε
το αίτηµα της συµπληρωµατικής σύµβασης. Δεν κάνατε κάτι. Το
2018 υπεβλήθη. Μέχρι το 2019 που αναλάβαµε εµείς δεν είχατε
υπογράψει καµµία συµπληρωµατική σύµβαση, µε αποτέλεσµα
να υπάρχουν καθυστερήσεις. Και εδώ, προφανώς, είναι δική σας
ευθύνη γιατί αργήσατε να υπογράψετε σύµβαση. Μπορεί για την
πτώχευση να µην έχετε ευθύνη, αλλά για την ταχύτητα του έργου
έχετε ευθύνη γιατί δεν υπογράψατε αυτό. 

Άρα, λοιπόν, δεν τα αφήσατε όλα τακτοποιηµένα όπως ισχυ-
ρίζεστε. Όλες αυτές οι καθυστερήσεις επί δική σας διακυβέρνη-
σης έγιναν. Εποµένως, επί ΣΥΡΙΖΑ, επαναλαµβάνω, είχαµε και
την πτώχευση της «Ιονίου» και το αίτηµα συµπληρωµατικής συµ-
βάσεως. Και αυτός είναι ο λόγος της καθυστέρησης, τουλάχι-
στον, όσο ήσασταν κυβέρνηση εσείς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Δικό σας έργο είναι αυτό.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ακούστε. Τον Νοέµβριο του 2019, αµέσως
υπογράψαµε τη συµπληρωµατική σύµβαση, η οποία ήταν
12.287.350 ευρώ. Το 2023, χορηγείται προέγκριση παράτασης
της προθεσµίας περάτωσης της αρχικής και της συµπληρωµατι-
κής σύµβασης µέχρι 31-12-2025, που κρίθηκε απαραίτητη λόγω
των προαναφεροµένων προβληµάτων. Το 2024 υπογράφεται
δεύτερη συµβατική σύµβαση, ύψους 3.508.000 ευρώ για εργα-
σίες ενίσχυσης του υπερχειλιστή.

Σηµειώνεται ότι και οι δύο συµβάσεις είναι αιτιολογηµένες από
απρόβλεπτες συνθήκες. Το ποσό τους αθροιστικά δεν ξεπερνά
το 50% της αρχικής σύµβασης, γι’ αυτό και είναι νόµιµες. Πλη-
ρούνται, δηλαδή, όλες οι νοµικές προϋποθέσεις που ισχύουν για
τις περιπτώσεις αυτές.

Συµπερασµατικά, σε αντίθεση µε ό,τι επικαλείστε, εµείς είµα-
στε εκείνοι που, όταν αναλάβαµε, κάναµε όλες τις απαραίτητες
πρωτοβουλίες για να ξεκολλήσει η διαδικασία και να πάρει µπρος
το έργο. Η πρώτη συµπληρωµατική σύµβαση, που δεν το ανα-
φέρατε, έχει ήδη εκτελεσµένο ποσοστό 41%. Η δεύτερη σύµ-
βαση έχει προέγκριση από τη γενική γραµµατεία Ενωσιακών
Πόρων και Υποδοµών του Υπουργείου µας και αναµένεται ο
έλεγχος από το Ελεγκτικό Συνέδριο, βάσει του νόµου των δηµο-
σίων συµβάσεων, για να προχωρήσει. Υπάρχει η έγκριση των δα-
πανών, έχει δοθεί από το Υπουργείο Υποδοµών. Η συνολική
δαπάνη της σύµβασης είναι 48.474.000 και σας διαβεβαιώνω
ρητά ότι η χρηµατοδότηση και των δύο συµπληρωµατικών συµ-
βάσεων είναι απολύτως εξασφαλισµένη.

Αναφέρατε στην ερώτησή σας την περίπτωση υλοποίησης
µέσω ΣΔΙΤ. Αυτό στερείται νοήµατος, γιατί έχουµε και εργολάβο,
έχουµε και χρηµατοδότηση. Άρα δεν τίθεται ζήτηµα σε αυτό. Ως

προς το έργο, επαναλαµβάνω ότι έχουµε εξασφαλισµένη χρηµα-
τοδότηση. Υπάρχει ανάδοχος και διεκπεραιωτής είναι το ελλη-
νικό δηµόσιο. Δεν έχει γίνει καµµία τέτοια συζήτηση για ΣΔΙΤ και
δεν υπάρχει και λόγος να γίνει.

Εποµένως -και κλείνω- εµείς είµαστε αυτοί που το ξεκολλή-
σαµε, εµείς είµαστε αυτοί που εξασφαλίσαµε τη χρηµατοδότηση
και πιέζουµε πάρα πολύ σύντοµα να γίνει το έργο. Είναι ένα έργο
σηµαντικό για την περιοχή, γι’ αυτό και όλες οι υπηρεσίες και
όλες οι πολιτικές ηγεσίες του Υπουργείου είναι πάνω από αυτό
και τώρα, το Υποδοµών, για να ολοκληρωθεί το έργο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε τώρα µε τη συζήτηση της τέταρτης µε αριθµό

1350/2-9-2024 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ.
Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Καταβολή χρηµατοδοτικής στήριξης
έκτακτης ανάγκης στους αγρότες του Νοµού Έβρου, που επλή-
γησαν από τις πυρκαγιές του καλοκαιριού 2023, οι οποίοι δρα-
στηριοποιούνται στην καλλιέργεια ακακιών και ανάγκη επίσπευ-
σης της αποζηµίωσης για τις σχετικές ζηµιές στις µονοετείς καλ-
λιέργειες, στις οποίες έχει διενεργηθεί έλεγχος από τον ΕΛΓΑ».

Παρακαλώ, κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, γνωρίζετε πολύ

καλά την καταστροφή που υπέστη ο Έβρος πέρυσι. Κάηκαν ένα
εκατοµµύριο εκατό χιλιάδες στρέµµατα, η µεγαλύτερη πυρκαγιά
στην ιστορία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Έκαιγε επί δεκαεπτά
ηµέρες, γιατί είχε δύο αεροπλάνα µόνο στον Έβρο τότε, ενώ
στην Αθήνα έσβησε µέσα σε δύο ηµέρες, γιατί πετούσαν από
πάνω τριάντα αεροπλάνα.

Σε αυτή την καταστροφή είπατε -και είχε εξαγγείλει και ο αρ-
µόδιος Υπουργός, αλλά και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός- ότι ό,τι
πάρει η Θεσσαλία σε αποζηµιώσεις θα πάρει και ο Έβρος.

Δείτε, λοιπόν, τα στατιστικά στοιχεία, δείτε τα συγκριτικά στοι-
χεία να καταλάβετε τι έχει πάρει η Θεσσαλία και τι έχει πάρει ο
Έβρος. Να θυµίσω ότι από τη Θεσσαλία κατάγεται και εκλέγεται
και ο κ. Τριαντόπουλος. Έχει συσταθεί και µια Επιτροπή Ανασυγ-
κρότησης του Έβρου. Όσο εσείς την είδατε άλλο τόσο είδα και
εγώ την ανασυγκρότηση στον Έβρο.

Μέσα σε όλο αυτό, λοιπόν, το ζοφερό σκηνικό, έδωσε η Κυ-
βέρνησή σας κάποια χρήµατα σε κτηνοτρόφους, σε ελαιοπαρα-
γωγούς µετά από επτά-οκτώ µήνες που ήταν στα κάγκελα οι
άνθρωποι και δεν δόθηκαν καθόλου αποζηµιώσεις για τις εγκα-
ταστάσεις των αγροτών και των κτηνοτρόφων. Δεν δόθηκαν κα-
θόλου χρήµατα για τις µονοετείς καλλιέργειες, τριφύλλι, κοφτο-
λίβαδα κ.λπ..

Και το πρώτο ερώτηµα είναι αυτό, αν θα καταβάλετε οικονο-
µική ενίσχυση στους αγρότες των µονοετών καλλιεργειών και αν
ναι, πότε. Και η δεύτερη ερώτηση έχει να κάνει µε το γεγονός ότι
εκδώσατε την υπ’ αριθµόν 25871/2024 υπουργική απόφαση,
όπου καταβάλατε αποζηµίωση στους καλλιεργητές ακακιών 186
ευρώ το στρέµµα, παρ’ όλο που δεν παράγει τίποτα η ακακία.
Παρ’ όλα αυτά, καλώς ή κακώς -καλώς θα πω εγώ- δόθηκε αυτή
η αποζηµίωση.

Το οξύµωρο είναι ότι, όταν πήγαιναν οι άνθρωποι αυτοί, οι
αγρότες, να δηλώσουν τη ζηµία, διότι προϋπόθεση είναι να έχει
δηλωθεί η ζηµία στον ΕΛΓΑ, ο υπάλληλος του υποκαταστήµατος
του γραφείου του ΕΛΓΑ έλεγε ότι δεν αποζηµιώνεται από τον
ΕΛΓΑ, άρα µην κάνετε την αίτησή σας. Αυτό δεν το λέω εγώ ως
Αντιπολίτευση και ως Βουλευτής Νοµού Έβρου της Ελληνικής
Λύσης. Το έχει πει και ο πρώην Υφυπουργός, Βουλευτής Έβρου
κ. Σταύρος Κελέτσης σε ραδιοφωνικό σταθµό -συγκεκριµένα,
στον «MAXIMUM FM», στον δηµοσιογράφο Δηµήτρη Κολιό- ο
οποίος είπε ότι, όντως, έγινε από λάθος, αβλεψία, σφάλµα του
συγκεκριµένου υπαλλήλου και θα διορθωθεί αυτή η αδικία.

Διότι αντιλαµβάνεστε οι αγρότες να βρίσκονται σε ένα καφε-
νείο στο χωριό, να έχουν υποστεί ζηµιές, ο ένας να έχει αποζη-
µιωθεί και στον άλλο που πήγε να καταθέσει τα έγγραφά του, τα
δικαιολογητικά, ο αρµόδιος υπάλληλος λανθασµένα  -δεν ξέρω
µε ποια εντολή- του είπε να µην καταθέσει τίποτα, διότι δεν θα
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αποζηµιωθεί. Παρόλα αυτά, ο άλλος αποζηµιώθηκε, ενώ αυτός
που πήγε νόµιµα να καταθέσει τα δικαιολογητικά δεν αποζηµιώ-
θηκε.

Άρα, το δεύτερο ερώτηµα είναι αυτό, αν προτίθεστε να επιλύ-
σετε την ανωτέρω αδικία, όπως είχε οµολογήσει και ο πρώην
Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Κελέτσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Παπαδάκη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είναι αλήθεια ότι έχει υποβάλει ξανά την

ερώτησή σας στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου και έχω
δώσει την υπ’ αριθµό 391/19-7-2024 απάντηση. Ίσως, παρ’ όλα
αυτά, να χρειαστεί να συζητήσουµε ξανά τα αναφερόµενα ζητή-
µατα από το Βήµα της Βουλής για να µη µείνουν σκιές.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να ξεκινήσω µε µια µικρή αναφορά
στη συνολική στάση της Κυβέρνησής µας και του Πρωθυπουρ-
γού Κυριάκου Μητσοτάκη και των αρµόδιων Υπουργών απέναντι
σε αυτή την οµολογουµένως µεγάλη καταστροφή που συνέβη
στην περιοχή σας. Ήταν καταστροφή που συγκλόνισε όλη τη
χώρα, που, µαζί µε τις πληµµύρες στη Θεσσαλία, σφράγισε, δυ-
στυχώς, τη χρονιά του 2023 για την Ελλάδα.

Αντιµετωπίσαµε µε αποφασιστικότητα, αµεσότητα και µεθοδι-
κότητα την κατάσταση, µε συγκεκριµένες δράσεις και παρεµβά-
σεις, ώστε όχι µόνο να επουλωθούν οι πληγές, αλλά και για να
πάµε τον πρωτογενή τοµέα της περιοχής ένα βήµα πιο πέρα από
εκεί που ήταν πριν συµβεί αυτό.

Στο πλαίσιο αυτό, αποφασίσαµε και υλοποιούµε το µέτρο 5.2,
ύψους 45 εκατοµµυρίων ευρώ για την αντικατάσταση του ζωικού
κεφαλαίου και την ανακατασκευή κτηνοτροφικών εκµεταλλεύ-
σεων, τη χρήση του γεωργικού αποθεµατικού, περίπου 18,5 εκα-
τοµµυρίων ευρώ, για την αποζηµίωση φυτικού και ζωικού κεφα-
λαίου που δεν είχε υποχρέωση ασφάλισης στον ΕΛΓΑ, τον διπλα-
σιασµό του προϋπολογισµού των σχεδίων βελτίωσης, ώστε να
ενταχθούν σχεδόν όλοι οι επιλαχόντες -στον Έβρο µιλάµε για 12
εκατοµµύρια επιπλέον χρήµατα- στην πρόσκληση για τη δράση
απονιτροποίησης, προϋπολογισµού 100 εκατοµµυρίων που έχει
προδηµοσιευτεί, παρεκκλίσεις από την υφιστάµενη νοµοθεσία
για τις δράσεις του τοµεακού προγράµµατος µελισσοκοµίας, για
να µη διαταραχθεί το πρόγραµµα.

Ας βάλουµε, όµως, σε µια σειρά τα πράγµατα σχετικά µε τις
ζηµιές στις γεωργοκτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις από την πυρ-
καγιά του 2023. Όσον αφορά στο ζωικό κεφάλαιο, η καταστροφή
από την πυρκαγιά αποτελεί ασφαλιστικά καλυπτόµενο κίνδυνο
από τον ΕΛΓΑ, οπότε εκτιµήθηκε και αποζηµιώθηκε µε την προ-
βλεπόµενη διαδικασία και µε τιµές τιµοκαταλόγου ΕΛΓΑ. Συγκε-
κριµένα, υπεβλήθησαν χίλια διακόσια εικοσιπέντε βοοειδή,
επτακόσια σαράντα τρία προβατοειδή, δέκα βοοειδή, ένα µόνο-
πλο και χίλια εξακόσια έξι µελισσοσµήνη. Οι καταβληθείσες απο-
ζηµιώσεις σε ασφαλιστικά ενήµερους παραγωγούς ανήλθαν σε
310.000 ευρώ.

Σε ό,τι αφορά στο φυτικό κεφάλαιο, τα πράγµατα έχουν ως
εξής. Γνωρίζετε ότι το φυτικό κεφάλαιο δεν καλύπτεται ασφαλι-
στικά από τον ΕΛΓΑ για το αίτιο της πυρκαγιάς και το µόνο δια-
θέσιµο εργαλείο ήταν η ένταξη του συµβάντος σε ετήσιο
πρόγραµµα Κρατικών Οικονοµικών Ενισχύσεων, ΚΟΕ, το οποίο
και παραµένει ως µια επιλογή στις περιπτώσεις πυρκαγιάς.

Επιδιώκοντας, όµως, πάντοτε τη βελτιστοποίηση και την επι-
τάχυνση των διαδικασιών όπου και όποτε είναι εφικτό, προς την
κατεύθυνση αυτή το Υπουργείο Οικονοµικών και το Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων προχώρησαν το 2021 σε µια
νοµοθετική πρωτοβουλία για τη στήριξη των πληττόµενων αγρο-
τικών εκµεταλλεύσεων µέσω άλλης διαδικασίας.

Έτσι, λοιπόν, προέκυψε το νέο νοµοθετικό πλαίσιο για την επι-
χορήγηση των εκµεταλλεύσεων σε ζηµιές, σε φυτικά µέσα πα-
ραγωγής σε περιπτώσεις θεοµηνιών, µε σηµαντικές εκτεταµένες
ζηµιές, όπως οι πυρκαγιές.

Μιλάµε για τον ν. 4797/2021 και την υπουργική απόφαση
74617/2021, όπως τροποποιηµένα ισχύουν. Είναι νοµοθετικό
πλαίσιο που εφαρµόστηκε και στις πυρκαγιές του 2023, επιτυγ-

χάνοντας πληρέστερη και αµεσότερη κάλυψη των ζηµιών. Γιατί
όχι µόνο αποζηµιώνει ζηµιές που δεν µπορούσε να καλύψει ο
ΕΛΓΑ, αλλά και µε τιµές αποζηµίωσης κατά πολύ µεγαλύτερες
από αυτές των ΚΟΕ και µε τη δυνατότητα χρήσης προκαταβο-
λής, πράγµα που επισπεύδει κατά πολύ τους χρόνους µέχρι την
πρώτη ενίσχυση των παραγωγών κτηνοτρόφων σε σύγκριση µε
τους χρόνους των ΚΟΕ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Συγκεκριµένες απαντήσεις για τις αποζηµιώσεις σε ζωικό κε-
φάλαιο, αλλά και στη φυτική παραγωγή σε αυτά που έχετε θέσει
και γραπτώς και είπατε και στην πρωτοµιλία σας, θα σας δώσω
στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υπουργό.
Κύριε Παπαδάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, η ερώτησή µου

είναι συγκεκριµένη. Δεν µιλάω για το τι αποζηµιώσεις καταβάλ-
λατε γενικά σε ζωικό και φυτικό κεφάλαιο είτε το Υπουργείου
σας είτε το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης. Εγώ µιλάω συγκεκρι-
µένα για τους καλλιεργητές ακακιών, οι οποίες µε την υπ’ αριθ-
µόν 25871/2024 απόφασή σας αποζηµιώθηκαν λόγω του ότι ήταν
πυρόπληκτοι στον Έβρο, για τις ζηµιές που υπέστησαν από την
καταστροφική πυρκαγιά. Μιλάω, λοιπόν, µόνο για τις ακακίες.
Είναι συγκεκριµένη η ερώτηση. 

Κάποιοι αγρότες αποζηµιώθηκαν, ενώ κάποιοι άλλοι που
πήγαν να καταθέσουν τα δικαιολογητικά τους ο αρµόδιος υπάλ-
ληλος του ΕΛΓΑ τούς είπε να µην τα καταθέσουν. Το επαναλαµ-
βάνω, δεν το αναφέρω εγώ αυτό. Το είπε ο πρώην Υφυπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης, Βουλευτής Έβρου, ο κ. Κελέτσης, σε ρα-
διοφωνικό σταθµό και µάλιστα, είπε ότι θα αποκατασταθεί αυτή
η αδικία, γιατί όντως είναι αδικία. Δεν µπορεί να πληρώνεις τους
µεν και να µην πληρώνεις τους δε µε την ίδια πραγµατική ζηµία
που υπέστησαν. 

Άρα, λοιπόν, θέλω µια ξεκάθαρη απάντηση επί τούτου, επί της
ακακίας. Διότι αυτή τη στιγµή στον Έβρο περιµένουν οι άνθρω-
ποι µια συγκεκριµένη απάντηση από εσάς, από τα χείλη σας, να
αποκαταστήσετε την αδικία. Είναι ηλίου φαεινότερο ότι υπάρχει
αδικία όταν ο ίδιος ο Υφυπουργός το αναφέρει, διότι ένας υπάλ-
ληλος λόγω αβελτηρίας ή λόγω µη γνώστης των πραγµάτων ή
λόγω του ότι είχε πάρει εντολή από κάπου δεν δεχόταν τα δι-
καιολογητικά και κάποιοι άλλοι -δεν ξέρω ποιοι- πήραν 186 ευρώ
το στρέµµα, πήραν πολλά χρήµατα, καταθέτοντας τα δικαιολο-
γητικά όχι στο γραφείο του ΕΛΓΑ, αλλά στα ΚΕΠ ή σε άλλες υπη-
ρεσίες. Αυτοί, λοιπόν, που µη νόµιµα, µη σύννοµα κατέθεσαν τα
δικαιολογητικά πληρώθηκαν -και καλά έκαναν και πληρώθηκαν,
οποιοσδήποτε µπορεί να πάρει, να πάρει γι’ αυτή την κατα-
στροφή που πάθαµε- αλλά δεν πρέπει να χορηγηθούν επί ίσοις
όροις και στους υπόλοιπους οι οποίοι πήγαιναν κανονικά οι άν-
θρωποι και τους διώχνανε διότι δεν προβλέπεται από τον ΕΛΓΑ; 

Άρα, λοιπόν, η ερώτησή µου είναι συγκεκριµένη και µιλάω
µόνο για τους καλλιεργητές που καλλιεργούν ακακίες και θέλω
µια απάντηση επ’ αυτού.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Βουλευτή της Ελληνικής Λύσης, τον κ. Παπαδάκη.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία

λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, επανέρχοµαι, λοιπόν. Βάσει των ανω-

τέρω που ανέφερα στην πρωτολογία µου, εκδόθηκε η ΚΥΑ
44664/2023 για την οριοθέτηση των πυρόπληκτων περιοχών από
τις πυρκαγιές της περιόδου Ιουνίου και Σεπτεµβρίου του 2023.
Σε αυτό το πλαίσιο υπεβλήθησαν επτακόσιες πενήντα µία αιτή-
σεις φυτικού κεφαλαίου που αφορούσαν σε πολυετείς και µονο-
ετείς καλλιέργειες. Οι τελευταίες είναι έκτασης περίπου επτά
χιλιάδων στρεµµάτων και οι έλεγχοι έχουν ολοκληρωθεί.  Και για
να απαντήσω στο ερώτηµά σας, ναι, θα αποζηµιωθούν αυτοί που
µπήκαν στη διαδικασία αυτή. Έχουν ενταχθεί στο ετήσιο πρό-
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γραµµα κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων του 2023 το οποίο
είναι στο στάδιο των τελικών υπογραφών από τα αρµόδια Υπουρ-
γεία. 

Όσον αφορά στις πολυετείς καλλιέργειες, στις υποχρεωτικά
ασφαλιζόµενες στον ΕΛΓΑ, αυτές αποζηµιώνονται µέσω της Κρα-
τικής Αρωγής, δηλαδή µε τα οριζόµενα στον ν.4797 που ανέφερα
προηγουµένως. Στο πλαίσιο αυτής της διαδικασίας εκδόθηκε η
υπ’ αριθµόν 23205/2024 ΚΥΑ, βάσει της οποίας χορηγήθηκε προ-
καταβολή στους πληττόµενους παραγωγούς από τις πυρκαγιές
του 2023, συνολικού ύψους 15.655.072 ευρώ. Εξ αυτών περίπου
7,5 εκατοµµύρια ευρώ χορηγήθηκαν σε δενδροκαλλιεργητές,
δηλαδή σε δενδρώδεις καλλιέργειες του Έβρου. Η εκκαθαρι-
στική πληρωµή θα γίνει µε έκδοση νεότερης ΚΥΑ από την Κρα-
τική Αρωγή.

Κι ερχόµαστε στο θέµα, λοιπόν, των καλλιεργειών ακακίας. Οι
ακακίες, όπως γνωρίζετε κι εσείς, δεν είναι υποχρεωτικό να
ασφαλιστούν στον ΕΛΓΑ. Όπως ανέφερα, λοιπόν, και στην πρω-
τολογία µου, αναλάβαµε την πρωτοβουλία να ενισχύσουµε τις
εκµεταλλεύσεις ζωικής και φυτικής που δεν είχαν ασφαλιστεί
γιατί δεν υπήρχε αυτή η υποχρέωση. Διαθέσαµε για την κάλυψή
τους στην περίπτωση των πυρκαγιών και των πληµµυρών του
2023 ποσό άνω των 18 δισεκατοµµυρίων ευρώ από το γεωργικό
αποθεµατικό του 2023 και του 2024. 

Η συγκεκριµένη πρωτοβουλία επικοινωνήθηκε µε όλους τους
τρόπους και µε µια µικρή έρευνα θα βρείτε πάµπολλες ανακοι-
νώσεις, δηµοσιεύσεις και δηλώσεις ακόµα και από τον ίδιο τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων σχετικά µε αυτό. 

Για την καταβολή της εν λόγω ενίσχυσης εκδόθηκε, λοιπόν, η
υπ’ αριθµόν 8925871/26-1-2014 και η υπ’ αριθµόν 26150398/28-
5-2025 ΚΥΑ στις οποίες ορίζεται ότι για να είναι κάποιος δικαιού-
χος της ενίσχυσης πρέπει, µεταξύ άλλων, να έχει υποβάλει ενιαία
αίτηση ενίσχυσης το 2023 και να υποβάλει και δήλωση ζηµιάς
στον ΕΛΓΑ. Οι ενδιαφερόµενοι παραγωγοί, λοιπόν, εφόσον πλη-
ρούσαν τις λοιπές προϋποθέσεις, έπρεπε να πάνε στον δήµο και
να υποβάλλουν τη δήλωση ζηµιάς στον ανταποκριτή του ΕΛΓΑ ο
οποίος, ειρήσθω εν παρόδω, δεν είναι υπάλληλος του ΕΛΓΑ,
αλλά του δήµου. Πράγµατι, σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ που έκανε την πληρωµή, εκατόν πενήντα δύο καλλιεργη-
τές ακακίας από τον Έβρο ενισχύθηκαν από το αποθεµατικό µε
το ποσό των 1.007.859 ευρώ για πέντε χιλιάδες πεντακόσια δέκα
στρέµµατα. Άρα, κύριε συνάδελφε, επιβεβαιώνω ότι η διαδικασία
υπήρχε και λειτούργησε κανονικά για όσους έπραξαν τα προβλε-
πόµενα.

Καταλήγοντας, επιστρατεύσαµε κάθε δυνατό µέτρο και µέσον
για να µετριάσουµε τις συνέπειες της καταστροφικής πυρκαγιάς.
Σε αυτό το πλαίσιο φροντίσαµε να τύχουν, να λάβουν ενίσχυση
όλες οι εκµεταλλεύσεις του πρωτογενούς τοµέα, ασφαλιζόµενες
και µη ασφαλιζόµενες, µονοετείς ή πολυετείς. 

Η αβελτηρία, λοιπόν, και η αδράνεια δεν είναι χαρακτηρισµοί
που ταιριάζουν στις δικές µας κυβερνήσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό. 
Θα συνεχίσουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 1365/9-9-2024 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα:
«Να καλυφθεί η ανάγκη όλων των παιδιών για φοίτηση σε βρε-
φονηπιακούς σταθµούς στο Ηράκλειο Κρήτης». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Βασίλειος Σπα-
νάκης. 

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε, για δύο λεπτά. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, άλλη µία χρονιά οι νέοι γονείς στον Δήµο Ηρα-

κλείου, όπως βέβαια και σε όλη τη χώρα, βρίσκονται σε αδιέξοδο
µε τον αποκλεισµό των παιδιών τους από τους βρεφονηπιακούς
σταθµούς ηλικίας από οκτώ µηνών έως τεσσάρων ετών, αφού
δοµές αναγκαίες στην ψυχοκοινωνική ανάπτυξη των παιδιών,
ανάσα για τις λαϊκές οικογένειες, αντιµετωπίζονται ευκαιριακά
και µάλιστα, στη λογική κόστους-οφέλους, µε διαχρονική ευθύνη

των κυβερνήσεων και φυσικά και της τοπικής διοίκησης ως µέ-
ρους της κρατικής διοίκησης.

Ειδικότερα, στον Δήµο Ηρακλείου µε βάση τις γεννήσεις, πάνω
από τέσσερις χιλιάδες παιδιά και βρέφη κάθε χρόνο µένουν
εκτός δηµοσίων δοµών προσχολικής αγωγής. Σύµφωνα µε το
απαράδεκτο καθεστώς των εισοδηµατικών κριτηρίων για την ει-
σαγωγή στις δοµές βρεφών και νηπίων, αποκλείονται εκατοντά-
δες οικογένειες που δεν έχουν καν το δικαίωµα να κάνουν αίτηση
για voucher λόγω εισοδηµατικών κριτηρίων, έως 27.000 ευρώ µε
έως και δύο παιδιά για πλήρες voucher και έως 33.000 ευρώ µε
έως δύο παιδιά για µειωµένο, ενώ σε συνδυασµό µε την ακρίβεια
και τα υπόλοιπα έξοδα δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν οικονο-
µικά στα τροφεία των ιδιωτικών παιδικών σταθµών.

Ακόµα και µε βάση τις αιτήσεις, περίπου δύο χιλιάδες, στον
Δήµο Ηρακλείου εκτός µένουν το ένα στα δύο βρέφη και νήπια.
Ειδικά στα βρέφη η κατάσταση είναι τραγική µε πάνω από το
60% των αιτήσεων να έχουν απορριφθεί. Από τις χίλιες πέντε αι-
τήσεις που έγιναν δεκτές, οι οκτακόσιες ενενήντα δύο είναι µε
voucher και οι υπόλοιπες µε τροφεία που φτάνουν στα 160 ευρώ
το µήνα. 

Ταυτόχρονα, ο Δήµος Ηρακλείου έφτασε στο σηµείο να ζητά
από γονείς να καλύψουν οι ίδιοι και εξ ολοκλήρου το κόστος
πρόσληψης εκπαιδευτικών παράλληλης στήριξης για τα παιδιά
που το έχουν ανάγκη. Μάλιστα, προειδοποιούνται οι γονείς ότι
αν δεν έχουν ειδικό παιδαγωγό θα αποκλειστούν από τις δοµές. 

Συνεπώς τα voucher τα οποία µοιράζονται για µια ακόµα φορά,
θα καταλήξουν δώρο άδωρο, όπως συνήθως συµβαίνει, αφού οι
θέσεις στους δηµόσιους παιδικούς και βρεφικούς σταθµούς δεν
επαρκούν, ενώ και στους ιδιωτικούς ο αριθµός των θέσεων µε
voucher είναι περιορισµένος. Μιλάµε για µερικές δεκάδες στον
Δήµο Ηρακλείου, µε αποτέλεσµα χιλιάδες παιδιά να µένουν
εκτός. Συνολικά µε βάση τις γεννήσεις οι θέσεις σε δηµόσιες και
ιδιωτικές δοµές στον Δήµο Ηρακλείου δεν επαρκούν, ιδιαίτερα
στα βρέφη, την ώρα που η άδεια µητρότητας λήγει δύο µήνες
µετά από τη γέννηση και η άδεια του ΟΑΕΔ στους ένδεκα µήνες,
οπότε οι µητέρες καλούνται να επιστρέψουν στην εργασία τους.

Με βάση όλα τα παραπάνω, σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ: Ποια
µέτρα προτίθεται να λάβει η Κυβέρνηση έτσι ώστε να µην απο-
κλειστεί κανένα από τα παιδιά για τα οποία έγιναν αιτήσεις για
το σχολικό έτος 2024 - 2025 από τις δηµοτικές δοµές προσχολι-
κής αγωγής του Δήµου Ηρακλείου, µε µόνιµες προσλήψεις σε
όλες τις αναγκαίες ειδικότητες και παράλληλης στήριξης, ώστε
να επιτελείται το επιστηµονικό, βοηθητικό έργο µε τους καλύτε-
ρους δυνατούς όρους;

Και τέλος, τι προτίθεστε να κάνετε προκειµένου να χρηµατο-
δοτηθεί άµεσα από το κράτος η ανέγερση νέων δοµών µε βάση
τις σύγχρονες ανάγκες;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Συντυχάκη.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας, για

τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, θίγετε ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα και
ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
τα τελευταία χρόνια έχει κάνει αρκετά βήµατα όσον αφορά στην
κάλυψη των αναγκών για τα παιδιά µας σε ολόκληρη τη χώρα και
φυσικά και στο Ηράκλειο της Κρήτης που αναφέρεστε.

Όµως, θα ήθελα, πριν σας απαντήσω αναλυτικά, να δούµε τη
µεγάλη εικόνα, γιατί µας ακούει ο ελληνικός λαός, µας ακούει η
εκλογική σας περιφέρεια, µας ακούνε γονείς. Ποια είναι η µε-
γάλη εικόνα; Ότι πάνω από εκατόν εβδοµήντα τρεις χιλιάδες
voucher έχουµε ως δικαιούχους και πάνω από διακόσιες χιλιάδες
οικογένειες έχουν ωφεληθεί από αυτή τη διαδικασία.

Και αναρωτιέµαι, βάσει ποιων στοιχείων µιλάτε για δήθεν απο-
κλεισµό των παιδιών του Δήµου Ηρακλείου από βρεφονηπιακούς
σταθµούς και αναφέρετε -προφανώς αυθαίρετα- ότι πάνω από
τέσσερις χιλιάδες παιδιά και βρέφη µένουν εκτός δηµοσίων
δοµών προσχολικής αγωγής, ενώ σύµφωνα µε τα επίσηµα στοι-
χεία του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας -που
θέτω στη διάθεση του Κοινοβουλίου, παρ’ ότι είµαι Υφυπουργός
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Εσωτερικών-, όλες οι έγκυρες αιτήσεις παιδιών του Δήµου Ηρα-
κλείου που αφορούσαν στην εγγραφή τους σε βρεφικούς, παι-
δικούς, βρεφονηπιακούς σταθµούς και βρεφονηπιακούς σταθ-
µούς ολοκληρωµένης φροντίδας έχουν λάβει voucher, έχουν δια-
νεµηθεί -ακούστε- τρεις χιλιάδες επτακόσια τριάντα ένα voucher
σε όλες τις κατηγορίες θέσεων των ανωτέρω δοµών και εξυπη-
ρετήθηκαν µόνο για τον Νοµό Ηρακλείου, επαναλαµβάνω, µόνο
για τον Νοµό Ηρακλείου πάνω από τρεις χιλιάδες τετρακόσιες
σαράντα οικογένειες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Θα χρειαστώ λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Με βάση τα στοιχεία που σας παραθέτω οι πολίτες που µας

παρακολουθούν πρέπει να αντιληφθούν ότι περιγράφετε µια
δεινή κατάσταση, η οποία, όµως, απέχει σηµαντικά από την
πραγµατικότητα και µε αυτόν τον τρόπο απαξιώνετε τις προσπά-
θειες και το έργο τόσο των συναρµόδιων Υπουργείων όσο και
του Δήµου Ηρακλείου Κρήτης.

Η σχολική χρονιά για τους βρεφονηπιακούς σταθµούς έχει
ήδη ξεκινήσει και θέλω εξαρχής να τονίσω την προσήλωση της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη στην ουσιαστική και έµπρακτη στήριξη
των οικογενειών µε µικρά παιδιά, έτσι ώστε οι γονείς να γνωρί-
ζουν ότι µπορούν να εµπιστευτούν τα παιδιά τους σε βρεφονη-
πιακούς και παιδικούς σταθµούς µε έµφαση στην ασφάλεια και
στην ποιοτική διαµονή των παιδιών.

Στο πλαίσιο αυτό, οι βρεφονηπιακοί σταθµοί έχουν ενταχθεί
στο πρόγραµµα προσχολικής αγωγής και δηµιουργικής απασχό-
λησης µε χρηµατοδότηση από το νεοσυσταθέν από την Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη αρµόδιο Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας τόσο µε εθνικούς όσο και µε ευρωπαϊκούς πόρους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ειδικότερα, το συγκεκριµένο Υπουργείο υλοποίησε το πρό-
γραµµα χρηµατοδότησης των δήµων για την ίδρυση νέων τµη-
µάτων βρεφικής παιδικής και βρεφονηπιακής φροντίδας. Ο
συνολικός προϋπολογισµός του έργου ανήλθε στα 15 εκατοµ-
µύρια ευρώ µε φορέα υλοποίησης την Ελληνική Εταιρεία Τοπι-
κής Ανάπτυξης και Αυτοδιοίκησης και ολοκληρώθηκε στις 31
Δεκεµβρίου του 2023. Σύµφωνα µε στοιχεία της ΕΕΤΑΑ από το
ποσό ύψους 11,1 εκατοµµυρίων ευρώ που ζήτησαν οι υπηρεσίες
ή τα νοµικά πρόσωπα των δήµων έχει εγκριθεί κονδύλι 10,6 εκα-
τοµµυρίων ευρώ και έχει εκταµιευθεί το ποσό των 7,5 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ για την ίδρυση πενήντα τριών παιδικών τµηµάτων, που
εξυπηρετούν πάνω από χίλια διακόσια εξήντα επτά νήπια και δια-
κοσίων δεκαέξι βρεφικών τµηµάτων, που εξυπηρετούν πάνω από
δύο χιλιάδες πεντακόσιες θέσεις βρεφών.

Επίσης, θεσπίστηκε πρόγραµµα χρηµατοδότησης για τη δηµι-
ουργία νέων τµηµάτων βρεφικής φροντίδας και διευρύνθηκε ως
προς τους δικαιούχους φορείς, δηλαδή τους δήµους και τα νο-
µικά πρόσωπα αυτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Το ως άνω πρόγραµµα εντάσσεται στη δράση ενίσχυση
της παιδικής προστασίας. Ειδικότερα έχει ενταχθεί ως υποέργο
υποστήριξης της δηµιουργίας νέων βρεφικών σταθµών ή νέων
θέσεων σε υφιστάµενους βρεφικούς σταθµούς για βρέφη από
δύο µηνών έως δυόµισι ετών. Το έργο αποσκοπεί στη δηµιουργία
νέων θέσεων σε βρεφικούς σταθµούς για βρέφη από δύο µηνών
έως δυόµισι ετών σε υπάρχουσες ή νέες δοµές. Στόχος είναι η
δηµιουργία νέων κέντρων υποστήριξης επέκτασης βρεφικών
σταθµών στην Ελλάδα που συνεπάγεται τη δηµιουργία είκοσι χι-
λιάδων νέων θέσεων και η επιδότηση έως του 50% του συνολικού
κόστους δηµιουργίας ή επέκτασης του εκάστοτε κέντρου παιδι-
κής φροντίδας. Ο συνολικός προϋπολογισµός του έργου ανέρ-
χεται στο ποσό των 56.530.000 ευρώ.

Τώρα επί του Δήµου Ηρακλείου -και κλείνω την πρωτολογία
µου- για τον οποίο καταθέσατε την ερώτησή σας, ο Δήµος Ηρα-
κλείου έχει υποβάλλει αίτηση χρηµατοδότησης στο πρόγραµµα
«Τρίτσης» για να ενταχθεί µε τίτλο «Αξιοποίηση του κτηριακού
αποθέµατος των δήµων» και µάλιστα µε σκοπό την επέκταση του

βρεφονηπιακού σταθµού ολοκληρωµένης φροντίδας «Μητέρα»
στη συνοικία του Αγίου Ιωάννη, συνολικού προϋπολογισµού πε-
ρίπου 6,9 εκατοµµυρίων ευρώ και πρόκειται για ένα έργο υπο-
δοµής που θα µπορέσει να φιλοξενήσει σε πλήρη ανάπτυξη
διακόσια πενήντα έξι παιδιά και συγκεκριµένα πενήντα βρέφη,
διακόσια νήπια και έξι νήπια µε αναπηρία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Παρακαλώ πολύ να τηρείται ο χρόνος.
Έχετε τον λόγο, κύριε Συντυχάκη, για τρία λεπτά, για τη δευ-

τερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν έχετε κάνει µικρά ή µεγάλα βή-

µατα, ένα όµως είναι το σίγουρο, ότι τα βήµατα αυτά είναι προς
τα πίσω, δεν είναι προς τα εµπρός. Είναι κάθε πέρυσι και καλύ-
τερα ή κάθε χρόνο και χειρότερα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Η Κυβέρνηση αντί να δει την πραγµατικότητα κατάµατα, µάλλον
τη βλέπει, προσπαθεί να τη σκεπάσει, κάνοντας το µαύρο άσπρο,
όπως και στην προκειµένη περίπτωση, µιλώντας -και εσείς ανα-
φερθήκατε σε αυτό- στην προσήλωσή της, στην ουσιαστική και
έµπρακτη στήριξη των οικογενειών των µικρών παιδιών και πάει
λέγοντας. Αλήθεια; Για να τα δούµε.

Τι έχετε να πείτε και ιδίως πώς θα αντιµετωπίσετε τις µεγάλες
ελλείψεις παιδαγωγικού και βοηθητικού προσωπικού, το καθε-
στώς της εργασίας µε συµβάσεις µε ηµεροµηνία λήξης, τις µε-
τακινήσεις και τις συχνές αλλαγές του προσωπικού, τα προβλή-
µατα στα κτήρια και τις υποδοµές των σταθµών που είναι µερικά
από τα αποτελέσµατα της κυβερνητικής πολιτικής που υποβαθ-
µίζει την προσχολική αγωγή; Τι έχετε να πείτε για το γεγονός ότι
τα παιδιά, για παράδειγµα, των νεοδιόριστων εκπαιδευτικών και
των αναπληρωτών που τοποθετούνται τώρα, κάθε χρόνο απο-
κλείονται από τους βρεφικούς, νηπιακούς σταθµούς; Τι έχετε να
πείτε για το ότι το ΚΕΔΑΣΥ δεν δίνει επίσηµες γνωµατεύσεις,
παρ’ ότι υπάρχουν παιδιά µε διαγνωσµένα προβλήµατα, µε απο-
τέλεσµα να µη συγκροτούνται τµήµατα παράλληλης στήριξης;
Σηµειωτέον βέβαια οι όποιες γνωµατεύσεις βγαίνουν, γίνεται
µετά από ενάµιση, δύο χρόνια λόγω υποστελέχωσης του ΚΕ-
ΔΑΣΥ. Άλλη µεγάλη πληγή αυτό. Το κράτος ούτε στέλνει παράλ-
ληλη στήριξη, ούτε έχει πρόβλεψη για βρεφονηπιοκόµους ειδι-
κής αγωγής και για λόγους ασφαλείας ή οι γονείς πληρώνουν
παράλληλη στήριξη ή διώχνουν τα παιδιά από τις δοµές. Και µετά
έρχεται η Κυβέρνηση και µιλάει για τη σηµασία της συµπερίλη-
ψης και τόσα άλλα.

Δεύτερο ζήτηµα, πανηγυρίσατε κι εσείς, η Κυβέρνηση συνο-
λικά ότι µέσα από το πρόγραµµα της ΕΕΤΑΑ έχουν δοθεί περί-
που εκατόν εβδοµήντα τρεις χιλιάδες βάουτσερ, οι εκατόν πέντε
χιλιάδες εξ αυτών είναι για τους γονείς για βρεφονηπιακούς και
παιδικούς σταθµούς. Κάθε άλλο όµως δικαιολογούνται αυτοί οι
κυβερνητικοί πανηγυρισµοί. Οι αιτήσεις είναι λιγότερες κάθε
χρόνο. Και ξέρετε γιατί; Γιατί ο κόσµος απογοητεύεται που τόσα
παιδιά κάθε χρόνο µένουν απ’ έξω, αφ’ ενός και αφ’ ετέρου το
πρόγραµµα θέτει εισοδηµατικά κριτήρια που αποκλείουν χιλιά-
δες γονείς. Έτσι για παράδειγµα µια οικογένεια µε δύο παιδιά
πρέπει να έχει συνολικό ετήσιο εισόδηµα έως 27.000 ευρώ, σας
το είπα και στην πρωτολογία µου, για να µπορεί να διεκδικήσει
αυτό το περιβόητο κουπόνι, το βάουτσερ.

Τα προβλήµατα όµως δεν τελειώνουν ούτε για τους γονείς που
θα καταφέρουν να εξασφαλίσουν αυτό το κουπόνι, το voucher.
Οι θέσεις των δηµοτικών παιδικών σταθµών δεν αρκούν για να
καλύψουν τη ζήτηση, ιδιαίτερα όσον αφορά τα βρεφικά τµήµατα
για παιδιά µικρότερα των δυόµισι ετών που οι θέσεις είναι ελάχι-
στες, ελαχιστότατες µε αποτέλεσµα οι γονείς να µένουν µε το
κουπόνι στο χέρι, χωρίς να µπορούν να τα χρησιµοποιήσουν. Επι-
καλείστε ότι δώσατε τόσα voucher. Δεν σηµαίνει ότι επειδή δώ-
σατε voucher το παιδί βρίσκει αυτοµάτως θέση σε παιδικό
σταθµό. Και για τη χρηµατοδότηση που έχουν ανάγκη οι παιδικοί
και οι βρεφονηπιακοί σταθµοί, που πρέπει να αυξηθεί η κρατική
χρηµατοδότηση δεν είπατε κουβέντα. Είναι πενήντα έξι χιλιάδες
ευρώ -αν θυµάµαι καλά, έτσι είπατε στην πρωτολογία σας- για
νέους παιδικούς σταθµούς. Είναι ποσά αυτά; Και έρχεστε εδώ
στη Βουλή και µιλάτε για ψίχουλα στην κυριολεξία. Για να αντι-
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µετωπιστεί αυτή η ελλιπέστατη κρατική χρηµατοδότηση στους
δήµους το συντριπτικά µεγαλύτερο ποσοστό των θέσεων διατί-
θεται σε όσους γονείς πήραν την επιδότηση του voucher αφού
αυτό σηµαίνει σίγουρο κονδύλι. Τις υπόλοιπες  οικογένειες τις
περιµένουν τα τσουχτερά συνήθως τροφεία, που όλοι γνωρί-
ζουµε. 

Τα ψέµατα, λοιπόν, που διακινεί η Κυβέρνηση ότι όλα τα παιδιά
µπαίνουν στους παιδικούς σταθµούς δεν µπορούν να κρυφτούν,
αφού τα voucher χορηγούνται µέχρι εξαντλήσεως του προϋπο-
λογισµού του προγράµµατος, οπότε και φέτος δεκάδες χιλιάδες
παιδιά µένουν εκτός επειδή οι γονείς τους δεν έχουν καν το δι-
καίωµα να κάνουν την αίτηση.

Και το µεγάλο πρόβληµα διογκώνεται χρόνο µε τον χρόνο διότι
αφ’. ενός νέοι παιδικοί σταθµοί φτιάχνονται µε το σταγονόµετρο.
Είπατε στην πρωτολογία σας ότι όλα αυτά είναι µε το σταγονό-
µετρο µε βάση τις απαραίτητες προδιαγραφές του π.δ.99/2017.
Και αφ’ ετέρου κλείνουν συνεχώς παλαιότεροι παιδικοί βρεφικοί
σταθµοί.

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι είναι καθολικό κοινωνικό δικαίωµα
για τους γονείς και τα παιδιά να παρέχεται δωρεάν υψηλού επι-
πέδου υπηρεσίες από το κράτος. Γι’ αυτό και η αγωνία και η αγα-
νάκτηση των λαϊκών οικογενειών που κάθε χρόνο γίνονται στο
ίδιο έργο θεατές µε όλες διαχρονικά τις κυβερνήσεις και τους
εκπροσώπους τους στις δηµοτικές αρχές µπορεί και πρέπει να
µεταφραστούν σε πραγµατικό αγώνα για να µη µείνει κανένα
παιδί εκτός βρεφικού παιδικού σταθµού και να αναβαθµιστούν
φυσικά οι υποδοµές και να προσληφθεί βέβαια όλο το µόνιµο
προσωπικό όλων των αναγκαίων ειδικοτήτων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, η

διαδικασία έχει κανόνες και πρέπει να τηρούνται. Σας παρακαλώ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, θα σας απαντήσω πολύ συγκεκριµένα,
αλλά θέλω να σας πω ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι µια µεγάλη
λαϊκή παράταξη και η Κυβέρνηση της παράταξης αυτής, η Κυ-
βέρνηση όλων των Ελλήνων έχει στόχο κάθε χρόνο να προσφέ-
ρει περισσότερα voucher για να βοηθήσει τις οικογένειες.

Καταλαβαίνω πολύ καλά το ενδιαφέρον σας και για την ιδιαί-
τερη πατρίδα σας, το Ηράκλειο. Ξέρετε πολύ καλά ότι κι εγώ κα-
τάγοµαι από την Κρήτη. Θέλω, όµως, να σας πω το εξής. Το ότι
εµείς θέλουµε να προσφέρουµε περισσότερα voucher είναι µια
πτυχή της πολύπλευρης πολιτικής µας για την αντιµετώπιση του
κρίσιµου ζητήµατος του δηµογραφικού. Στόχος µας δεν είναι
απλά να εναποθέτουµε τα βρέφη και τα µεγαλύτερα παιδιά σε
ένα χώρο για να περνάνε την ώρα τους και να είναι ήσυχοι οι γο-
νείς, αλλά να τα στελεχώνουν µε αξιόλογους εκπαιδευτικούς που
θα διασφαλίσουν τη σωµατική, νοητική, συναισθηµατική και κοι-
νωνική ανάπτυξή τους. 

Επανέρχοµαι, όµως, στον Δήµο Ηρακλείου. Οι βρεφονηπιακοί
σταθµοί του είναι σήµερα είκοσι ένας, µε δυνατότητα φιλοξενίας
εννιακοσίων είκοσι έξι νηπίων και τριακοσίων πενήντα δύο βρε-
φών και σύµφωνα µε την ενηµέρωση που έχουµε, όλες οι έγκυ-
ρες αιτήσεις παιδιών που αφορούσαν την εγγραφή τους σε
βρεφικούς, παιδικούς και βρεφονηπιακούς σταθµούς έχουν
λάβει voucher. Για την ακρίβεια έχουν διανεµηθεί τρεις χιλιάδες
επτακόσια τριάντα ένα voucher και έχουν εξυπηρετηθεί τρεις χι-
λιάδες τετρακόσιες σαράντα µία οικογένειες.

Επισηµαίνεται ότι το 90% των θέσεων καλύπτεται από αιτούν-
τες στους οποίους έχει χορηγηθεί voucher στους βρεφονηπια-
κούς σταθµούς, µέσω του συγχρηµατοδοτούµενου προγράµµα-
τος ΕΣΠΑ 2021 - 2027 και απαλλάσσονται από τα έξοδα φιλοξε-
νίας παιδιού.

Η µηνιαία οικονοµική εισφορά για την περίπτωση φιλοξενίας
των παιδιών, µέσω δήµου, καθορίζεται µε βάση το ετήσιο οικο-
γενειακό εισόδηµα από 40 έως 160 ευρώ, ανάλογα µε το εισό-
δηµα. Στην περίπτωση που φιλοξενείται και δεύτερο παιδί από
την ίδια οικογένεια προβλέπεται έκπτωση της τάξεως του 30%
για το δεύτερο παιδί.

Περαιτέρω, ως προς τον βαθµό στελέχωσης των βρεφικών,
παιδικών και βρεφονηπιακών σταθµών, ο δήµος στους είκοσι έναν

αυτούς σταθµούς απασχολεί πενήντα έξι τακτικούς υπαλλήλους,
εκατόν τριάντα έξι έκτακτους υπαλλήλους µε ειδικότητες παιδα-
γωγικού προσωπικού, κοινωνικού λειτουργού και ιατρικής παρα-
κολούθησης. Δηλαδή απασχολεί παιδαγωγούς,
βρεφονηπιοκόµους, παιδοκόµους, ψυχολόγους, κοινωνικούς λει-
τουργούς, παιδιάτρους, νοσηλευτές κ.λπ.. Επίσης, οι είκοσι ένας
αυτοί σταθµοί απασχολούν και λοιπό προσωπικό, όπως προσω-
πικό καθαριότητας, µεταφοράς παιδιών, σίτισης και βοηθητικών
εργασιών. Συγκεκριµένα, απασχολούνται είκοσι δύο τακτικοί
υπάλληλοι και σαράντα τρεις έκτακτοι. Δηλαδή το σύνολο του
προσωπικού ανέρχεται σε διακόσιους πενήντα επτά υπαλλήλους.

Εκτός αυτών, όµως, οι φορείς που έχουν ενταχθεί στο πλαίσιο
συγχρηµατοδοτουµένων από το ΕΣΠΑ δράσεων έχουν τη δυνα-
τότητα, σύµφωνα µε τις σχετικές διατάξεις, πρόσληψης και ανα-
νέωσης των συµβάσεων του απαιτούµενου προσωπικού µε
απόφαση του ίδιου φορέα, χωρίς την εµπλοκή του Υπουργείου
Εσωτερικών.

Κύριε συνάδελφε, από όλα όσα σας απαρίθµησα, αντιλαµβά-
νεστε ότι το κράτος για πρώτη φορά κατά τα τελευταία χρόνια
ασκεί συστηµατική πολιτική για τη διαµόρφωση αντάξιας των
απαιτήσεων του πολίτη προσχολικής αγωγής.

Από τα επίσηµα στοιχεία που παρέθεσα προκύπτουν τόσο τα
χρήµατα που δαπανά, όσο και τα προγράµµατα που υλοποιεί. Με
τον τρόπο αυτό αποδεικνύει η Κυβέρνηση την έµπρακτη συµπα-
ράσταση στις οικογένειες των εργαζοµένων, µε εθνικό πλέον
στόχο την οµαλή ανάπτυξη των παιδιών µας µέσα στις κατάλλη-
λες συνθήκες φροντίδας, αγωγής, ασφάλειας, καθαριότητας,
την εκπόνηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων και τη συνεχή κα-
τάρτιση του προσωπικού. Η επισήµανση τυχόν δυσλειτουργιών
είναι πάντα ευπρόσδεκτη. Ωστόσο, σας καλώ να µην απαξιώνετε
µε ευκολία το έργο που λαµβάνει χώρα προς όφελος όλων µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υφυπουργέ.

Θα συνεχίσουµε µε την τρίτη µε αριθµό 1368/9-9-2024 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Δυτικής Αττι-
κής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Χρήστου Τσοκάνη προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών µε θέµα: «Λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση της τεράστιας
κυκλοφοριακής συµφόρησης στην πόλη του Ασπροπύργου εξαι-
τίας της καθηµερινής διέλευσης µεγάλου αριθµού βαρέων οχη-
µάτων».

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Καλησπέρα σε όλους και όλες, από

τον µαρτυρικό Ασπρόπυργο, από την πόλη των ελεύθερων πο-
λιορκηµένων, από µια πόλη που τελεί υπό κατάληψη του καπιτα-
λιστικού κέρδους και του άναρχου τρόπου καπιταλιστικής ανά-
πτυξης. Απέναντί µου σήµερα δεν έπρεπε να ήταν µόνο ο κύριος
Υπουργός. Έπρεπε να ήταν όλες οι κυβερνήσεις των τελευταίων
τριάντα χρόνων, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας, δήµαρ-
χοι και περιφερειάρχες, που έχουν µετατρέψει µια αγροτική
πόλη, παραγωγική που τροφοδοτούσε όλη την Αθήνα µε παρα-
γωγή γάλακτος και κρέατος σε µια πύρινη κόλαση.

Ο Ασπρόπυργος είναι ένας δήµος που συνυπάρχουν σπίτια,
βιοµηχανίες, logistic, κέντρα µεταφοράς, κέντρα ανακύκλωσης,
χωµατερή και άνθρωποι. Ο Ασπρόπυργος είναι µια πόλη όπου,
µε ευθύνη όλων διαχρονικά των κυβερνήσεων, των δηµάρχων και
των περιφερειών, δεν εξασφαλίστηκε ποτέ η οδική ασφάλεια, η
ακεραιότητα και η προστασία των χιλιάδων κατοίκων να κυκλο-
φορήσουν στην πόλη τους, καθώς και να συµβάλει κανείς από
όλους στην κυκλοφοριακή αποσυµφόρηση των ήδη επιβαρυµέ-
νων οδών.

Ο Ασπρόπυργος είναι µια περιοχή, όπου οι νεκροί ντιλιβερά-
δες από τα τροχαία, οι νεκροί στο οδόστρωµα, αλλά και οι δεκά-
δες νεκροί µέσα στις βιοµηχανίες και τα κέντρα ανακύκλωσης,
καθηµερινά προστίθενται στον αµαρτωλό λογαριασµό της καπι-
ταλιστικής ανάπτυξης. 

Ο Ασπρόπυργος είναι µια πόλη, όπου τα ατυχήµατα από προ-
πάνιο µέσα στα εργοστάσια και τις αποθήκες, στον ΑΔΜΗΕ, στη
«FASOPLAST», στην «POLYECO», στα διυλιστήρια, στην «ΠΕ-
ΤΡΟΓΚΑΖ» και καθηµερινά στα κέντρα ανακύκλωσης, δίνουν και
παίρνουν. 
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Ο Ασπρόπυργος είναι µια πόλη, όπου τα µικρά παιδιά διασχί-
ζουν περνώντας ανάµεσα στα τεράστια βαρέα και µη οχήµατα,
προκειµένου να πάνε στο σχολείο τους. 

Ο Ασπρόπυργος είναι µια πόλη, όπου οι εργαζόµενοι σηκώ-
νονται από τις 6.00’ ώρα το πρωί για να µη βρουν την κίνηση,
φτάνοντας στον χώρο δουλειάς τους και κοιµούνται έξω από
τους χώρους δουλειάς.

Επιπλέον όλων αυτών, ο κίνδυνος ενός µεγάλου βιοµηχανικού
ατυχήµατος ελλοχεύει. Κρούουµε τον κώδωνα του κινδύνου και
λέµε ότι εδώ και τώρα πρέπει να παρθούν µέτρα. Επανειληµµέ-
νως, σωµατεία, οµοσπονδίες και ενώσεις, έχουν φέρει το θέµα
στο προσκήνιο. Σήµερα, µε την εµπιστοσύνη που µας έχει δείξει
ο λαός της δυτικής Αττικής ως ΚΚΕ, φέρνουµε το θέµα στο Κοι-
νοβούλιο.

Ρωτάµε τον κύριο Υπουργό και απαιτούµε απάντηση, τι µέτρα
θα παρθούν έτσι ώστε να αποσυµφορηθούν οι δρόµοι που βρί-
σκονται µέσα στον οικιστικό ιστό του Ασπροπύργου από την κί-
νηση βαρέων οχηµάτων, να προστατευτούν οι κάτοικοι και οι
εργαζόµενοι της πόλης που βρίσκονται διαρκώς σε κίνδυνο; 

Δεύτερον, τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνηση, έτσι ώστε να συγ-
κροτηθεί ολοκληρωµένο σχέδιο για την πρόληψη και την αντιµε-
τώπιση ενός πιθανού βιοµηχανικού ατυχήµατος µεγάλης έκτα-
σης; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε. Δύο είναι τα ερωτήµατα που επιτρέ-
πονται.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.. 
Τρίτον, είναι ενηµερωµένη η Κυβέρνηση για το νέο σχέδιο πό-

λεως που φέρνετε που δεν προβλέπεται κανένας καινούργιος
δρόµος, περιφερειακός και µη, για την αποσυµφόρηση; Αντιθέ-
τως, υπάρχουν βιοµηχανικές ζώνες, ζώνες logistics, κέντρων ανα-
κύκλωσης και χωµατερών. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο συνάδελφο.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας, για

τρία λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνετε ότι τα θέµατα αυτά είναι
τόσο σηµαντικά, που σε τρία λεπτά δεν µπορούν να απαντηθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υφυπουργέ,
αυτοί είναι οι κανόνες.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-
κών): Συµφωνώ και πάντα είµαστε µέσα στο πλαίσιο.

Δεν µπορώ να ακούω σε αυτή την Αίθουσα για τα ζητήµατα
εµπιστοσύνης, όταν αυτή τη στιγµή ο λαός του Ασπρόπυργου,
όπως και ολόκληρος ο ελληνικός λαός έχει εµπιστευτεί τη Νέα
Δηµοκρατία και την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Κύριε συνάδελφε, εγώ καταλαβαίνω το ιδιαίτερο ενδιαφέρον
για µια περιοχή που ζείτε, που εργάζεστε, που µεγαλώνετε και
ευχαριστώ για το ερώτηµά σας. Είναι ένα καίριας ζήτηµα σηµα-
σίας, που αφορά όχι µόνο την πόλη του Ασπροπύργου, αλλά και
πολλούς οικισµούς της χώρας µας. Χωρίς αµφιβολία, ο σωστός
σχεδιασµός και η καλή οργάνωση της αστικής εφοδιαστικής, δεν
είναι µια εύκολη υπόθεση. Όµως, θεωρώ ότι µε αυτή σας την
ερώτηση, ναι µεν περιγράφετε µία ανησυχητική κατάσταση, αλλά
ταυτόχρονα απαξιώνετε το σύνολο του έργου και τις προσπά-
θειες του Δήµου Ασπροπύργου, της περιφέρειας και των συναρ-
µόδιων Υπουργείων. 

Ο Δήµος Ασπροπύργου, αποτελεί έναν δήµο µε πληθυσµό
τριάντα χιλιάδων διακοσίων πενήντα ενός κατοίκων και έκταση
που ξεπερνά τα εκατό χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα. Παρατηρεί-
ται σηµαντική ανάπτυξη της βιοµηχανίας, µε συνύπαρξη σε ση-
µαντικό βαθµό µε άλλες χρήσεις γης, όπως είναι φυσικά η κατοι-
κία. Χαρακτηριστική µάλιστα είναι και η ανάπτυξη της βαριάς βιο-
µηχανίας στην περιοχή, κυρίως στη νότια προέκταση του που
φτάνει στον κόλπο της Ελευσίνας, όπου έχουµε την παραλία του
Ασπροπύργου, την παραλιακή ζώνη του δήµου, όπου συναντών-
ται ιδιαίτερα σηµαντικές βιοµηχανίες και άλλες εγκαταστάσεις.

Χαρακτηριστικό ως προς την ιδιαίτερη κρισιµότητα της περιο-
χής αυτής, είναι το γεγονός ότι σε αυτή χωροθετούνται πέντε εγ-

καταστάσεις ανώτερης βαθµίδας, σε κάθε µία από τις οποίες
οφείλει να καταρτίζει ειδικό σχέδιο αντιµετώπισης ατυχηµάτων
µεγάλης έκτασης, δηλαδή ΣΑΤΑΜΕ, όπως λέγεται. 

Σηµειώνεται ότι οι ανωτέρω εγκαταστάσεις ακολουθούν πιστά
συγκεκριµένους κανόνες, µέτρα και όρους για την αντιµετώπιση
κινδύνων από ατυχήµατα µεγάλης έκτασης σε εγκαταστάσεις ή
µονάδες λόγω της ύπαρξης επικίνδυνων ουσιών σύµφωνα µε τις
οδηγίες SEVESO.

Για να γίνει αντιληπτή η ιδιαιτερότητα της περιοχής του
Ασπροπύργου ως σηµαντικά ευαίσθητη περιοχή ως προς τις
SEVESO σηµειώνεται ότι οι εγκαταστάσεις στις ανώτερες βαθ-
µίδες για την Αττική είναι συνολικά δεκατέσσερις. Εποµένως,
στον Δήµο Ασπροπύργου δραστηριοποιείται -προσέξτε- το 36%
των εγκαταστάσεων ανώτερης βαθµίδας της Αττικής.

Οι αρµόδιες υπηρεσίες στις δεκατέσσερις εγκαταστάσεις
αυτές της ανώτερης βαθµίδας της Αττικής µεταξύ των οποίων
είναι και της περιοχής του Ασπροπύργου µε την υποστήριξη των
εµπλεκοµένων φορέων και εξωτερικών εξειδικευµένων συµβού-
λων συνέταξαν µετά από πολλά χρόνια επικαιροποιηµένα ειδικά
σχέδια ΣΑΤΑΜΕ, τα οποία και προώθησε προς έγκριση στη Γραµ-
µατεία Πολιτικής Προστασίας. Τα σχέδια αυτά -και αυτό κρατή-
στε το, κύριε συνάδελφε- εγκρίθηκαν πριν λίγες εβδοµάδες και
συγκεκριµένα στις 4 Ιουλίου του 2024 και κοινοποιήθηκαν αρµο-
δίως στην αυτοτελή Διεύθυνση Πολιτικής Προστασίας της Περι-
φέρειας Αττικής στο χρονικό διάστηµα 16 έως 24 Ιουλίου του
2024. Τα ειδικά αυτά σχέδια βρίσκονται και στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» για
όποιον επιθυµεί να τα δει αναλυτικά. 

Στη δευτερολογία µου θα µπορέσω να αναπτύξω και πιο συγ-
κεκριµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τα επόµενα θα τα
πείτε στη δευτερολογία σας. Ευχαριστούµε πολύ τον κύριο Υφυ-
πουργό.

Κύριε Τσοκάνη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-
λογία σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα σας παρακαλούσα για µια µικρή ανοχή και ευχαριστώ πολύ

για την ανοχή σας στην πρώτη τοποθέτησή µου.
Κύριε Υπουργέ, πρώτον, αύριο το πρωί άµα θέλετε να ξεκινή-

σουµε στις 6.00’ ώρα από το κέντρο της Αθήνας να δείτε πόσες
ώρες θα κάνουµε να φτάσουµε στον Ασπρόπυργο, να µετακινη-
θούµε στη λεωφόρο Δηµοκρατίας, να δείτε ότι θέλουµε πάνω
από σαράντα λεπτά για µία απόσταση δύο χιλιοµέτρων, στη λε-
ωφόρο ΝΑΤΟ, στη λεωφόρο Μεγαρίδος, να πάµε παρέα στη
Θρασυβούλου, στο Ρουπάκι, στην οδό Νόε, στην Αγίων Αναργύ-
ρων, στην οδό Χίου, στην Αγίας Μαρίνης όπου το ένα φορτηγό
κρέµεται µέσα στα χωράφια για να περάσει το άλλο, στην πά-
ροδο της Αγίου Γεωργίου να δείτε αν υπάρχουν πεζοδρόµια, να
δείτε πώς µετακινούνται µε τι κίνδυνο οι µαθητές, µε τι κίνδυνο
οι εργαζόµενοι την ώρα που σχολάνε από τη δουλειά τους, να
δείτε µε τι κίνδυνο περνάνε τις διαβάσεις. Δεν υπάρχει ούτε µία
υπέργεια διάβαση σε όλο τον δήµο και ακόµα και όπου υπάρχουν
πεζοδρόµια να περπατήσουµε µαζί και να µου πείτε αν τροµάζετε
ή όχι βλέποντας τριαξονικά οχήµατα δίπλα σας. 

Στη ζωή, όµως, λένε: «Χαρτί µιλήσει, καρδιά ραγίσει». Το ΚΚΕ,
κύριε Υπουργέ, στις τελευταίες ευρωεκλογές βγήκε πρώτη δύ-
ναµη στον Ασπρόπυργο µε 23%, γιατί ακόµα και αυτές οι τέσσε-
ρις ψήφοι, που υπερβήκατε το ποσοστό η Νέα Δηµοκρατία θα
σας ενηµερώσουµε, είναι πλασµατικές αν µετρηθούν κάποια
άκυρα, τα οποία υπήρχαν εκείνη τη µέρα. Διαβάστε το και θα
ενηµερωθείτε. Ζητήστε και από τους συµβούλους σας. 

Δεύτερον, ο λαός του Ασπροπύργου, οι εργαζόµενοι που έρ-
χονται στην πόλη µας είναι εξαγριωµένοι, λένε ότι δεν πάει άλλο.
Και θα χρησιµοποιήσω τα λόγια του κ. Παπαθανάση, που έτυχε
να είναι πριν δέκα λεπτά εδώ που τοποθετήθηκε. Είπε: Ανάπτυξη
δεν είναι µόνο οι επιχειρήσεις, αλλά και τα έργα υποδοµής, που
λέτε εσείς, και δεν υπάρχει κανένα έργο υποδοµής. Σε περί-
πτωση µεγάλου βιοµηχανικού ατυχήµατος θα καούµε όλοι και
όλες, εργαζόµενοι, κάτοικοι, αλλά και όλο το Θριάσιο Πεδίο. 

Μέσα στον Ασπρόπυργο, τον οποίο πρόσφατα επισκέφθηκε ο
Πρωθυπουργός και µίλησε για τα έργα και τις υποδοµές και το
ΕΣΥ, πρόσφατα πέθανε ένας εργαζόµενος επειδή περίµενε σα-
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ράντα έξι λεπτά το ασθενοφόρο. Άλλος εργαζόµενος περίµενε
πενήντα πέντε λεπτά το ασθενοφόρο. Και να µου πείτε εσείς από
µία ή δύο εισόδους της πόλης πώς θα έρθουν τα ασθενοφόρα
για να παραλάβουν όλους αυτούς που έρχονται αντιµέτωποι µε
τα εργοδοτικά εγκλήµατα, µε παθήσεις και ασθένειες που δηµι-
ουργεί το ίδιο το περιβάλλον, η ίδια καπιταλιστική ανάπτυξη που
σκορπάει θάνατο στην περιοχή µας. 

Να γνωρίζετε ότι το επόµενο διάστηµα σε µία ήδη βεβαρηµένη
περιοχή, που παράγεται το 1/3 του Ακαθάριστου Εθνικού Προ-
ϊόντος, θα µεταφερθούν στα σύνορα µε την περιοχή των Άνω
Λιοσίων όλες οι µεταφορικές της Αγίας Άννης. Μήπως δεν θα µε-
ταφερθούν και οι φυλακές του Κορυδαλλού; Μήπως δεν γίνονται
και δύο τεράστια logistics το ένα κάτω στην παραλία Ασπροπύρ-
γου στην παλιά χαλυβουργία του Μάνεση, όπου θα δηµιουργηθεί
και λιµάνι χωρίς καµµία πρόβλεψη κίνησης των εργαζοµένων, το
δεύτερο µέσα στο σταθµό των τρένων πάνω στην περιοχή της
Άνω Φούσας; 

Τρίτον, σκάβουν µέχρι και το βουνό. Θα βγουν πίσω από την
πόλη µας. Τι πρέπει να κάνει εδώ και τώρα η Κυβέρνηση; Επι-
βάλλεται να πάρει µέτρα και να ανοίξει δρόµους µετακίνησης και
ασφαλούς διαφυγής. Πρέπει να παρθούν µέτρα ούτως ώστε οι
κάτοικοι να είναι προετοιµασµένοι σε περίπτωση µεγάλου βιοµη-
χανικού ατυχήµατος πώς θα κινηθούν, προς τα πού θα πάνε και
πώς θα σωθούν. 

Θα πρέπει να παρθούν µέτρα από τους ελεγκτικούς οργανι-
σµούς και να δουν πώς δουλεύουν όλες αυτές οι µεταφορικές
εταιρείες, όλα αυτά τα κέντρα ανακύκλωσης, όλες οι παράνοµες
χωµατερές, όλες αυτές οι βιοµηχανίες που κάθε βράδυ… Σας
προσκαλώ όλους και όλες να έρθετε να κοιµηθούµε µαζί και να
γεµίσουµε µαζί µε καρκίνο τα πνευµόνια µας. Χώρια που δεν θα
µπορεί κανείς σας να αναπνεύσει στην περιοχή του Ασπροπύρ-
γου της δυτικής Αττικής και του Θριασίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Πέρα από όλα αυτά -και ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε- το κερασάκι στην τούρτα είναι ότι πρόσφατα,
από τον περασµένο Δεκέµβριο, µάθαµε ότι πάτε να µας τινάξετε
στον αέρα. Θα µπει σε λειτουργία για λογαριασµό των «Ελληνι-
κών Διυλιστηρίων» η γραµµή που θα ενώνει τα Λιόσια µε τα Μέ-
γαρα, οπότε θα έχουµε έξι σταθµούς τρένου που θα ανοιγοκλεί-
νουν οι µπάρες έξι φορές την ώρα. Άρα θα υπάρχει µεγαλύτερη
κυκλοφοριακή συµφόρηση στην περιοχή, χωρίς καµµία υπόγεια
γραµµή τρένου. 

Και το πιο σηµαντικό και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί
είστε άνθρωπος και µε καταλαβαίνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κλείστε, σας παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Τι θα περνάει υπόγεια των γραµµών
του τρένου; Θα περνούν πέντε αγωγοί µε κηροζίνη, βενζίνη,
νάφθα, αέριο και υγραέριο, µέσα και δίπλα σε σχολεία, µέσα και
δίπλα στη βιοµηχανική περιοχή, µέσα και δίπλα σε κέντρα ανα-
κύκλωσης. 

Αυτή η κατάσταση δεν πάει άλλο! Ο λαός είναι αγανακτισµέ-
νος, ξεσηκωµένος. Μπορεί να ακουµπήσει στο ΚΚΕ για να ανα-
τρέψουµε την κατάσταση. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε συνάδελφε, οι µεγάλες ελληνικές πόλεις, µεταξύ των
οποίων και ο Ασπρόπυργος, αντιµετωπίζουν καθηµερινά προκλή-
σεις γύρω από την τροφοδοσία και υπάρχει ανάγκη για καλύτερη
οργάνωση της µεταφοράς, της διανοµής αγαθών. Πράγµατι, δια-
πιστώνουµε ότι οι υφιστάµενες υποδοµές του οδικού δικτύου
χρειάζονται βελτίωση. Η Κυβέρνηση γνωρίζει τα προβλήµατα και
µε σεβασµό προς το περιβάλλον και τους πολίτες έθεσε ως προ-
τεραιότητα την εξασφάλιση της οδικής ασφάλειας και της προ-
στασίας των κατοίκων και την κυκλοφοριακή αποσυµφόρηση των
ήδη επιβαρυµένων οδών των πόλεων. Τις αναφέρατε άλλωστε. 

Το έτος 2022 το Υπουργείο Εσωτερικών στην πρόσκληση βελ-
τίωσης οδικής ασφάλειας, και µάλιστα που χρηµατοδοτείται από
το Ευρωπαϊκό Ταµείο Ανάκαµψης και δικαιούχοι του εν λόγω
προγράµµατος ήταν περιφέρειες, χώρες, δήµοι, µεγαλύτεροι ή
ίσοι των είκοσι χιλιάδων κατοίκων, προκειµένου να µπορέσουµε
να βελτιώσουµε το οδικό δίκτυο. Θέλω να σας πω, λοιπόν, ότι µε
παρεµβάσεις τέτοιες έχουµε και για τον Ασπρόπυργο ειδική µέ-
ριµνα. 

Στο πλαίσιο της πρόσκλησης εντάχθηκε ο Δήµος Ασπροπύρ-
γου µε το έργο µε τίτλο «Βελτίωση οδικής ασφάλειας στην πε-
ριοχή Νεοκτίστων του Δήµου Ασπροπύργου», συνολικού προϋ-
πολογισµού 2.800.000 ευρώ. Σκοπός είναι η µείωση της επικιν-
δυνότητας και η βελτίωση της οδικής ασφάλειας στην περιοχή
Νεόκτιστα µε άµεσες και στοχευµένες επεµβάσεις και βελτιώσεις
επί του υφιστάµενου οδικού δικτύου. 

Τέλος, οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας µας ενηµέρωσαν ότι στο πλαίσιο του Προγράµµα-
τος Πολεοδοµικών Μεταρρυθµίσεων «Κωνσταντίνος Δοξιάδης»
και σύµφωνα µε σχετική απόφαση του Υφυπουργού εγκρίθηκε η
εκπόνηση µελετών τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων και ειδικών
πολεοδοµικών σχεδίων µεταξύ των οποίων περιλαµβάνονται και
εκείνα του Δήµου Ασπροπύργου που χρηµατοδοτούνται από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. 

Τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια, κύριε συνάδελφε, διέπονται
από τις αρχές της βιώσιµης χωρικής ανάπτυξης η οποία περι-
λαµβάνει τις χωρικές, εδαφικές και περιβαλλοντικές διαστάσεις
της βιώσιµης ανάπτυξης, καθώς και αυτές που σχετίζονται µε την
ορθολογική οργάνωση του χώρου. 

Ειδικότερα, στην πρόταση του πολεοδοµικού σχεδιασµού του
τοπικού πολεοδοµικού σχεδίου του Δήµου Ασπροπύργου θα αν-
τιµετωπιστεί συνολικά το ζήτηµα της κυκλοφοριακής οργάνωσης
της Δηµοτικής Ενότητας Ασπροπύργου, καθώς ο σχεδιασµός αν-
τιµετώπισης εκτάκτων αναγκών που αφορά σε φυσικούς και τε-
χνολογικούς κινδύνους. Εξάλλου, λόγω της ιδιαιτερότητας της
περιοχής, εκτός του βασικού στελεχιακού δυναµικού στην οµάδα
µελέτης συµµετέχουν διπλωµατούχος συγκοινωνιολόγος µηχα-
νικός χηµικός µηχανικός αρµόδιος για τον περιορισµό των συνε-
πειών των βιοµηχανικών ατυχηµάτων µεγάλης έκτασης. 

Το Υπουργείο Εσωτερικών είναι ευαισθητοποιηµένο σε ζητή-
µατα που αφορούν την καθηµερινότητα και την ασφάλεια των
πολιτών γι’ αυτό και θα συνεργαστεί και µε τα συναρµόδια Υ-
πουργεία. Ήδη συνεργαζόµαστε µε τον δήµαρχο Ασπροπύργου
προκειµένου να δώσουµε µία µόνιµη, µία οριστική λύση στο κυ-
κλοφοριακό πρόβληµα της περιοχής του Ασπροπύργου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό, ειδικά για την τήρηση του χρόνου.

Πριν συνεχίσουµε, έχω ορισµένες ανακοινώσεις για το Σώµα. 
Οι Υπουργοί Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερι-

κών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Υποδοµών και
Μεταφορών, Ανάπτυξης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Δικαιοσύνης, Πολιτισµού, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κατέθεσαν στις 13-9-
2024 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της Ιαπωνίας για την αποφυγή της διπλής
φορολογίας αναφορικά µε τους φόρους εισοδήµατος και την
αποτροπή της φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής και του
Πρωτοκόλλου αυτής». Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επι-
τροπή. 

Δεύτερον, η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κα-
ταθέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Διαδικασίες ελέγχου, διοι-
κητικά µέτρα και κυρώσεις στον τοµέα των γεωργικών προϊόντων
και τροφίµων και Προστατευόµενης Ονοµασίας Προέλευσης,
Προστατευόµενες Γεωγραφικές Ένδειξης και Εγγυηµένων Πα-
ραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊόντων». 

Επίσης, υπάρχει αίτηση άδειας απουσίας της κ. Έφης Αχτσιό-
γλου Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών, που αναφέρει: «Πα-
ρακαλώ να µου εγκρίνετε άδεια απουσίας µου στο εξωτερικό
από 19-9-2024 έως 24-9-2024».

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή ενέ-
κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 

Η τελευταία ανακοίνωση αφορά, επίσης, επιστολή για άδεια
απουσίας στο εξωτερικό του Βουλευτή Δράµας του ΠΑΣΟΚ - Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Αναστασίου Νικολαΐδη, η οποία έχει ως
εξής: «Παρακαλώ, όπως µου εγκρίνετε ολιγοήµερη άδεια απου-
σίας στο εξωτερικό από το Σάββατο 21 Σεπτεµβρίου έως την Κυ-
ριακή 22 Σεπτεµβρίου 2024 λόγω της µετάβασής µου στη Βόρεια
Μακεδονία, προκειµένου να παρακολουθήσω τον ευρωπαϊκό
αγώνα χάντµπολ στον οποίο αγωνίζεται η οµάδα της Εκλογικής
Περιφέρειας «Bianco Monte Δράµα 1986» µε την GRK Tikves».

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Θα συνεχίσουµε τώρα µε την έκτη µε αριθµό 1372/9-9-2024

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Αθανάσιου Ηλιό-
πουλου προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
µε θέµα: «Οι παράνοµοι και αντεργατικοί όροι στους οποίους
υποχρεώνονται οι ενοικιαζόµενοι εργαζόµενοι της «MELLON TE-
CHNOLOGIES» στην Εθνική Τράπεζα είναι µνηµείο εργοδοτικής
αυθαιρεσίας και πρέπει να ανατραπεί».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Κωνσταντίνος Καραγκούνης. 

Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, έχουµε µπροστά µας µία πάρα πολύ συγκε-

κριµένη σύµβαση και δεν είναι µικρό το γεγονός. Αν αυτή η σύµ-
βαση περάσει, εδώ ανοίγει ένας ολόκληρος συγκεκριµένος
δρόµος πλέον. Μπορεί να συµφωνούµε ή να διαφωνούµε για το
αν µια σύµβαση είναι καλή ή κακή, µπορεί να συµφωνούµε ή να
διαφωνούµε για το αν πρέπει να υπάρχει καθολική εφαρµογή των
συµβάσεων, δεν πρέπει, όµως, να υπάρχει διαφωνία όταν έχουµε
σύµβαση που έχει µέσα παράνοµους και καταχρηστικούς όρους. 

Σε τι αναφέροµαι; Η «MELLON TECHNOLOGIES», η οποία
είναι µία εταιρεία η οποία έχει µια εργολαβική σχέση και παρέχει
εργαζοµένους στη Διεύθυνση Λειτουργιών της Εθνικής Τράπε-
ζας, έφερε µία τροποποιητική σύµβαση µε αλλαγή του ωραρίου
υπό εξαιρετικά δυσµενείς συνθήκες. Το ωράριο των ενοικιαζό-
µενων εργαζοµένων είχε µειωθεί σε εφτάωρο το 2011 γιατί
υπήρχε στόχος για εξοικονόµηση µισθών 700 εκατοµµυρίων
ευρώ. Τώρα, ακριβώς επειδή έχει αυξηµένες ανάγκες η τράπεζα,
για να µην κάνει προσλήψεις, κάνει ξανά το εφτάωρο, οκτάωρο
και δίνει εκεί µία αύξηση. 

Τι προβλέπει, όµως, µέσα στη σύµβαση; Έχει, κατά τη γνώµη
µας, προκλητικούς όρους ακόµα και για το σηµερινό εργασιακό
πλαίσιο, καθώς λέει ότι οι µηνιαίες αποδοχές εµπερικλείουν υπε-
ρωρίες, υπερεργασία, αργίες, Κυριακές, νυχτερινή εργασία και
ετοιµότητα προς εργασία. Έχει ρητά τον όρο «µε την αµοιβή
αυτή συµφωνείται ρητά ότι καλύπτεται κάθε τυχόν πρόσθετη µη
συναφής εργασία και συνεπώς δεν οφείλεται γι’ αυτή την άλλη
αµοιβή πέραν του ανωτέρου ποσού». 

Μιλάµε για κανονική παρανοµία! Λέει ότι θα δουλεύεις υπερω-
ρίες και δεν θα τις παίρνεις, γιατί προβλέπεται από τον µισθό που
παίρνεις µέσα στη σύµβαση. 

Την ίδια στιγµή µιλάµε για ένα, αν θέλετε, πρόβληµα µε µεγα-
λύτερο βάθος. Εδώ υποκρύπτεται µία εικονική υπερεργολαβία
και στην πραγµατικότητα όχι ανάθεση έργου, όπως καταγγέλ-
λουν σε ανακοίνωσή τους οι εργαζόµενοι µέσω του Συλλόγου
Δανειζόµενοι Προσωπικού Τραπεζικού Τοµέα.

Και επιπρόσθετα από την προτεινόµενη σύµβαση απουσιάζει,
όπως θα έπρεπε και έχει την υποχρέωση, η ανάλυση της µηνι-
αίας αντιµισθίας µε αποτέλεσµα να µην γνωρίζει ο εργαζόµενος
ποιο τµήµα αφορά το βασικό µισθό, ποιο τα επιδόµατα κ.λπ..
Προφανώς αυτή η τακτική της «MELLON» εκθέτει και την ίδια την
Εθνική Τράπεζα, που ανέχεται τέτοιες πρακτικές. 

Κύριε Υπουργέ, έχουµε δύο πολύ απλά και συγκεκριµένα ερω-
τήµατα. Ερώτηµα πρώτο: Θα κάνει κάτι το Υπουργείο απέναντι
στη συγκεκριµένη συλλογική σύµβαση; Γιατί, ξαναλέµε, έχει

µέσα παράνοµο όρο, έχει όρο που παραβιάζει τον πυρήνα του
εργατικού δικαίου σχετικά µε την αµοιβή των εργαζοµένων. Και
το δεύτερο που είναι συνολικότερο ζήτηµα, είναι το αν θα υπάρ-
ξει νοµοθετική πρωτοβουλία η οποία να αναγνωρίζει το εξής
απλό: Όταν έχουµε ένα αντικείµενο, πρέπει να έχουµε µια σύµ-
βαση. Αυτοί οι εργαζόµενοι είναι τραπεζοϋπάλληλοι. Κάνουν
έργο της τράπεζας κανονικά, αλλά δεν καλύπτονται από την κλα-
δική σύµβαση που υπάρχει στους υπόλοιπους τραπεζοϋπάλλη-
λους. Άρα ζητάµε να µάθουµε αν σκέφτεστε και κάποια πα-
ρέµβαση, η οποία θα κάνει καθολική την εφαρµογή µιας συλλο-
γικής σύµβασης σε έναν κλάδο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

τον κύριο Ηλιόπουλο. 
Κύριε Υφυπουργέ, κύριε Καραγκούνη, έχετε τον λόγο για τρία

λεπτά για την πρωτολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε συνάδελφε, τα λέµε πολύ συχνά στα ερωτήµατα που

θέτετε προς το Υπουργείο Εργασίας και οφείλω να σας πω ότι
πράγµατι είστε εποικοδοµητικός στις εισηγήσεις και στις παρα-
τηρήσεις σας και νοµίζω -θέλω να πιστεύω- ότι και εσείς αντιλαµ-
βάνεστε ότι γίνεται η ίδια προσπάθεια εκ µέρους του Υπουργείου
να ανταποκρινόµαστε σε όλα τα ζητήµατα που θέτετε µε ένα
πνεύµα καλής συνεννόησης και συνεργασίας όπου αυτή βεβαίως
είναι εφικτή. 

Απαντώ και εγώ κατευθείαν στα ερωτήµατα που µου θέτετε
και επιτρέψτε µου καταρχήν να σας µεταφέρω την επίσηµη ενη-
µέρωση που είχαµε από την Ανεξάρτητη Αρχή Επιθεώρησης Ερ-
γασίας, σχετικά µε τα ζητήµατα που έχετε θέσει. Οπότε κατόπιν
σχετικής ενηµέρωσης από τις Περιφερειακές Διευθύνσεις, έως
και σήµερα για την εν λόγω εταιρεία στα τµήµατα αρµοδιότητάς
τους δεν έχουν περιέλθει αιτήσεις διενέργειας εργατικής διαφο-
ράς, ούτε έχουν κατατεθεί καταγγελίες από εργαζόµενους που
να απασχολούνται ή να έχουν απασχοληθεί στην Εθνική Τρά-
πεζα. 

Και επιπλέον µας γνωρίζει η ανεξάρτητη αρχή ότι το τµήµα επι-
θεώρησης εργασιακών σχέσεων του κεντρικού τοµέα Πειραιά
απέστειλε ένα δελτίο ελέγχου στην προαναφερόµενη επιχεί-
ρηση, µε το οποίο ζητήθηκαν οι ατοµικές συµβάσεις εργασίας
των εργαζοµένων και οι τροποποιητικές αυτών -όπως και εσείς
αναφέρετε στην ερώτησή σας- καθώς και το καθεστώς εργασίας
του προσωπικού της επιχείρησης που συνεργάζεται µε την
Εθνική Τράπεζα. 

Σε συνέχεια της µιας σύµβασης και της τροποποιητικής αυτής
που προσκοµίστηκε από την επιχείρηση, διαπιστώθηκε ότι στην
ενότητα «αποδοχές υπαλλήλου» αναγράφεται µεταξύ άλλων ότι
οι µηνιαίες αποδοχές περιλαµβάνουν και καλύπτουν τις υπερω-
ρίες και κάθε τυχόν πρόσθετη µη συναφή εργασία και συνεπώς
δεν οφείλεται γι’ αυτήν άλλη αµοιβή πέραν του ανωτέρω ποσού,
δηλαδή αυτό το οποίο και εσείς αγαπητέ συνάδελφε αναφέρατε.
Είναι ένας ο όρος ο οποίος -πολύ σωστά εντοπίσατε- αντίκειται
στις διατάξεις της εργατικής νοµοθεσίας, όπως προβλέπεται
στον ν.4020/1959 και συνεπώς απαγορεύεται ο καταλογισµός,
συµψηφισµός υπερωριακής αµοιβής µε υπέρτερες των νοµίµων
καταβαλλόµενες αποδοχές. Υπάρχει απόφαση του Αρείου Πά-
γου η 274/1989. 

Επιπλέον, εφόσον η πρόσθετη εργασία δεν είναι συναφής µε
την κύρια εργασία του µισθωτού, δηλαδή δεν είναι συνδεδεµένη
από τη φύση της ή λόγω του τόπου και του χρόνου της παροχής
της µε τα κύρια καθήκοντά του, ο µισθωτός δικαιούται συµπλη-
ρωµατικής αµοιβής, όπως πολύ καλά ξέρετε και εσείς, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του Αστικού Κώδικα -είναι το άρθρο 659 επό-
µενα- η οποία ρυθµίζεται ανάλογα µε το συµφωνηµένο µισθό και
τις ειδικές περιστάσεις, σχετική απόφαση του Αρείου Πάγου
1129/51.

Οπότε µε βάση τα παραπάνω η ανεξάρτητη αρχή λέει ότι η
επιχείρηση κλήθηκε εντός δέκα ηµερών να συµµορφωθεί και να
επαναδιατυπώσει όσους όρους της σύµβασης εργασίας αντίκειν-
ται σε διατάξεις εργατικής νοµοθεσίας για το σύνολο των εργα-
ζοµένων, που απασχολούνται για λογαριασµό της συγκεκριµένης
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τράπεζας, οι οποίες θα προσκοµιστούν στην επιθεώρηση εργα-
σίας για τον επανέλεγχο της συµµόρφωσης και αν δεν το πράξει,
όπως ενηµερώνει η ανεξάρτητη αρχή, θα επιβληθούν διοικητικές
κυρώσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, απλά να έχει ολοκληρωµένη την
απάντηση και θα συζητήσουµε και στη συνέχεια.

Ζητήθηκαν από το Τµήµα Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων
του κεντρικού τοµέα Πειραιά, για να απαντήσω και στο δεύτερο
σκέλος -αν και θα κάνουµε και περισσότερη συζήτηση µετέπειτα-
η σύµβαση ή οποιοδήποτε συµφωνητικό µεταξύ της επιχείρησης
και της συγκεκριµένης τράπεζας για να διαπιστωθεί η ύπαρξη ή
µη σύµβασης εργολαβίας. Το δεύτερο που ζητήθηκε είναι οι συµ-
βάσεις του συνόλου των εργαζοµένων της επιχείρησης που απα-
σχολούνται για λογαριασµό της Εθνικής Τράπεζας και τις τρο-
ποποιητικές αυτών, καθώς και τις επαναδιατυπωµένες συµβά-
σεις σύµφωνα µε τις διατάξεις εργατικής νοµοθεσίας και τρίτον,
εκκαθαριστικά αποδοχών του Αυγούστου 2024 ώστε να προκύ-
πτει η ανάλυση της µισθοδοσίας. Ο έλεγχος αυτός, όπως µας
ενηµερώνει η αρχή, είναι σε εξέλιξη, κύριε συνάδελφε. 

Στη συνέχεια, θα ήθελα να απαντήσω πιο ειδικά για το δεύτερο
ζήτηµα της ερώτησης όπως το λέτε συνολικά κατά πόσο µπαί-
νουµε στη συζήτηση της γενικής αναθεώρησης του θεσµικού
πλαισίου. Αυτά θα τα συζητήσουµε µετά.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας για τρία λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, ορ-

θώς είπατε ότι δεν υπήρχε καταγγελία εργαζοµένων για τη σύµ-
βαση, που συζητάµε. Γιατί, δεν υπήρχε καταγγελία εργαζοµένων;
Γιατί αν είχε γίνει ονοµαστική καταγγελία από κάποιον από τους
εργολαβικούς εργαζόµενους σε πέντε nanosecond θα είχε απο-
λυθεί. Και το ξέρετε αυτό. 

Τι υπήρχε όµως; Υπήρχε καταγγελία από σωµατείο, από τον
Σύλλογο Δανειζόµενου Προσωπικού. Και επιτρέψτε µου εδώ να
πω από τη δική µας µεριά ένα µεγάλο ευχαριστώ σε αυτούς τους
ανθρώπους, γιατί αν δεν υπήρχε η δικιά τους δράση, η συγκε-
κριµένη σύµβαση θα είχε περάσει στα ψιλά. Και µετά από δικές
τους καταγγελίες υπήρξαν δηµοσιεύµατα στον Τύπο µέσα στο
καλοκαίρι. Υπήρξε µία προσπάθεια διαπραγµάτευσης. Τελικά η
«MELLON» δεν έκανε πίσω. 

Είναι πολύ σηµαντικό ότι ακούµε εδώ σήµερα από το Υπουρ-
γείο ότι παραδέχεστε ότι όντως αυτός είναι ένας παράνοµος
όρος, ο οποίος δεν µπορεί να υλοποιηθεί. Νοµίζουµε ότι θα ήταν
απαραίτητο να γίνει µια τριµερής στο Υπουργείο, όπου να φω-
νάξετε το σωµατείο και την εταιρεία. Ξέρετε ότι το Υπουργείο
έχει τη δυνατότητα να κάνει αυτές τις διαδικασίες. Είναι ένα
πράγµα το τι κάνει η ανεξάρτητη αρχή, που γνωρίζετε τη διαφω-
νία µας. Σε όλη την Ευρώπη η Επιθεώρηση Εργασίας είναι στο
Υπουργείο Εργασίας. Δεν είναι ανεξάρτητη αρχή -αυτή είναι η
θέση µας- γιατί και η πολιτική ευθύνη είναι στο Υπουργείο Εργα-
σίας. 

Εδώ όµως πρέπει να δούµε δύο απλά πράγµατα. Επαναλαµ-
βάνω ότι αν όντως ακυρωθεί αυτή η σύµβαση, θα είναι µία µε-
γάλη νίκη από τη δράση του συγκεκριµένου σωµατείου. Δεν
πρέπει να περάσει αυτή η σύµβαση. Αν περάσει αυτή η σύµβαση
µάλιστα µέσα στην Εθνική Τράπεζα όχι σε κάποιο χώρο κάπου
στην εστίαση στην άκρη της χώρας, δίνει ένα τεράστιο σήµα όχι
απλά διάλυσης των εργασιακών σχέσεων αλλά ανοιχτής παρα-
νοµίας. Και που µάλιστα αυτό; Στις τράπεζες, οι οποίες δύο χρό-
νια τώρα έχουν 8 δισεκατοµµύρια κερδοφορία, που µε βάση το
δικό σας αφήγηµα η αύξηση της κερδοφορίας µεταφράζεται σε
καλύτερες εργασιακές συνθήκες και καλύτερους µισθούς.

Πού βασίζουν οι τράπεζες τα 8 δισεκατοµµύρια κερδοφορία;
Πρώτον στην κλοπή της κοινωνίας µε τα επιτόκια, µε τις χρεώ-
σεις και δεύτερον στη διάλυση των εργασιακών σχέσεων. Να σας
υπενθυµίσω ότι το 2015 - 2019 -γιατί µπορεί κανείς να αναρωτη-
θεί ότι σιγά τώρα, πόσο άσχηµα µπορεί να είναι τα πράγµατα

στις τράπεζες ακόµα και για το ωράριο- είχαν υπάρξει πάνω από
τετρακόσια πρόστιµα στις τράπεζες κυρίως για παραβίαση ωρα-
ρίου, πάνω από 4 εκατοµµύρια ήταν τα πρόστιµα και σε µια σειρά
από περιπτώσεις έκλεισαν και καταστήµατα. Κεντρικό κατάστηµα
τράπεζας στη Θεσσαλονίκη έκλεισε τρεις µέρες, γιατί παραβίαζε
το ωράριο.

Άρα εµείς λέµε ότι πρώτον αυτή η σύµβαση δεν πρέπει να πε-
ράσει. Και είναι σηµαντικό ότι σήµερα εδώ ανοιχτά λέµε ότι
όντως έχουµε µπροστά µας έναν παράνοµο όρο. Και για τι ποσά
µιλάµε; Γιατί µπορεί κάποιος να φαντάζεται ότι είναι τραπεζοϋ-
πάλληλοι και θα παίρνουν τέσσερα µε πέντε χιλιάρικα. Για 900
ευρώ µιλάµε και τους λέει ότι αφού παίρνεις 900 ευρώ θα δου-
λεύεις υπερωρίες, θα σκάσεις, δεν θα µιλάς και θα είναι απλή-
ρωτες οι υπερωρίες.

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι αυτό το θράσος η «MELLON» και
η κάθε «MELLON» το παίρνει, γιατί βλέπει µια κυβερνητική πολι-
τική. Μας έλεγε ο κ. Χατζηδάκης ότι θα κάνουµε τις απλήρωτες
υπερωρίες για να µαζεύετε ελιές, που έλεγε ότι θα φέρει την τε-
τραήµερη εργασία. Αν έχετε δει κάπου τετραήµερη εργασία στη
χώρα, ενηµερώστε και εµάς. Και αυτή η πολιτική είναι που έδωσε
το σήµα και στη «MELLON» και στην κάθε «MELLON» να λειτουρ-
γεί έτσι.

Και κλείνω µε την τελευταία φράση. Εµείς λέµε κάτι απλό που
είναι το δεύτερο ζήτηµα που προφανώς είναι συνολικότερο.
Έχουµε µια σειρά από νέες εργασιακές σχέσεις, οι οποίες στον
πυρήνα τους παραβιάζουν τις κλαδικές συµβάσεις εργασίας. Δη-
λαδή, εδώ έχουµε µια εικονική εργολαβία που οι άνθρωποι είναι
τυπικά εργοδότης η «MELLON», ουσιαστικά είναι η Εθνική. Δου-
λεύουν κανονικά ως τραπεζοϋπάλληλοι, κάνουν τα πάντα που
κάνει ο τραπεζοϋπάλληλος, αλλά εξαιρούνται από την κλαδική
σύµβαση. Θεωρούµε ότι έχει έρθει η στιγµή να υπάρχει µια κα-
θολική εφαρµογή των συλλογικών συµβάσεων εργασίας, που θα
λέει ότι εάν είσαι στον ίδιο χώρο και στο ίδιο αντικείµενο, είσαι
στην ίδια σύµβαση. 

Δεν ακολουθείτε αυτήν την πολιτική. Από την πρώτη στιγµή,
από το 2019, όλες σας οι νοµοθετικές παρεµβάσεις ήταν στην
κατεύθυνση του περιορισµού των συλλογικών συµβάσεων εργα-
σίας. Εµείς θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε µαζί µε τον κόσµο
της εργασίας, έτσι ώστε να υπάρξει µία ανατροπή σε αυτή την
πολιτική και µια διαφορετική κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ηλιόπουλο.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε συνάδελφε, θα το κάνω
ακόµα πιο καθαρό. Νοµίζω, δεν χρειάζεται να το πω και να το
επαναλάβω. Ήδη η ανεξάρτητη αρχή έχει επιληφθεί και προχω-
ρά η διαδικασία της συµµόρφωσης. Το είπα και πριν. Ζητήθηκε
να επαναδιατυπωθούν οι όροι των συµβάσεων και να απαλει-
φθούν όποιοι όροι είναι παράνοµοι και αντίκεινται στην εργατική
νοµοθεσία, όπως είπα και πριν, ο συµψηφισµός µε υπέρτερες
των νοµίµων καταβαλλόµενες αποδοχές. Και δεν χρειάζεται να
επαναλάβω ότι το Υπουργείο πορεύεται πάντα σύµφωνα µε τις
κείµενες διατάξεις και ό,τι προβλέπεται από τον νόµο και µέσα
στα πλαίσια αυτά και οτιδήποτε απαιτηθεί θα το κάνουµε.

Τώρα να αναφερθώ στη γενικότερη τοποθέτηση που κάνετε
για αναθεώρηση του θεσµικού πλαισίου που προτείνετε. Γνωρί-
ζετε πολύ καλά ότι µε τον ν.4052/2012, όπως τροποποιήθηκε µε
τον ν.4093/2012 και µε τον ν.4254/2014 προσδιορίστηκε το ισ-
χύον θεσµικό πλαίσιο της λειτουργίας των επιχειρήσεων προσω-
ρινής απασχόλησης και των ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµά-
των των προσωρινά απασχολουµένων. Αυτό βεβαίως ήρθε όπως
ορίζεται από τον ευρωπαϊκό κανονισµό από το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο, από την οδηγία 2008/104 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου. 

Επίσης, για τις συµβάσεις µίσθωσης έργου προβλέπονται σχε-
τικά οι διατάξεις του άρθρου 681 του ΑΚ και επόµενα. Και δεν το
λέω τώρα, για να αντικρούσω το επιχείρηµά σας ή να κάνω οποι-
αδήποτε κριτική. Και την πενταετία στην οποία ως ΣΥΡΙΖΑ κυβερ-
νήσατε, προφανώς δεν προβήκατε σε κάποια αλλαγή του πλαι-
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σίου που τώρα βεβαίως προτείνετε. Διότι γνωρίζετε πολύ καλά
ότι πάντα λαµβάνουµε υπ’ όψιν το Ενωσιακό Δίκαιο στο οποίο
έχουµε εναρµονιστεί. 

Τώρα, το ποιος αποφαίνεται για το είδος και το χαρακτηρισµό
µιας σύµβασης και το αν αυτή είναι µια σύµβαση έργου παροχής
υπηρεσιών ή δανεισµού µέσω ΕΠΑ, αυτό, όπως ξέρετε πάρα
πολύ καλά, αγαπητέ συνάδελφε, αποτελεί και αρµοδιότητα και
έργο του δικαστηρίου, όπου προφανώς µπορούν τα µέλη να προ-
σφύγουν και να εκτιµήσουν τα πραγµατικά περιστατικά της κάθε
περίπτωσης.

Και ένα γενικότερο σχόλιο, γιατί άκουσα κάτι που αναφέρατε
και πριν και εµείς το έχουµε πει σαν Υπουργείο. Το έχει πει και η
Υπουργός και εγώ το επαναλαµβάνω συνεχώς. Εµείς λέµε ότι
µέσω της θεσµικής αναβάθµισης και ισχυροποίησης της Ανεξάρ-
τητης Αρχής Επιθεώρησης Εργασίας και µέσα στα πλαίσια -αυτό
οφείλω επίσης να το τονίσω- της πλήρους ανεξαρτησίας της λει-
τουργίας της, θα ήταν δόκιµο σε όσους θεωρούν ότι παραβιάζε-
ται η εργατική νοµοθεσία να προσφεύγουν στην αρχή -το έχουµε
πει πάρα πολλές φορές, αγαπητέ συνάδελφε- ακόµη και ανωνύ-
µως, µε οποιοδήποτε µέσο, ώστε όλα αυτά τα σχετικά ζητήµατα
που και εσείς αναδείξατε να εξετάζονται µε τον απόλυτα θεσµικό
τρόπο που ούτως ή άλλως ορίζεται εκ του νόµου. Είναι περιττό
να πω ότι η αρχή προφανώς διενεργεί εντατικούς ελέγχους σε
όλους τους κλάδους της οικονοµίας και γνωρίζετε ότι και κύριο
µέληµα δικό µας, του Υπουργείου, είναι η περαιτέρω στελέχωση
της αρχής. Ήδη έχουµε τοποθετηθεί γι’ αυτό και η Υπουργός,
για το τι έχουµε ήδη κάνει εν όψει και του επόµενου προγραµ-
µατισµού του Υπουργείου Εσωτερικών, να ενισχύσουµε δηλαδή
την αρχή, για να επιτελεί ακόµα περισσότερο και πιο αποτελε-
σµατικά το έργο της. Το έχουµε γνωστοποιήσει πολλές φορές.
Οι έλεγχοι και η επιβολή των προστίµων έχουν πολλαπλασιαστεί
τα τελευταία χρόνια, οπότε δεν το κάνω ως έκκληση. Απλά το κα-
ταθέτω στην Αίθουσα, ότι ακόµα και ανώνυµα µπορούν να προ-
σφεύγουν στην ανεξάρτητη αρχή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. Σαφής και ειλικρινής απάντηση. 
Θα συνεχίσουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 1362/8-9-2024 επί-

καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Ελένης
Βατσινά προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Μέτρα υποδοµής και πρόληψης, για να σταµατήσουµε να θρη-
νούµε θύµατα στον Βόρειο Οδικό Άξονα Κρήτης (ΒΟΑΚ)».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χρή-
στος Σταϊκούρας. 

Κυρία Βατσινά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτο-
λογία σας. 

ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µου κατατέθηκε µία ηµέρα µετά τη

συνέντευξη Τύπου του κυρίου Πρωθυπουργού στη ΔΕΘ, καθώς
σε ερώτηση δηµοσιογράφου τοποθετήθηκε για το ΒΟΑΚ για τις
µεγάλες δυσκολίες του έργου αυτού. Είµαι σίγουρη, λοιπόν,
µετά από αυτή την παραδοχή ότι ένα από τα σηµαντικά θέµατα
που έχει απασχολήσει το Υπουργείο σας είναι η εξέλιξη και οι
καθυστερήσεις που αφορούν στα έργα στον ΒΟΑΚ. 

Παίρνω σήµερα σαν δεδοµένο ότι για το έργο αυτό, αν βάζαµε
τίτλο, θα ήταν «Της Άρτας το γεφύρι Νο2». Καθυστερήσεις, λάθη
αλλά και εκ των πραγµάτων δαιδαλώδεις διαδικασίες για την
πρόοδο των έργων. Τα συµπεράσµατα από αυτό είναι ότι, όπως
πάνε τα πράγµατα, οι πολίτες θα µπορούν να οδηγήσουν αυτόν
τον δρόµο από την αρχή ως το τέλος του τα επόµενα πέντε µε
έξι χρόνια. Και αυτό το λέω και ως ένα καλό σενάριο. Αυτό µπο-
ρεί να σηµαίνει ότι ως τότε θα υπάρχει µια προοδευτική παρά-
δοση τµηµάτων των έργων. 

Εγώ, όµως, σήµερα κάνω την ερώτηση αυτή, κύριε Υπουργέ,
διότι είναι αδήριτη ανάγκη µέχρι τότε να βρεθούν δυο λύσεις. Η
πρώτη είναι µία λύση για την ασφάλεια των µετακινήσεων. Η δεύ-
τερη είναι µία λύση για την εξελικτική πρόοδο των εργασιών.
Είναι αυτονόητο ότι ζητάµε την πλήρη παράδοση του έργου.
Όµως, ως τότε πρέπει να ληφθούν δραστικά µέτρα, για να στα-
µατήσουµε να θρηνούµε θύµατα. 

Γι’ αυτούς τους λόγους ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ: 
Ποιο είναι το ακριβές χρονοδιάγραµµα για τις υπογραφές των

συµβάσεων και την παράδοση των επί µέρους οδικών τµηµάτων
και του συνολικού έργου της ανάπλασης του ΒΟΑΚ; 

Σε ποιες πρωτοβουλίες σκοπεύετε να προβείτε για την ενηµέ-
ρωση των οδηγών και σε ποιες πρωτοβουλίες σκοπεύετε να προ-
βείτε για την πρόληψη ατυχηµάτων δυστυχηµάτων στον ΒΟΑΚ; 

Σχεδιάζετε, όπως φηµολογείται, τη χρήση παρεµβάσεων στον
οδικό άξονα για τον περιορισµό ταχύτητας των οδηγών και πότε
αυτή θα υλοποιηθεί στην πράξη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Βατσινά. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρωτο-
λογία σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία συνάδελφε.

Θα ξεκινήσω λίγο µε την ουσία που αφορά την υλοποίηση του
έργου. Πράγµατι, το έργο του ΒΟΑΚ συνολικά είναι εµβληµατικό
και ναι, όπως ορθώς ανέφερε ο Πρωθυπουργός, είναι -και το
βιώνω το τελευταίο έτος- το πιο απαιτητικό, περίπλοκο, δύσκολο
και σύνθετο έργο που καλούµαστε ως Υπουργείο να διαχειρι-
στούµε και να υλοποιήσουµε. 

Θέλω να σας ενηµερώσω –ουσιαστικά, να επαναλάβω, γιατί
γνωρίζετε πολύ καλά ως Βουλευτής της περιοχής- ότι το έργο
διακρίνεται σε τρία τµήµατα: 

Το ένα τµήµα είναι Χερσόνησος-Νεάπολη, που είναι έργο ΣΔΙΤ.
Το δεύτερο τµήµα είναι το τµήµα Νεάπολη - Άγιος Νικόλαος ως
δηµόσιο έργο. Γι’ αυτά τα δύο στην παρούσα φάση οι εργολα-
βίες εκπονούνται από τους αναδόχους. Οι οριστικοποιηµένες µε-
λέτες που απαιτούνται για την εκτέλεση των έργων γίνονται, ενώ
παράλληλα έχουν ξεκινήσει εργασίες σε τµήµατα για τα οποία
είναι εφικτή η εκτέλεση των εργασιών και αφορούν είτε δασικές
εκτάσεις µετά τις σχετικές αδειοδοτήσεις είτε ενοικιαζόµενες. Η
αύξηση του αριθµού των µετώπων εργασίας και συνεπώς η πρό-
οδος των εργασιών σε αυτά τα τµήµατα θα µεγιστοποιηθεί µε
την ολοκλήρωση µιας πολύ δύσκολης διαδικασίας που την ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά, της διαδικασίας των απαλλοτριώσεων. Ση-
µειώνω ότι έχουν ήδη πραγµατοποιηθεί τον Απρίλιο του 2024 τα
σχετικά δικαστήρια για την εφαρµογή της διαδικασίας του άρ-
θρου 7α του ν.2882/2001 και αναµένονται οι σχετικές αποφάσεις.
Σε κάθε περίπτωση η πρόοδος ολοκλήρωσης των διαδικασιών
ένταξης των απαλλοτριωµένων τµηµάτων σε αυτήν τη διαδικασία
από τα αρµόδια διοικητικά δικαστήρια επηρεάζει και την πρόοδο
εκτέλεσης του συνόλου των εργασιών των έργων. 

Το τρίτο τµήµα, το πιο µεγάλο τµήµα, είναι το τµήµα Χανιά-Ηρά-
κλειο. Είναι εκατόν πενήντα επτά χιλιόµετρα µε δύο προαιρέσεις,
το Κίσσαµος-Χανιά και τον ανισόπεδο κόµβο της οδικής σύνδεσης
του ΒΟΑΚ µε το αεροδρόµιο Χανίων. Βρίσκεται σε διαγωνιστική
διαδικασία, έχει εκδοθεί απόφαση ανάδειξης προσωρινού αναδό-
χου στις 21 Μαρτίου του 2024. Αναµένεται η οριστι- κοποίηση των
συµβατικών εγγράφων για το έργο παραχώρησης τους αµέσως
επόµενους µήνες και έπεται η υπογραφή της σύµβασης. Επιβε-
βαιώνω ότι το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης των εργασιών είναι
πέντε έτη από την υπογραφή της σύµβασης παραχώρησης. 

Στο φυσικό αντικείµενο και των τριών διακριτών οδικών τµη-
µάτων του ΒΟΑΚ περιλαµβάνεται και η κατασκευή κόµβων, µε-
γάλων τεχνικών έργων, παράπλευρου δικτύου, ενιαίας διατοµής
οδοστρώµατος και διαχωριστικής νησίδας σε όλο το µήκος του
αυτοκινητόδροµου. Με την ολοκλήρωση συνεπώς του συνόλου
των εργασιών του ΒΟΑΚ -αναφέρθηκα σε ηµεροµηνίες- µε τα γε-
ωµετρικά και τεχνικά χαρακτηριστικά που αυτός θα έχει, θα είναι
ένας σύγχρονος αυτοκινητόδροµος ανταποκρινόµενος στο συ-
νεχώς αυξανόµενο κυκλοφοριακό φόρτο µε ασφαλέστερες και
ταχύτερες διέλευσης.

Στο µεταξύ, όµως, πρέπει να αναλάβουµε µια σειρά από πρω-
τοβουλίες, τις οποίες και θα αναπτύξω στη δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Κυρία Βατσινά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-

λογία σας.
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ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ για τη συ-
νολική απάντηση επί των τµηµάτων των έργων. Η απώλεια της
ζωής είναι ταυτισµένη για τον άνθρωπο µε την έννοια του άδικου.
Καµµία απώλεια δεν είναι δυνατό για τον ανθρώπινο νου να µην
είναι άδικη. Ίσως όµως ακόµη πιο ευαίσθητο θέµα για τη ζωή των
ανθρώπων είναι η ξαφνική απώλεια. Ως σήµερα από το 2015 στον
ΒΟΑΚ έχουν χαθεί εκατόν δώδεκα άνθρωποι, ενώ τους εννέα
µήνες του 2024 έχουν χαθεί ήδη δεκατέσσερις ζωές σε ένα οδικό
δίκτυο που για τους περισσότερους από αυτούς αποτελούσε µια
καθηµερινή διαδροµή ρουτίνας. 

Θεωρώ, λοιπόν, ηθική µου υποχρέωση µε αυτό το δεδοµένο
να σας πω ότι η παρουσία µου εδώ δεν είναι επειδή µου είναι ευ-
χάριστο να γίνω ακόµη µία Βουλευτής που πατάς το όνοµά της
στο διαδίκτυο και έχει κάνει ερώτηση για τον ΒΟΑΚ. Δόξα τω
Θεώ, εδώ και δέκα χρόνια που αυτή η κατάσταση εκκρεµεί, πολ-
λοί συνάδελφοί µου µε εµπεριστατωµένο τρόπο έχουν ρωτήσει
το Υπουργείο και έχουν πάρει απαντήσεις γι’ αυτά. Λύθηκε κάτι;
ΒΟΑΚ δεν έχουµε. Ο κοινός τόπος στην Κρήτη είναι ότι ΒΟΑΚ θα
δούµε το 2030. 

Το µόνο που θα µπορούσα, λοιπόν, να ακούσω σήµερα είναι η
δέσµευσή σας προς τον κόσµο της Κρήτης ότι σας απασχολεί
το τι γίνεται µέχρι τότε σε θέµατα ασφάλειας. Εγώ εκτιµώ τις
προσπάθειες της τοπικής αυτοδιοίκησης και να σας πω ότι η
προσφυγή στη δικαιοσύνη µπορεί να παρουσιάζεται µερικές
φορές ως καταστροφική και ως αιτία χρονοτριβής, όµως η αλή-
θεια είναι ότι τα θέµατα που θα επιλύσει το Σ.τ.Ε. είναι σοβαρά
και θα δώσουν µια κατεύθυνση, ώστε τα επόµενα όµοια να λύ-
νονται συναινετικά µε το Υπουργείο και τους δήµους.

Άρα, έχουµε το δεδοµένο ότι ο ρόλος σας σήµερα πρέπει να
είναι «πυροσβεστικός» και δεσµευτικός. Το έργο αυτό έχει δια-
νύσει χρονικά τρεις κυβερνήσεις και βρίσκεται σε εκκρεµότητα
πάνω από δέκα χρόνια. Ξέρω ότι είναι σπουδαίο για το Υπουρ-
γείο Υποδοµών, πιο σπουδαίο όµως είναι και για την αγροτική
ανάπτυξη, το εµπόριο, τον τουρισµό της Κρήτης και θα πρέπει
να προσαρµοστεί το έργο στις περιοχές και όχι οι περιοχές να
προσαρµοστούν στο έργο. 

Σήµερα όµως, κύριε Υπουργέ, οι πολίτες έχουν κουραστεί και
θέλουν να ακούσουν πώς χωρίς ταλαιπωρία και πώς χωρίς κίν-
δυνο ζωής το έργο αυτό θα είναι κατάλληλο και ασφαλές µέχρι
να παραδοθεί ολόκληρο. Την έκβαση ή τα λάθη τα εξετάζουµε
στο µικροσκόπιο και αν θέλετε, να συµφωνήσουµε να το κάνουµε
στον απολογισµό του. Μέχρι τότε θα µπουν κώνοι; Θα υπάρχει
ρύθµιση κυκλοφορίας; Θα αλλάξει ο Κώδικας Οδικής Κυκλοφο-
ρίας; Με ποιον τρόπο εγγυάστε ότι αυτά θα είναι αποτελεσµα-
τικά και όχι ένα ακόµη ηµίµετρο που θα εφαρµόσουµε µε
πειράµατα πάνω στις ανθρώπινες ζωές; 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Βατσινά.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για

τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, δεν µας απασχολεί απλώς το θέµα. Αυτό

θα ήταν µια εύκολη ρητορική. Πρέπει, όµως, να σας αποδείξω
ότι έχουµε κάνει και συγκεκριµένες ενέργειες.

Πρώτα απ’ όλα, η υψηλή επικινδυνότητα του ΒΟΑΚ είναι γεγο-
νός. Υπάρχουν σοβαροί, πολύ σοβαροί τεχνικοί λόγοι, όπως η
υφιστάµενη γεωµετρία του, ανεπαρκές σε πολλά σηµεία εύρος
και µήκος οδού για προσπεράσεις, µεγάλη κατά µήκος κλίση,
κλειστές στροφές, φθορές της οδού λόγω παλαιότητας. Υπάρ-
χουν, όµως, και άλλοι λόγοι, όπως η παρόδια δόµηση, η ανάπτυ-
ξη υψηλών ταχυτήτων και η παραβίαση του ΚΟΚ. Ο νέος ΒΟΑΚ
λύνει όλα τα τεχνικά προβλήµατα, αλλά είναι προφανές ότι µέχρι
να ολοκληρωθεί η κατασκευή του -και σας είπα τον χρόνο που
απαιτείται- πρέπει να µεσολαβήσουν στα πιο κρίσιµα σηµεία της
οδού επεµβάσεις βελτίωσης οδικής ασφάλειας. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση ήδη το Υπουργείο Υποδοµών και Με-
ταφορών έχει υλοποιήσει παρεµβάσεις σε σηµεία που απαιτούν-
ται ιδιαίτερες εργασίες οδικής ασφάλειας, όπως είναι η
ολοκλήρωση των κόµβων Αγίας Πελαγίας και Αχλάδας στην Πε-

ριφερειακή Ενότητα Ηρακλείου -την ξέρετε πολύ καλά-, καθώς
και στην εν εξελίξει σύµβαση για εργασίες οδικής ασφάλειας που
περιλαµβάνουν και δέκα πεζογέφυρες στην Περιφερειακή Ενό-
τητα Χανίων. 

Παράλληλα, το Υπουργείο έχει ήδη δροµολογήσει την εκπό-
νηση των απαραίτητων, αναγκαίων µελετών σε επικίνδυνα τµή-
µατα του οδικού άξονα Χανιά - Ηράκλειο, καθώς και Χανιά - Κίσ-
σαµος, τα οποία µε τη βοήθεια του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη έχουµε εντοπίσει. Αυτά τα σηµεία -ουσιαστικά σας έχω
εδώ ένα διάγραµµα- τα έχουµε σε πολύ µεγάλη ανάλυση µε το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και ήδη τα δουλεύουµε µε
τους τεχνικούς για να παρουσιαστούν στις τοπικές αρχές, καθώς
η υλοποίησή τους απαιτεί, όπως είπατε, τη συνεργασία και τη
συνεννόηση και τη συναίνεση των τοπικών κοινωνιών, κάτι που
άλλωστε κάναµε σε συµπατριώτες µας στο δρόµο Πάτρα - Πύρ-
γος. 

Ταυτόχρονα, προβαίνουµε στη διασφάλιση της απαιτούµενης
χρηµατοδότησης και στην ωρίµανση της ανάθεσης του φυσικού
αντικειµένου που θα προκύψει.

Με ρωτήσατε αν θα είναι αποτελεσµατικά τα µέτρα. Τα προ-
τεινόµενα έργα βελτίωσης οδικής ασφάλειας -και θα σας πω ποια
θα είναι- θα είναι αντίστοιχα µε αυτά που έχουν εφαρµοστεί µε
επιτυχία στον δρόµο Πάτρα - Πύργος. Εκεί ρίξαµε τον αθροι-
στικό αριθµό δυστυχηµάτων από τα πενήντα πέντε σε µία πεντα-
ετία σε µόλις δύο σε µία διετία. Και τα δύο ήταν παραβίαση ΚΟΚ.
Άρα έχουµε τη σχετική εφαρµογή, έχουµε τη σχετική απόδοση
των µέτρων, δεν απαιτείται περιβαλλοντική αδειοδότηση ούτε
πρόσθετες απαλλοτριώσεις. 

Ποια είναι τα έργα; Θα σας δώσω µια λίστα µε τα έργα αυτά,
µεταξύ άλλων, επί συνόλω ή µερικώς, ανάλογα µε την εφικτότητα
και την αναγκαιότητα, αλλά δεν σηµαίνει ότι όλα θα γίνουν σε
όλον τον οδικό άξονα. Με βάση και τη διεθνή εµπειρία και πρα-
κτική είναι: Οριζόντια διαγράµµιση, εύκαµπτα διαχωριστικά κο-
λωνάκια, φωτισµός κόµβων και τµηµάτων οδού, αναµόρφωση
κατακόρυφης σήµανσης, αντιολισθηρή στρώση κυκλοφορίας,
στηθαία ασφαλείας, κλαδοκοπές, φωτεινή σηµατοδότηση κόµ-
βων και αποκατάσταση καθιζήσεων οδοστρωµάτων. Αυτές είναι
οι κατηγορίες που κάναµε και στο κοµµάτι Πάτρα - Πύργος και
θα τα κάνουµε εν συνόλω ή µερικώς σε τµήµα του έργου. Εργα-
ζόµαστε ώστε κάποιες σηµαντικές παρεµβάσεις να έχουν υλο-
ποιηθεί µέχρι το προσεχές καλοκαίρι. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. Πράγµατι είναι δύσκολο έργο.
Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1357/5-9-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας  «Νέα Δηµοκρατία» κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς
τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα:
«Αναθεώρηση απόφασης συγχώνευσης τµηµάτων Δηµοτικών
Σχολείων Ν. Δράµας».

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1358/6-9-2024 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού µε θέµα: «Εντελώς αντιπαιδαγωγική η απόφαση
της Κυβέρνησης για συγχωνεύσεις τµηµάτων».

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1354/4-9-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δράµας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νι-
κολαϊδη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού µε θέµα: «Έντονη αναστάτωση στην εκπαιδευτική κοινό-
τητα της Δράµας από τις συγχωνεύσεις σχολικών τµηµάτων σε
δηµοτικά σχολεία».

Οι προαναφερθείσες επίκαιρες ερωτήσεις αναφέρονται στο
ίδιο θέµα, δηλαδή σε συγχωνεύσεις σχολικών τµηµάτων στα δη-
µοτικά και θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να επηρεάζονται
τα δικαιώµατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµιλίας τους, σε
εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου 131 του
Κανονισµού της Βουλής. Θα ξεκινήσουµε µε τον συνάδελφο κ.
Δηµήτριο Κυριαζίδη.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
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την πρωτολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, ο Νοµός Δράµας ως εκ της θέσης του,

αλλά και του ρόλου που επιτελεί, έχει πολλαπλές ιδιαιτερότητες,
τις οποίες και οφείλει να λαµβάνει υπ’ όψιν της η πολιτεία και επί-
σης να συνεκτιµά, όταν αναλαµβάνει τις όποιες αποφάσεις της.
Αυτό µάλιστα ρητά επιβάλλει και επιτάσσει και το άρθρο 101 πα-
ράγραφος 4 του Συντάγµατος που αναφέρει: «Ο κοινός νοµοθέ-
της και η διοίκηση, όταν δρουν κανονιστικά, υποχρεούνται να
λαµβάνουν υπ’ όψιν τις ιδιαίτερες συνθήκες των νησιωτικών και
ορεινών περιοχών, µεριµνώντας» -οφείλω να τονίσω ιδιαίτερα-
«για ζητήµατα που έχουν να κάνουν και µε την ανάπτυξή τους». 

Αυτές, όµως, οι χωροταξικές και γεωµορφολογικές ιδιαιτερό-
τητες και προεχόντως η ακριτικότητα του νοµού δυστυχώς δεν
λήφθηκαν καθόλου υπ’ όψιν εν όψει των πρόσφατων οριζόντιων
συγχωνεύσεων τµηµάτων δηµοτικών σχολείων που αποφάσισε
το Υπουργείο Παιδείας για τη Δράµα, αναστατώνοντας έτσι λίγο
πριν την έναρξη των µαθηµάτων τις τοπικές κοινωνίες, οι οποίες
και δικαιολογηµένα αντιδρούν και προκαλώντας πολλαπλά προ-
βλήµατα στις σχολικές κοινότητες, αλλά και στις οικογένειες των
µαθητών.  

Σηµειωτέον, µε αυτές τις συγχωνεύσεις και τους υποβιβα-
σµούς κινδυνεύουν ολόκληρες περιοχές της επαρχίας του
Νοµού Δράµας να συρρικνωθούν, απειλώντας ακόµη και µετακί-
νηση πληθυσµού. Εν όψει των ανωτέρω και µε δεδοµένο ότι η δι-
εύθυνση πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης του
Νοµού Δράµας διαθέτει το ανάλογο προσωπικό αλλά και σχολι-
κές εγκαταστάσεις για να καλύψουν τα καταργηθέντα τµήµατα
προς όφελος της µόρφωσης των µαθητών ερωτάσθε, κυρία Υφυ-
πουργέ, αν προτίθεται το Υπουργείο Παιδείας να αναθεωρήσει
την ως άνω απόφασή του ως προς τον Νοµό Δράµας συνεκτι-
µώντας τις ιδιαίτερες συνθήκες του νοµού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.
Κυριαζίδη. 

Παρακαλώ, κύριε Ζαµπάρα, έχετε τον λόγο για την πρωτολο-
γία σας. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, εντελώς απροσδόκητα και αναιτιολόγητα το
Υπουργείο Παιδείας λίγο πριν ξεκινήσει η νέα σχολική χρονιά
αποφάσισε να προχωρήσει σε συγχωνεύσεις σχολικών τµηµά-
των. Το αποτέλεσµα αυτής της εντελώς αντιεπιστηµονικής και
αντιπαιδαγωγικής λογικής είναι να υπάρχει σήµερα κίνδυνος λει-
τουργίας τµηµάτων µε υπερπληθώρα µαθητών, µε προβλήµατα
στην σωστή και ποιοτική εκπαίδευση. Δηµιουργήθηκαν τµήµατα
στον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας σε σχολεία µε είκοσι επτά και εί-
κοσι οκτώ µαθητές ανά τάξη, την ίδια στιγµή που όλες οι σύγ-
χρονες παιδαγωγικές µέθοδοι µειώνουν τον αριθµό των µαθητών
ανά τµήµα. Στον Νοµό Αιτωλοακαρνανίας η απόφαση συγχωνεύ-
σεων δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα σε έναν ήδη πολύπαθο
νοµό. Στην Αιτωλοακαρνανία µέχρι σήµερα, κυρία Υπουργέ,
έχουν καταργηθεί δεκαέξι τµήµατα στο Μεσολόγγι, στο Αγρίνιο,
στο Αιτωλικό, στη Ναύπακτο και σε άλλες περιοχές. Θα ανα-
φερθώ διεξοδικά στη δευτερολογία µου στα σχολεία που έχουν
το µεγαλύτερο πρόβληµα. Τα προβλήµατα είναι παρόµοια και
στα ΕΠΑΛ του νοµού αφού από τα πολλά ολιγοµελή τµήµατα δεν
θα λειτουργήσουν αρκετά µε αποτέλεσµα πολλοί µαθητές να µην
µπορούν να ακολουθήσουν τις σπουδές που επιθυµούν ή να
αναγκάζονται να µεταφέρονται σε άλλα ΕΠΑΛ πολύ µακριά από
τον τόπο κατοικίας τους. 

Η Αιτωλοακαρνανία, κυρία Υπουργέ, χάνει σταδιακά υποδοµές
ζωτικής σηµασίας µε ευθύνη της Κυβέρνησής σας: οι πανεπιστη-
µιακές σχολές, τα νοσοκοµεία και τα κέντρα υγείας που καταρ-
ρέουν, το πρωτοδικείο στο Μεσολόγγι που υποβαθµίστηκε
πρόσφατα. Ακόµα και φυσικούς πόρους χάνουµε. Οι νέοι άνθρω-
ποι φεύγουν, εγκαταλείπουν τον νοµό και εσείς µε τις πολιτικές
σας τους σπρώχνετε µε δύναµη προς την έξοδο από τον νοµό. 

Ρωτάω, λοιπόν, κυρία Υπουργέ και θα ήθελα να µας απαντή-
σετε, µε ποια επιστηµονική και παιδαγωγική λογική πήρατε την

απόφαση για συγχώνευση αυτών των τµηµάτων. Τι εξοικονόµηση
θέλετε να κάνετε; Σε προσωπικό; Σε πόρους; Θα πρέπει να µας
το εξηγήσετε. Και για να σας προλάβω µην αρχίσετε να µας λέτε
τι έκαναν οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Αυτά τα παρακολου-
θούµε και τα έχουµε ακούσει και από εσάς την ίδια. Εσείς είστε
η Κυβέρνηση. Κρίνεστε αυτή την στιγµή για την σχολική, για την
παιδαγωγική και για την εκπαιδευτική επάρκεια των παιδιών µας.
Πραγµατικά θα ήθελα µια σοβαρή απάντηση από εσάς σε σχέση
µε τις συγχωνεύσεις των σχολικών τµηµάτων στον Νοµό Αιτωλο-
ακαρνανίας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζαµπάρα. 
Κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, χαίρο-

µαι που είµαστε εδώ στην Αίθουσα µε τον συνάδελφο Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριαζίδη.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού):...(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Υπουργέ, σας
παρακαλώ. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Δεν χρειάζεται. Το θέµα
είναι ότι έχουµε καταφέρει στη Δράµα αυτή την στιγµή και σε
αυτό το ζήτηµα, τρεις Βουλευτές από τρία διαφορετικά κόµµατα
να είµαστε στον ίδιο δρόµο. Αυτό έλειπε από τη Δράµα. Την πήγε
πολλά χρόνια πίσω. Τον ευχαριστώ πολύ και µε έχει καλύψει.
Απλά θα το θέσω από µια άλλη οπτική το ζήτηµα. 

Κυρία Υπουργέ, το θέµα της ερώτησης σίγουρα το γνωρίζετε
καθώς µε τους χειρισµούς το Υπουργείο σας έχει καταφέρει να
ξεσηκώσει την εκπαιδευτική κοινότητα, µαθητές, δασκάλους, εκ-
παιδευτικούς σε κάθε γωνιά της Ελλάδας από την Κρήτη έως και
τον Έβρο. Αναµένουµε να ενηµερωθούµε για τα κριτήρια µε τα
οποία αποφασίστηκαν οι συγχωνεύσεις και κυρίως ποιος αποφά-
σισε γι’ αυτές. Έγιναν µε εκπαιδευτικά κριτήρια για το καλό των
µαθητών ή µε οικονοµικά κριτήρια για να δηµιουργηθεί πλεόνα-
σµα στο εκπαιδευτικό προσωπικό; Όσον αφορά στη Δράµα πε-
ριµένουµε να µας πείτε τι θα συµβεί µε το εκπαιδευτικό προσω-
πικό καθώς ποτέ δεν υπήρξε ζήτηµα επάρκειας. Αντίστοιχα
υπάρχουν και αίθουσες για να ικανοποιήσουν πλήρως τις εκπαι-
δευτικές ανάγκες. 

Κυρία Υπουργέ, την επόµενη φορά που κάποιο µέλος της Κυ-
βέρνησης ή Βουλευτής της Συµπολίτευσης µίλησε για το δηµο-
γραφικό και τις πρωτοβουλίες που πρέπει να ληφθούν, καλό είναι
να θυµάται ότι το Υπουργείο Παιδείας µε τις επιλογές του προ-
ωθεί τις νέες και τους νέους να φύγουν από τον τόπο τους. Με
την υποβάθµιση της παιδείας οι οικογένειες µε µικρούς µαθητές
έχουν έναν ακόµα λόγο για να επιλέξουν να ζήσουν σε κάποια
άλλη περιοχή ακόµα και στο εξωτερικό. Αναµένουµε µία ξεκά-
θαρη απάντηση για το ποιος αποφάσισε για τις συγχωνεύσεις.
Ποιος έλαβε την απόφαση να γίνουν οι συγκεκριµένες και όχι
άλλες; Γνωρίζει τις ιδιαιτερότητες της κάθε περιοχής; Ήρθε σε
διαβούλευση µε τις τοπικές κοινωνίες; 

Κυρία Υπουργέ, η τοπική κοινωνία της Δράµας αναµένει να
ενηµερωθεί για τις πρωτοβουλίες που θα λάβετε άµεσα έτσι
ώστε να ακυρωθούν οι συγχωνεύσεις τµηµάτων και υποβαθµί-
σεις σχολείων και επιπλέον να διατηρηθούν τα ολιγοµελή ηλι-
κιακά τµήµατα κατευθύνσεων όπου υπάρχουν. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικολαΐδη.
Δεν βλέπω να πήρατε χειροκρότηµα εσείς.
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για εννέα λεπτά για την

πρωτολογία σας. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Δεν νοµίζω ότι θα τον χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ. Θα απαντήσω στην πρωτολογία µου στα θέµατα
που θέτουν και οι τρεις συνάδελφοι και στη δευτερολογία στα
επιµέρους θέµατα ανάλογα µε την περιφέρεια του καθενός.

Ανέφεραν οι συνάδελφοί µου ότι οι συγχωνεύσεις σχολικών
µονάδων έγιναν -το έχω σηµειώσει- «απροσδόκητα και αναιτιο-
λόγητα» είπατε εσείς στη γραπτή σας ερώτηση. Εσείς προφο-
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ρικά είπατε ότι γίνονται οριζόντια. Ούτε αναιτιολόγητα, ούτε
απροσδόκητα, ούτε οριζόντια. Αυτές οι αποφάσεις εκδόθηκαν
µε βάση τις εγκυκλίους που έστειλε ο γενικός γραµµατέας του
ΥΠΕΘΑ, ο γενικός γραµµατέας πρωτοβάθµιας δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης και ειδικής αγωγής, τον µήνα Ιούλιο. 

Θέλω να πω στους συναδέλφους ότι αυτό γίνεται κάθε χρόνο.
Κάθε χρόνο ο αρµόδιος γενικός γραµµατέας κάνει αυτήν την
άσκηση µαζί µε τους συναδέλφους του, -γιατί είναι και εκείνος
εκπαιδευτικός- της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης και τους περιφερειακούς διευθυντές. Αυτός είναι
υπεύθυνος, ο γενικός γραµµατέας, για την εύρυθµη και την κα-
θηµερινή και απρόσκοπτη λειτουργία των σχολικών µονάδων και
ζήτησε αυτό το οποίο θα ζητούσε οιοσδήποτε στη θέση του, την
εφαρµογή του νόµου. 

Οι διατάξεις αυτές έχουν θεσπιστεί και ισχύουν εδώ και πάρα
πολύ καιρό. Και απευθύνοµαι κυρίως στον κ. Ζαµπάρα ο οποίος
µε έψεξε ότι δεν απαντώ σοβαρά και ότι κάνω αναδροµή στο πα-
ρελθόν. Δεν την κάνω για να µεταφέρω ευθύνες. Την κάνω για
να γνωρίζουν εκείνοι που µας ακούν τι ακριβώς ίσχυε και τι
ισχύει. Θα σας πω, λοιπόν, ότι ο µέγιστος αριθµός των είκοσι
πέντε µαθητών στα νηπιαγωγεία και στα δηµοτικά ισχύει από το
2017 και προφανώς εγκρίθηκε από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
ότι είναι ένας παιδαγωγικά και εκπαιδευτικά σωστός αριθµός,
ένα νούµερο το οποίο ικανοποιεί τις εκπαιδευτικές ανάγκες. Εί-
κοσι επτά είναι οι µαθητές στο γυµνάσιο και στην πρώτη και τη
Β’ τάξη λυκείου. Από το 2013, επίσης, καµµία αλλαγή. Είκοσι
πέντε µαθητές στην Γ’ τάξη του ηµερησίου ΕΠΑΛ από το 2019
µε τον ν.4610, επί ΣΥΡΙΖΑ. Σας προλαβαίνω. Το ίδιο ισχύει και για
τους είκοσι δύο µαθητές ανά τµήµα στην τρίτη τάξη του εσπερι-
νού ΓΕΛ. Με υπουργική απόφαση Γαβρόγλου οι ελάχιστες προ-
ϋποθέσεις για τον αριθµό µαθητών για να δηµιουργηθεί τµήµα
οµάδας προσανατολισµού ΓΕΛ από το 2019. Άρα, λοιπόν, δεν
έχει γίνει καµµία δυσµενής µεταβολή τα τελευταία χρόνια. Ίσχυε
αυτό που πάντοτε ισχύει και όπως σας είπα και πριν κάθε χρόνο
γίνεται η ανάλογη άσκηση για να εφαρµοστεί µε ευαισθησία και
µε σοβαρότητα και σεβασµό προς τους µαθητές για να υπάρχει
ποιοτική εκπαίδευση σε όλους. 

Δεν θυµάµαι ποιος εκ των συναδέλφων ανέφερε για τα οικο-
νοµικά κριτήρια. Θα σας πω όµως ότι φέτος έγινε ένας αριθµός
µόνιµων διορισµών του ύψους των δέκα χιλιάδων. Δέκα χιλιάδες
διορισµοί είναι αριθµός ρεκόρ. Και αυτός ο αριθµός προστίθεται
στους σχεδόν τριάντα χιλιάδες, κύριε Νικολαΐδη, που έγιναν την
προηγούµενη τετραετία. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Γιατί κλείνουν οι τάξεις; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μη διακόπτετε, κύριε

συνάδελφε.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Πρώτη φορά µετά από δεκαετίες και πρώτη φορά
στην ειδική αγωγή στα εκπαιδευτικά χρονικά.

Πέραν αυτών των δέκα χιλιάδων όµως που είναι τετραπλάσια
στην πρωτοβάθµια, τετραπλάσια στη δευτεροβάθµια, οκταπλά-
σια στην ειδική αγωγή στο ειδικό εκπαιδευτικό και βοηθητικό
προσωπικό που δείχνει και την ευαισθησία για την ειδική αγωγή,
έχουν µέχρι τώρα προσληφθεί είκοσι τρεις χιλιάδες εκατόν ενε-
νήντα τέσσερις αναπληρωτές εκπαιδευτικοί και πέντε χιλιάδες
πεντακόσιοι τριάντα εννέα αναπληρωτές µέλη ειδικού εκπαιδευ-
τικού και βοηθητικού προσωπικού. Συνολικά είκοσι οκτώ χιλιάδες
επτακόσιοι τριάντα αναπληρωτές. Στο ειδικό εκπαιδευτικό και
βοηθητικό προσωπικό να τονίσω ότι δεν είναι µόνον ψυχολόγοι
και κοινωνικοί λειτουργοί αλλά είναι και άλλες ειδικότητες απα-
ραίτητες. 

Φέτος πήραµε µέριµνα, επίσης, σε µικρές περιοχές να υπάρχει
ψηφιακή τάξη, όπως η Γαύδος που έχει µόνο δύο µαθητές. Να
έχει έναν καθηγητή µαθηµατικών, έναν καθηγητή φιλόλογο, ή µία
καθηγήτρια, εννοείται, φυσικό ή χηµικό ή πληροφορικό και για
τα υπόλοιπα µαθήµατα να συνδέεται ψηφιακά µε το επιβλέπον
σχολείο. Για αρχή, του χρόνου, θα έχουν την ίδια ψηφιακή τάξη
για έναν µόνο µαθητή.

Θα σας πω, επίσης, ότι η αναλογία εκπαιδευτικών και µαθητών
στην Ελλάδα είναι 8,2 µαθητές ανά εκπαιδευτικό. Στην Ευρώπη
είναι 12,1. Κάθε χρόνο παρουσιάζονται κενά. Διότι ενδεχοµένως

είναι και αυτή µια σκέψη όσων µας ακούν. Τα κενά δεν παρου-
σιάζονται για άλλον λόγο πέραν της ανθρώπινης αδυναµίας ορι-
σµένων εκπαιδευτικών να διδάξουν, είτε για ευτυχές γεγονός,
όπως είναι η εγκυµοσύνη, είτε για κάποιο ατύχηµα.

Ερχόµαστε, λοιπόν, εκεί τα κενά τα οποία παρουσιάζονται αµέ-
σως να τα αναπληρώσουµε. Έχω εµπειρία από τον δικό µου τον
νοµό. Τέσσερις γυναίκες εκπαιδευτικοί έχουν επαπειλούµενη εγ-
κυµοσύνη και έχουν οργανικές θέσεις. Προφανώς, δηµιουργή-
θηκε κενό και προφανέστατα, θα καλυφθεί µε τον ταχύτερο δυ-
νατό τρόπο.

Εκείνο που δεν θέλουµε είναι να µην υπάρχει σωστή κατανοµή,
να υπάρχουν εκπαιδευτικοί οι οποίοι δεν απασχολούνται εκεί που
υπάρχουν κενά και να υπάρχουν κενά χωρίς να υπάρχουν εκπαι-
δευτικοί οι οποίοι παρέχουν υπηρεσίες.

Να σας πω, γιατί έχουν και οι αριθµοί τη σηµασία τους. Είναι
εβδοµήντα µία χιλιάδες τριακόσια τριάντα έξι τα τµήµατα σε όλη
την Ελλάδα. Η πρώτη συγχώνευση η οποία έγινε αφορούσε σε
εννιακόσια είκοσι εννέα τµήµατα. Το ποσοστό ήταν 1,29%. Παρ’
όλα αυτά, ακριβώς επειδή δεν υπάρχει δογµατισµός, πολλές
φορές στην πράξη µπορεί να δηµιουργηθούν θέµατα τα οποία
πρέπει να τα διορθώσουµε.

Σήµερα που µιλάµε, τα τµήµατα αυτά έχουν φτάσει τα επτα-
κόσια σαράντα τέσσερα, µε τις αναγκαίες διορθώσεις που έχουν
γίνει. Και εδώ και στους δύο συναδέλφους µου από τη Δράµα,
που ξέρουν πολύ καλά την ευαισθησία και την προσοχή µε την
οποία αντιµετωπίστηκαν τα θέµατα του νοµού, όχι δογµατικά, όχι
οριζόντια, όπως είπε ο κ. Κυριαζίδης και σε καµία περίπτωση
προκρούστεια. Και εννοείται, αν τυχόν διαπιστωθεί στην πορεία
ότι και κάτι άλλο χρειάζεται να διορθωθεί, δεν υπάρχει καµµία
αµφιβολία και µε τις δικές σας υποδείξεις ότι αυτό θα διορθω-
θεί.

Ο µέσος όρος αριθµών µαθητών ανά τµήµα το 2024 - 2025
είναι δεκαέξι µαθητές στο νηπιαγωγείο -πέρυσι, ήταν δεκαεπτά-
δεκαέξι στο δηµοτικό, όπως ακριβώς ήταν και πέρυσι, είκοσι
ένας στο γυµνάσιο, όπως και πέρυσι, δεκαεννέα στο λύκειο, δύο
µαθητές λιγότεροι από πέρυσι.

Στη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε -όπως σας υποσχέ-
θηκα, δεν πήρα όλον τον χρόνο- θα κάνω ειδική αναφορά στους
νοµούς των συναδέλφων που κάνουν την ερώτηση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Υφυπουργό, την κ. Μακρή.
Κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, θεωρώ θετικό ότι η Κυβέρνησή µου, αν θέ-

λετε, ενέταξε στο Υπουργείο Παιδείας και βεβαίως, στη δευτε-
ροβάθµια και τριτοβάθµια εκπαίδευση έναν σηµαντικό αριθµό,
θα έλεγα, που θα διδάσκει.

Όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου, η Δράµα -σε εισα-
γωγικά η λέξη- «κατείχε» τον ανάλογο αριθµό, θα έλεγα, διδα-
σκάλων πρώτου και δευτέρου βαθµού. Το ότι ενισχύεται ακόµη
περισσότερο αυτό είναι σηµαντικό, διότι είναι ένας παραµεθό-
ριος νοµός, µε ιδιαίτερες κλιµατολογικές συνθήκες, όπου υπάρ-
χουν -θα έλεγα- δήµοι ή χωριά τα οποία δεν έχουν συγκοινωνία,
άρα είναι αποµονωµένα τελείως.

Ένιωσα µια ικανοποίηση ότι υπήρχε µια συµπληρωµατική από-
φαση, παραδείγµατος χάριν, για τον Νικηφόρο -για το συγκεκρι-
µένο λύκειο, ας το πω- καθότι ιδρύθηκε και το σωφρονιστικό
κατάστηµα, όπου θα υπάρχει και η ανάγκη µορφωτικής εκπαί-
δευσης των φυλακισµένων νέων εκεί και αυτό θα έλεγα ότι δίδει
µια ιδιαίτερη διάσταση και θεωρείται θετικό, πέραν του ότι υπάρ-
χουν και δεκατέσσερα χωριά που, αν θέλετε, υπηρετούν τη συγ-
κεκριµένη περιοχή και εννοώ το συγκεκριµένο σχολείο, που δεν
έχουν και συγκοινωνίες.

Άρα, λοιπόν, η σωστή κατανοµή πράγµατι έχει ένα ενδιαφέ-
ρον, αλλά η σωστή κατανοµή έχει να κάνει µε το ότι κλείνουν
συγκεκριµένα τµήµατα τα οποία µπορούν να λειτουργούν, γιατί
υπάρχει ο αντίστοιχος ή ο ανάλογος, θα έλεγα, αριθµός που θα
διδάσκει. Άρα έχουµε ένα θέµα τεράστιο και πρέπει αυτό να το
αντιµετωπίσουµε για τις ιδιαιτερότητες αυτού του νοµού. Το ξέ-
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ρουµε πάρα πολύ καλά.
Θεωρώ θετικό το γεγονός ότι θα υπάρξουν διορθώσεις. Θα

σας επισηµάνουµε και τις έχουµε επισηµάνει. Γιατί να µην εκµε-
ταλλευτούµε αυτό το αρκετό προσωπικό διδασκόντων, έτσι ώστε
να υπάρχει µια ελάφρυνση και καλύτερη εκπαίδευση, καλύτερη
µάθηση;

Και έρχοµαι στο γεγονός που προκλήθηκε σήµερα το πρωί -
θα σας καταθέσω και τον πρωινό Τύπο, την ηµερήσια εφηµερίδα
που εκδίδεται στη Δράµα και είναι ιστορική εφηµερίδα- όπου έχει
πλέον προστεθεί και το θέµα της µετακίνησης των µαθητών.
Έχουµε τρεις χιλιάδες µετακινήσεις µαθητών µε αστικά, υπερα-
στικά, ταξί. Δεν εξυπηρετούνται οι εκατόν εξήντα και το γεγονός
της νέας νοµοθέτησης έχει να κάνει µε τον ανάδοχο που θα ανα-
λάβει τις µετακινήσεις. Εννοώ για τα µικρά παιδιά του δηµοτικού,
όπου θα πρέπει να έχουν συνοδό. Αυτή η ευθύνη µεταφέρεται
στον ανάδοχο, µε αποτέλεσµα να καταστούν όλα άγονα, να µην
είναι δυνατή η µεταφορά, διότι κανείς δεν αναλαµβάνει αυτή την
ευθύνη.

Θα σας παρακαλέσω να δείτε και το ζήτηµα αυτό, διότι, αν θέ-
λετε, µπορεί η πληρωµή να γίνεται προς όσους µετακινούνται
µέσω ταξί -εννοώ στους γονείς- αλλά η πληρωµή γίνεται το κα-
λοκαίρι κάθε έτους. Δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα να κα-
ταβάλουν οι ίδιοι προκειµένου να γίνουν αυτές οι µετακινήσεις.

Βεβαίως, είναι εκτός θέµατος, αλλά προστέθηκε σήµερα.
Καταθέτω, κύριε Πρόεδρε και το σχετικό δηµοσίευµα, που µά-

λιστα -θα επιτραπεί η έκφραση- τεντώνει το πρόβληµα στον
τόπο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ και περιµένουµε, αν θέλετε, τις όποιες διορ-
θώσεις που πιστεύω ότι τις έχετε δεχθεί, τις έχετε αντιληφθεί.
Να το δούµε και στην πράξη.

Ευχαριστώ, κυρία Υφυπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κυριαζίδη. Είναι σοβαρό το θέµα. Καλά κάνατε και το κα-
ταθέσατε. Είναι σχετικό.

Κύριε Ζαµπάρα, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, είπατε ότι κάπως έτσι, µέσες-άκρες, ήταν η

κατάσταση και τα προηγούµενα χρόνια.
Αναφερθήκατε, µάλιστα, σε κάποιες διατάξεις, µε τη µόνη δια-

φορά, κυρία Υπουργέ, ότι αυτές οι διατάξεις δεν είχαν εφαρµο-
στεί τα προηγούµενα χρόνια και έρχεστε σήµερα εσείς να
εφαρµόσετε πιστά µια κοινή υπουργική απόφαση του 2013 που
έχει ως αποτέλεσµα τη συσσώρευση µαθητών σε τάξεις, είκοσι
επτά και είκοσι οκτώ παιδιά. Αυτό είναι απολύτως αντιπαιδαγω-
γικό, απολύτως αντιεκπαιδευτικό και αυτό που σας ρώτησα και
επισήµανα στην πρωτολογία µου είναι για ποιον λόγο γίνεται
αυτό. Θα θέλαµε µια σαφή απάντηση για ποιον λόγο προβαίνει
το Υπουργείο. Και δεν είναι απάντηση ότι ο γενικός γραµµατέας
είναι ο υπεύθυνος για αυτού του τύπου τη διαχείριση.

Είστε πολιτικός προϊστάµενος, έχετε την ευθύνη. Θα πρέπει
να δώσετε σε εµάς, τους Βουλευτές, τα νέα τα παιδιά, τους γο-
νείς, τους συλλόγους γονέων και κηδεµόνων, µια απάντηση για
ποιον λόγο εφαρµόζεται ένα µοντέλο παρωχηµένο, ένα µοντέλο
παλιό και σε καµµία περίπτωση, όχι ένα µοντέλο σύγχρονο και
παιδαγωγικά άρτιο.

Θέλετε να πάµε και λίγο στην ταµπακιέρα για τον Νοµό Αιτω-
λοακαρνανίας; Ορισµένα πολύ χοντρά παραδείγµατα που αφο-
ρούν στο κλείσιµο τµηµάτων: Στο 1ο Γυµνάσιο Αγρινίου, στην Α’
γυµνασίου τέσσερα τµήµατα των είκοσι επτά µαθητών και µάλι-
στα, στο ένα τµήµα είναι παιδί µε σακχαρώδη διαβήτη, στο άλλο
τµήµα υπάρχουν δύο µαθητές µε παράλληλη στήριξη και στο
άλλο τµήµα υπάρχουν πέντε παιδιά που φοιτούν σε τµήµα έντα-
ξης. Και δεν µπορούν να γίνουν πέντε τµήµατα τα τέσσερα. Ενώ
υπάρχουν τέτοιες ειδικές συνθήκες, τόσα πολλά προβλήµατα
µέσα σε αυτές τις τάξεις επιµένετε να κρατάτε τον αριθµό των
µαθητών σε υψηλό επίπεδο.

Άλλο παράδειγµα: 1ο ΕΠΑΛ Αγρινίου, όπου φοιτούν είκοσι
ένας µαθητές στο Τµήµα Τουριστικών Επαγγελµάτων και εννιά
στην ειδικότητα Υπαλλήλων Διοικητικών Υπηρεσιών. Τι κάνετε;
Καταργείτε το ένα από τα δύο τµήµατα και αντί, λοιπόν, να κρα-
τήσετε και τα δύο τµήµατα ή να κάνετε το Τουριστικών Επαγγελ-
µάτων δύο τµήµατα και να κρατήσετε και το άλλο, το Διοικητικών
Υπηρεσιών, δεν το κάνετε.

Στην Κατούνα υπάρχει τµήµα µε είκοσι έξι µαθητές, δύο παιδιά
εκ των οποίων, το ένα είναι µε σοβαρό κινητικό πρόβληµα και το
άλλο το παιδί είναι τυφλό. Ειδικές συνθήκες! Δεν το βλέπετε ούτε
αυτό.

Στον Εµπεσό και στο Θέρµο, δυσπρόσιτες περιοχές σε σχέση
µε τον αστικό ιστό της πόλης του Αγρινίου, υπάρχουν τµήµατα
µε πολλούς µαθητές, αφαιρώντας τη δυνατότητα από αυτούς
τους µαθητές παράλληλης εκπαίδευσης, τα φροντιστήρια δη-
λαδή. Πώς θα γίνει µάθηµα σε ένα τµήµα µε είκοσι επτά και εί-
κοσι οκτώ µαθητές;

Στο Λύκειο Αιτωλικού το Τµήµα Ανθρωπιστικών Σπουδών κλεί-
νει και τέλος, κυρία Υπουργέ -γιατί δεν είναι περιπτωσιολογία
αυτό, αλλά είναι η ζοφερή κατάσταση και η ζοφερή πραγµατικό-
τητα- στο ΕΠΑΛ Μεσολογγίου, παιδί µε αυτισµό, µέλος µονογο-
νεϊκής οικογένειας, καλείται είτε να παρακολουθήσει εκ νέου τη
Β’ λυκείου, εάν θέλει να αλλάξει κατεύθυνση, είτε να πάει σε
άλλη πόλη, στη Ναύπακτο ή στο Αγρίνιο, για να παρακολουθήσει
την κατεύθυνση που είχε επιλέξει, την κατεύθυνση της Πληρο-
φορικής.

Κι εσείς µας λέτε ότι αυτό είναι µια πρακτική που γινόταν και
τα προηγούµενα χρόνια. Υπάρχει τέτοια αγανάκτηση στην εκπαι-
δευτική κοινότητα, στους γονείς. Θα καταθέσω και στα Πρακτικά
αποφάσεις συλλόγων γονέων και κηδεµόνων που µιλάνε και πε-
ριγράφουν πλήρως αυτή την κατάσταση. Αυτό δεν µπορεί να
είναι µια κανονικότητα, κυρία Υπουργέ, ούτε για τον Νοµό Αιτω-
λοακαρνανίας, ούτε για τον Νοµό Δράµας, ούτε για τους υπό-
λοιπους νοµούς. Αυτό δεν µπορεί σε καµµία περίπτωση να
αποτελεί µια κανονικότητα. 

Άρα πείτε µας συγκεκριµένα τι σκοπεύετε να κάνετε για να
άρετε αυτή την αδικία εις βάρος των µαθητών και των γονέων
που βάζουν πλάτη για να τα βγάλουν πέρα σήµερα, µέσα σε
πολύ δύσκολες και αντίξοες συνθήκες, ειδικά σε έναν νοµό που
ξαναλέω το τελευταίο διάστηµα έχει δεχτεί πολλά χαστούκια και
σήµερα βάλλετε εναντίον των σχολείων, εναντίον των τµηµάτων,
των µαθητών και των γονιών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζαµπάρα.
Κύριε Νικολαΐδη, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, αναφέρατε προηγουµένως ότι έχουµε προσ-

λήψεις µονίµων εκπαιδευτικών.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Όχι, µονίµων. Αναπληρωτών.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ε, δεν θα διαφωνήσει

και κανένας. Μόνο συγχαρητήρια µπορούµε να σας δώσουµε.
Απλά δεν λέτε τα νούµερα των συνταξιοδοτήσεων.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Τέσσερις χιλιάδες.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Υφυπουργέ, θα

απαντήσετε στη δευτερολογία σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Το θέµα είναι από την

στιγµή που έχουµε προσωπικό, γιατί συγχωνεύονται τµήµατα;
Τάξεις υπάρχουν. Προσωπικό υπάρχει. Τα έξοδα είναι ίδια. Δεν
αυξάνουµε τα λειτουργικά έξοδα. Γιατί συγχωνεύονται τα τµή-
µατα;

Τα όσα έχουν γίνει το τελευταίο διάστηµα αναδεικνύουν ότι ο
στόχος σας δεν είναι η βελτίωση της εκπαιδευτικής διαδικασίας,
κυρία Υπουργέ, αλλά η εξυπηρέτηση ρουσφετιών και η διατή-
ρηση πελατειακών σχέσεων. Και θα καταλάβετε γιατί σας το λέω.
Σχετική είναι η ανακοίνωση του Λυκείου Κολινδρού στην οποία,
µεταξύ άλλων, αναφέρονται τα εξής. Δεν ξέρω αν την έχετε
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λάβει υπ’ όψιν σας, αν σας έχει ενηµερώσει κανένας. «Εγκρίθη-
καν στις 12-9-2024 κατά παρέκκλιση τα δύο ολιγοµελή τµήµατα
της Γ’ τάξης του σχολείου µας, µετά από µεγάλη προσπάθεια και
συντονισµένες ενέργειες του διευθυντή της Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης Πιερίας κ. Μακρή και του Βουλευτή Πιερίας κ. Μπα-
ραλιάκου, οι οποίοι επί δύο ηµέρες πίεζαν αδιάκοπα την ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας να εγκρίνει τα δύο αυτά τµήµατα». Με
υπογραφή η διευθύντρια και ο σύλλογος των καθηγητών. 

Κυρία Υπουργέ, µπορείτε να µας εξηγήσετε για ποιον λόγο ένα
σχολείο ευχαριστεί έναν Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας; Έγινε
µε αντικειµενικά κριτήρια η έγκριση των ολιγοµελών τµηµάτων ή
υπήρξαν πολιτικές πιέσεις; Αυτή την παιδεία θέλετε να έχουµε
στην πατρίδα µας, µια παιδεία που επικρατεί το µέσο, το ρου-
σφέτι και το «κατόπιν ενεργειών µου»; Θα πρέπει να ξέρετε ότι
σε αυτόν τον δρόµο θα βρεθείτε µόνοι σας. Εµείς θα είµαστε
απέναντι γιατί οι δικές µας αρχές και οι δικές µας αξίες είναι δια-
φορετικές. 

Είπατε για τον γενικό γραµµατέα. Εκπαιδευτικός είπατε. Σύζυ-
γος εκπαιδευτικού. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Το γνωρίζω.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Το γνωρίζετε και σας
ευχαριστώ. Άγιο Νικόλαο της Κρήτης, Ηράκλειο της Κρήτης,
Λέσβο. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Και τώρα στη Δράµα. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Και τώρα στη Δράµα.
Μετά από επτά χρόνια, µε όσα ζούµε και όσα πληρώνουµε.

Γνωρίζει ο γενικός γραµµατέας τις ιδιαιτερότητες της κάθε πε-
ριοχής όταν νοµοθετεί; Η απάντηση προσωπικά για µένα που δί-
νετε ότι είναι απόφαση του γενικού γραµµατέα δεν µε καλύπτει
και ζητώ συγγνώµη. 

Πολύ σωστά είπε ο συνάδελφος από τη Δράµα, ο κ. Κυριαζί-
δης, ότι ευτυχώς δεν έκλεισε το Λύκειο Νικηφόρου. Το Λύκειο
Νικηφόρου πριν από δύο-τρία χρόνια περίπου το επισκέφτηκε ο
Πρωθυπουργός της Ελλάδας. Ανέφερε ότι είναι κόσµηµα για την
πατρίδα µας -το γνωρίζετε πολύ καλά- και ότι αυτό το σχολείο
δεν θα το πειράξει ποτέ κανένας. Τον Ιούνιο πειράχτηκε και µετά
επανήλθε. Γιατί δε γίνεται λόγος για το Λύκειο Καλαµπακίου που
κλείνουν τα ολιγοµελή ηλικιακά τµήµατα κατευθύνσεων; Σήµερα
στο Λύκειο Καλαµπακίου υπήρχαν δράµατα, τρία παιδιά Γ’ λυ-
κείου τα οποία έκλαιγαν, τα οποία άφησαν τους φίλους τους, τις
παρέες τους, για να µεταφερθούν ή σε λύκειο του Δοξάτου ή σε
λύκειο του Καλαµπακίου. Κυρία Υπουργέ, ερώτηση και θέλω και
µια απάντηση, µπορείτε. Γιατί εγώ δεν θα ήθελα το παιδί µου να
ζήσει αυτό το δράµα. Παιδί στην Γ’ λυκείου, το µέλλον της Ελ-
λάδας, λίγο πριν τις πανελλαδικές, να το αναγκάζουµε να πάει
σε άλλο σχολείο, νοµίζω ότι δεν θα το ήθελε κανένας για το παιδί
του. 

Όσο για το ζήτηµα που κατέθεσε ο κ. Κυριαζίδης για τις µετα-
κινήσεις των µαθητών της Α’ και Β’ δηµοτικού για τη συνοδεία
είναι ένα πολύ σοβαρό θέµα. Προλάβαµε τον πρωινό Τύπο και
το καταθέσαµε προς το Υπουργείο σας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικολαΐδη.
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και σας ζητώ συγ-
γνώµη που σας έφερα σε δύσκολη θέση µε τις διακοπές.

Θα απαντήσω στην πιο εύκολη ερώτηση. Τέσσερις χιλιάδες
είναι οι συνταξιοδοτήσεις. Ενδεχοµένως είναι τέσσερις χιλιάδες
εκατό. Άρα, λοιπόν, οι δέκα χιλιάδες µόνιµοι διορισµοί υπερκα-
λύπτουν τις αφυπηρετήσεις. 

Βάλατε κι ένα άλλο ερώτηµα γιατί άραγε γίνονται οι συγχω-
νεύσεις. Σας πέρασε ποτέ από το µυαλό ότι µειώνεται και ο µα-
θητικός πληθυσµός, ότι δεν είναι πάντοτε ο ίδιος αριθµός µαθη-
τών; Ρητορικό το ερώτηµα. 

Και τώρα, κύριε Νικολαΐδη, σας κοιτώ στα µάτια και σας λέω
επειδή µου κάνατε αναφορά σε δελτίο Τύπου συναδέλφου. Δεν
το ξέρω, δεν το σχολιάζω, δεν µε αφορά. Μακριά από µένα. Είναι

οι πόρτες του Υπουργείου κλειστές για εσάς; 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Όχι.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Είναι οι πόρτες του γραφείου µου κλειστές για
σας;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Όχι.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Είναι οι πόρτες του Υπουργού κλειστές για σας;
Είναι οι πόρτες του γενικού γραµµατέα κλειστές για σας; Για
ποιες πελατειακές σχέσεις µιλάτε; Είναι ορθάνοιχτες για όλους,
για όλους τους συναδέλφους που έρχονται να εκθέσουν θέµατα
του νοµού τους και τα ώτα είναι ευήκοα, κύριε Νικολαΐδη. Έχετε
αντίληψη αυτού, όπως και ο συνάδελφος µου ο κ. Κυριαζίδης ο
οποίος µε την άνεση ότι είµαστε και στην ίδια παράταξη µου τη-
λεφωνεί και βραδινές ώρες γιατί είµαστε και φίλοι. Είναι γνωστό
δεν πειράζει να το πούµε. Κι ο κ. Ζαµπάρας αν µε πάρει θα µε
βρει στο τηλέφωνο. Και τον κ. Δελή την Παρασκευή τον κάλεσα
να έρθει στο Υπουργείο αν τυχόν έχει θέµατα που κατά τη γνώµη
του για την κρίση του, γιατί είναι εκπαιδευτικός, δηµιουργούν
αδικίες. Βεβαίως αν έρθει κι εκείνος θα βρει ανοιχτή την πόρτα.
Μη µου ξαναµιλήσατε για πελατειακές σχέσεις γιατί εδώ εκπρο-
σωπώ ένα Υπουργείο που δεν αρνείται να δει οιονδήποτε, δεν
αρνείται να ακούσει οιονδήποτε και επικαλούµαι τη µαρτυρία των
δυο σας επειδή είστε παρόντες. 

Να έρθουµε στα επιµέρους θέµατα. Ποιος θα αποφασίσει και
γιατί επικαλέστηκα τον γραµµατέα. Δεν τον επικαλούµαι για να
ρίξω ευθύνες σε κάποιον. Για να εξηγήσω σε όσους µας ακούν,
τους γονείς, τους ενδιαφερόµενους ότι αυτή είναι η διαδικασία
που γίνεται από τον έχοντα κατά τον νόµο αρµοδιότητα κάθε
χρόνο. 

Με ρωτήσατε για το πλεονάζον προσωπικό. Θα πω και για τις
µετακινήσεις για το πλεονάζον προσωπικό. Θα σας πω τι απάν-
τησε η Περιφερειακή Διευθύντρια Εκπαίδευσης Ανατολικής Μα-
κεδονίας και Θράκης, η οποία µαζί µε τους διευθυντές πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας έχει γνώση του τι γίνεται και τι µε-
ταφέρει…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Κυρία Υπουργέ…
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ε, πώς τώρα; Αµφισβητείτε τους υπηρεσιακούς;
Δεν µου αρέσει αυτό που κάνετε τώρα. Θέλω κι εγώ να απαν-
τήσω.

Είπατε ότι η γυναίκα σας υπηρετεί στη Δράµα και ξέρει. Ο γε-
νικός γραµµατέας που είναι στο Υπουργείο δεν ξέρει.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Δεν είπα ότι ξέρει. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Δεν ξέρει. Γι’ αυτό συνεργάζεται µε τους συναδέλ-
φους του της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας και τους περι-
φερειακούς οι οποίοι ξέρουν, γιατί έχουν επιτόπια εικόνα. Εµείς
έχουµε αυτόνοµες σχολικές µονάδες. Έχουµε εµπιστοσύνη
στους υπηρεσιακούς και οι εισηγήσεις τους και η υπογραφή
τους έχουν για εµάς βαρύτητα, γιατί έχουν και από τον νόµο βα-
ρύτητα. Μας απαντά, λοιπόν, η περιφερειακή: «Οι συγχωνεύσεις
έγιναν µε κριτήρια τον µέγιστο και τον ελάχιστο αριθµό µαθητών
ανά τµήµα σύµφωνα µε αυτά που ορίζει ο νόµος, οι κτηριολογι-
κές συνθήκες και όσα ισχύουν στη νοµοθεσία για τον αριθµό των
µαθητών ανά τετραγωνικό µέτρο επιφάνειας». Και αυτό που σας
ενδιαφέρει. «Το εκπαιδευτικό προσωπικό που πλεονάζει θα αξιο-
ποιηθεί από τη Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Δράµας
για να καλύψει τις ανάγκες των µαθητών…» -το διαβάζω γιατί
έτσι µου το έστειλε- «…µε ενισχυτική διδασκαλία, καθώς και τις
έκτακτες υπηρεσιακές ανάγκες όπως αναρρωτικές άδειες,
άδειες µητρότητας, άδειες επαπειλούµενης κύησης κ.λπ.». 

Αυτή είναι η άσκηση που γίνεται σε ό,τι αφορά τη µετακίνηση.
Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι κατέθεσε το Υπουργείο Εσωτερι-
κών µία τροπολογία η οποία ψηφίστηκε -δεν είναι δική µας αρ-
µοδιότητα, δεν έχει σηµασία, έχουµε ισχυρότατο ενδιαφέρον-
όπου ο προσωρινός ανάδοχος µπορεί να ασκήσει τα καθήκοντα
του οριστικού αναδόχου και είναι και σε διαβούλευση µια άλλη
τέτοια περίπτωση που γίνονταν άγονοι οι διαγωνισµοί. 

Τώρα σε ό,τι αφορά τον κ. Ζαµπάρα. Έχει ενδιαφέρον η
άποψη ότι ο νόµος δεν εφαρµόστηκε τα προηγούµενα χρόνια,
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διότι υποθέτω εννοείτε ότι δεν έχει σηµασία τι ψηφίζουµε ή τι
ισχύει, εµείς κάνουµε του κεφαλιού µας και φαντάζοµαι αναφε-
ρόσαστε στον τρόπο που κυβερνήσατε εσείς.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Πάλι αυτό; Πέντε χρόνια
κυβερνάτε.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Έτσι είπατε. Ο νόµος που ισχύει δεν εφαρµόστηκε
ποτέ. Άρα, λοιπόν, ή δεν πρέπει να εφαρµόζεται ή τον ψηφίσαµε
για να υπάρχει. Δεν ισχύει αυτό για µας. Ο νόµος που υπάρχει
ισχύει, εφαρµόζεται και αν δούµε ότι δεν είναι σωστός, τον αλ-
λάζουµε. Εµείς τουλάχιστον. Εσείς ή δεν τον εφαρµόσατε ή αδια-
φορήσατε ή διαπιστώσατε ότι δεν είναι σωστός αλλά παρ’ όλα
αυτά τον αφήσατε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΖΑΜΠΑΡΑΣ: Αυτό είπα, κυρία Υπουρ-
γέ; Αυτό καταλάβατε; 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Μαθητές οι οποίοι έχουν αναπηρία ή έχουν ειδικές
εκπαιδευτικές ανάγκες µειώνουν τον ανώτατο αριθµό των µαθη-
τών, αν είναι πάνω από ένας στην τάξη. 

Αν έχουν ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες, όπως είναι η δυσορ-
θογραφία, η δυσαριθµησία ή δυσλεξία τότε πρέπει να είναι πάνω
από τέσσερις για να µειωθεί κατά τρεις ο αριθµός των µαθητών
µε την προϋπόθεση ότι δεν λειτουργεί τµήµα ένταξης. Αυτά για
τα στοιχεία που αναφέρατε.

Τώρα, στις συγκεκριµένες σχολικές µονάδες, στο 1ο Γυµνάσιο
Αγρινίου, τέσσερα τµήµατα στην πρώτη τάξη, συνολικός αριθµός
µαθητών εκατόν επτά, δηλαδή ανά τµήµα είκοσι έξι ή είκοσι επτά,
όσα ακριβώς επιτρέπει ο νόµος και κατά ένα λιγότερο. Τέσσερα
τµήµατα στη Β’ τάξη, συνολικός αριθµός µαθητών ογδόντα δύο,
δηλαδή είκοσι ή είκοσι ένα ανά τµήµα, πολύ λιγότεροι από τους
είκοσι επτά που ορίζει ο νόµος και αν όχι πολύ λιγότεροι, σί-
γουρα λιγότεροι. Πέντε τµήµατα στη Γ’ τάξη, µε συνολικό αριθµό
µαθητών εκατόν είκοσι έναν, δηλαδή είκοσι τέσσερις ή είκοσι
πέντε, σε καµµία περίπτωση πάνω από αυτό που ορίζει ο νόµος.
Πρακτικά, λοιπόν, όπως σας είπα δεν ξεπερνούµε τη νοµοθεσία
και δεν υπάρχει κανένα τµήµα, όπως γράφεται, µε αριθµό µαθη-
τών είκοσι οκτώ, είκοσι εννιά και τριάντα.

Θα συµπληρώσω επίσης ότι στο συγκεκριµένο αυτό γυµνάσιο
στο οποίο αναφέροµαι, διαπιστώθηκε εγγραφή εννέα µαθητών
που δεν ανήκαν στη χωροταξική κατανοµή του σχολείου, δηλαδή
έπρεπε να έχουν εγγραφεί σε άλλο σχολείο, όπου και µετεγγρά-
φησαν και δεν υπολογίζονται στο µαθητικό δυναµικό του σχο-
λείου, αν αυτό σας παραπλάνησε. Στο ΓΕΛ Γαβαλούς, ο αριθµός
των µαθητών ανά τάξη για το τρέχον σχολικό έτος, στην πρώτη
τάξη έντεκα µαθητές, στη δεύτερη τάξη έντεκα µαθητές, στην
τρίτη τάξη δέκα µαθητές. Στη δεύτερη τάξη εγκρίθηκε µε υπουρ-
γική απόφαση η οµάδα προσανατολισµού ανθρωπιστικών σπου-
δών, τρεις µαθητές. Στη Γ’ τάξη δεν εγκρίθηκε γιατί έγινε σχετική
εισήγηση του οικείου περιφερειακού διευθυντή που έχει την αρ-
µοδιότητα. Έχει υπογραφή, η υπογραφή του έχει βάρος και
στέλνεται στο Υπουργείο. Αυτοί οι τρεις µαθητές θα µετεγγρα-
φούν στο κοντινότερο ΓΕΛ, απόσταση πεντέµισι χιλιόµετρα,
όπου υπάρχουν και άλλοι έξι µαθητές.

Θα πω εδώ παρενθετικά, αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε,
ότι παιδαγωγικά είναι καλό να υπάρχουν µαθητές σε τµήµατα,
διότι γίνονται οι ενδοσχολικοί όµιλοι, γιατί υπάρχει η άµιλλα, διότι
υπάρχει ανταγωνισµός. Δεν είναι απαραίτητα κακό να είναι παι-
διά στην τάξη ούτε είναι απαραίτητα µόνο καλό να είναι τα τµή-
µατα τόσο πολύ µικρά.

Θα αναφέρω και κάποια νούµερα που έχουν σηµασία. Με
υπουργική απόφαση κατά παρέκκλιση η λειτουργία ολιγοµελών
ΓΕΛ, το 2022 - 2023 δύο χιλιάδες διακόσια είκοσι επτά, το 2023
- 2024 δύο χιλιάδες τριακόσια σαράντα εννιά, το 2024 - 2025 δύο
χιλιάδες εκατόν ογδόντα έξι. Πού είναι η σφαγή; Που είναι η µε-
γάλη περικοπή; Δεν βλέπω. Για τον νοµό σας, πέρυσι εξήντα εν-
νιά ολιγοµελή τµήµατα προσανατολισµός των ΓΕΛ. Φέτος ογδό-
ντα ένα.

Πάµε στα ΕΠΑΛ. Τον µέγιστο αριθµό των ανέφερε πριν δεν
χρειάζεται να τα επαναλάβω και από πότε ίσχυε. Με βάση τις
ισχύουσες διατάξεις µε αποφάσεις από τους περιφερειακούς δι-
ευθυντές εκπαίδευσης -λέω υπουργικές αποφάσεις για να µην

πω τα νούµερα αναλυτικά και κουράσω, θα τα πω συνολικά-
έχουµε τα εξής: Το 2022 - 2023 είχαµε χίλια πεντακόσια δεκατρία
ολιγοµελή τµήµατα ΕΠΑΛ, το 2023 - 2024 χίλια οκτακόσια έξι ολι-
γοµελή τµήµατα ΕΠΑΛ, το 2024 - 2025 χίλια οκτακόσια σαράντα
τρία ολιγοµελή τµήµατα ΕΠΑΛ, περισσότερα και από πέρυσι.
Στην Αιτωλοακαρνανία είχαµε πενήντα τέσσερα πέρυσι, πενήντα
ένα φέτος.

Άρα, λοιπόν, εµείς τη νοµοθεσία την εφαρµόζουµε, την εφαρ-
µόζουµε σχολαστικά, µε προσοχή -αυτό αφορά και τους τρεις
συναδέλφους και όσους τυχόν ενδιαφέρονται, γιατί έχω κι άλλες
ερωτήσεις- πάντοτε λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τις παιδαγωγικές
ανάγκες κάθε παιδιού. Γι’ αυτό, κύριε συνάδελφε, στο ΕΠΑΛ Με-
σολογγίου ήδη από την προηγούµενη Πέµπτη το παιδί το αυτι-
στικό που αναφέρατε έχει την τάξη του και θα διδάσκεται εκεί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό.
Θα ολοκληρώσουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 1356/4-9-2024

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’Δυτικού
Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση»
κ. Μαρίας Αθανασίου, προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού µε θέµα: «Ανάγκη για άµεση ανάκληση από-
φασης του νέου αναπληρωτή Περιφερειακού Διευθυντή Αττικής
που αφορά στον διαχωρισµό σχολικών τµηµάτων σε περίπτωση
συµπερίληψης εντός αυτών µαθητών µε αναπηρίες ή/και µαθη-
σιακές δυσκολίες».

Έχετε τον λόγο, κυρία συνάδελφε, για δύο λεπτά, για την πρω-
τολογία σας.

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, η από 22-7-2024 απόφαση του νέου Περι-

φερειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης Αττικής προκάλεσε τη συγ-
χώνευση τµηµάτων µε είκοσι πέντε µαθητές στην Αττική σε
περιοχές µεταξύ άλλων όπως η δυτική Αθήνα, η Β’ Πειραιά, η
ανατολική Αττική. Ανακάλεσε τον καταχωρισµό τµηµάτων λόγω
φοιτούντων µαθητών µε αναπηρία ή και ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες. Επιπλέον, συνέπεια της απόφασης του νέου Περιφε-
ρειακού Διευθυντή Εκπαίδευσης Αττικής εν µέσω προχωρηµένου
θέρους η συγχώνευση σε εικοσιπενταµελή τµήµατα µε οδηγία
προς τους διευθυντές, όσοι µαθητές υπερβαίνουν τον αριθµό
των είκοσι πέντε -µε άλλα λόγια περισσεύουν σαν να είναι αντι-
κείµενα κατά τη γνώµη του Υπουργείου Παιδείας- να εξαναγκα-
στούν ερήµην τους µετακίνηση σε όµορα σχολεία. Υπέστησαν,
δηλαδή, αιφνίδια αλλαγή σχολικού περιβάλλοντος µε όλες τις
συνέπειες που απορρέουν αυτής της απόφασης.

Θα επικεντρώσω το ενδιαφέρον µου στην απόφαση ανάκλη-
σης διαχωρισµού τµηµάτων δηµοτικού του Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών ή της Β’ Πειραιά, όπως και ανατολικής Αττικής στο Μαρκό-
πουλο. Υπάρχουν περιπτώσεις µαθητών που θα φοιτούσαν στην
πρώτη δηµοτικού, οι οποίοι, όµως, εξαναγκάστηκαν να µετακι-
νηθούν σε όµορα σχολεία. Εξαιτίας της συγκεκριµένης ανατρε-
πτικής απόφασης του περιφερειακού διευθυντή εξαναγκάστηκαν
πρωτάκια, όπως τα αποκαλούµε, να βρεθούν την πρώτη µέρα
στο δηµοτικό σχολείο σε ένα άγνωστο περιβάλλον µε παιδάκια
που δεν είχαν συναναστραφεί, που δεν ήταν οι συµµαθητές τους
από το νηπιαγωγείο ή γειτονόπουλά τους. Θα µου πείτε ότι αυτό
συµβαίνει πολλές φορές από επιλογή ή ότι δεν ήταν πολλά τα
παιδιά που µετακινήθηκαν. Όµως στην προκειµένη περίπτωση
αυτά τα παιδιά και οι οικογένειές τους δεν το επέλεξαν αλλά εξα-
ναγκάστηκαν. Τους επιβλήθηκε εν αγνοία τους. Επίσης, δεν έχει
σηµασία αν µετακινήθηκε ένα ή χίλια παιδιά, αλλά ότι έστω και
ένα παιδάκι ταλαιπωρήθηκε, αγχώθηκε, φοβήθηκε εξαιτίας µιας
απόφασης που εσείς επιτρέψατε να εφαρµόζεται.

Και ενώ συµβαίνουν όλα αυτά τα ανάλγητα, την ίδια στιγµή η
πρώτη µέρα στο σχολείο, η µέρα του καθιερωµένου αγιασµού
και η σηµασία της στην ψυχοσύνθεση των µικρών µαθητών µο-
νοπωλεί το ενδιαφέρον του Τύπου και τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης της Κυβέρνησης, τάχα, καθώς άλλα δείχνουν οι πράξεις σας,
αφού επιτρέψατε να τραυµατιστούν ψυχικά εξάχρονα παιδιά και
διακινδυνεύετε να θεωρήσουν το σχολείο ως κάτι δυσάρεστο µε
µοναδική βαρύνουσα παράµετρο το οικονοµικό όφελος. Στηρίζει
το Υπουργείο Παιδείας αυτήν την επιπόλαια ανάλγητη απόφαση
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σε βάρος ακόµη και εξάχρονων παιδιών. Δυστυχώς κάνατε οικο-
νοµία σε βάρος των παιδιών. Δεν θα αναφερθώ στο αντίκτυπο
στον οικογενειακό προγραµµατισµό στο επιπρόσθετο άγχος που
δηµιουργήσατε στις οικογένειες. Αλλά όταν υπάρχει έλλειµµα
ευαισθησίας απέναντι στα παιδιά πώς θα σκύψετε στο πρόβληµα
των ενηλίκων;

Ερωτάστε, κυρία Υφυπουργέ: Με ποιο σκεπτικό κρίνεται ότι η
εν λόγω απόφαση παράγει όφελος για όλους ανεξαιρέτως τους
µαθητές του δηµοτικού; Σε ποιον βαθµό θεωρείτε ότι διευκολύ-
νατε τον οικογενειακό προγραµµατισµό και την οικογενειακή
ελάφρυνση των οικογενειών σε αυτές τις µη προνοµιούχες πε-
ριοχές, ειδικά όσον αφορά σε περιπτώσεις µαθητών µε αναπηρία
ή και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες; Τρίτον, παρέχεται ποιοτική
δωρεάν εκπαίδευση σε όλους τους µαθητές ανεξαιρέτως; Προ-
τίθεστε να µεριµνήσετε για την άµεση ανάκληση της υπ’ αριθµόν
14322/22-7-2024 απόφασης του νέου Περιφερειακού Διευθυντή
Εκπαίδευσης Αττικής;

Και επειδή έτυχε να ακούσω, κύριε Πρόεδρε, τις απαντήσεις
της κυρίας Υφυπουργού ότι κάνατε µεν δέκα χιλιάδες προσλή-
ψεις στην ειδική αγωγή αλλά κάνατε και αντίστοιχα περικοπές
και συγχωνεύσεις στην Αττική τµηµάτων και µαθητών που στην
Αττική δεν έχουµε µειώσεις µαθητών, ίσα-ίσα είναι περισσότεροι.
Επίσης, το ολοήµερο λειτουργεί µόνο κατά 50% της επικράτειας.
Χαρακτηριστικά αναφέρω ότι στη Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας Εκ-
παίδευσης Πειραιά συγκεκριµένα σε σχολεία Κερατσινίου, Πε-
ράµατος και Β’ Πειραιά δεν µπορεί να λειτουργήσει το ολοήµερο
πρόγραµµα, γιατί δεν έχει σταλεί από το Υπουργείο επαρκής
αριθµός αναπληρωτών, µε αποτέλεσµα οι οικογένειες να προτι-
µούν να απουσιάζουν τα παιδιά τους από το σχολείο από το να
διακινδυνεύσουν την εργασία τους καθώς δεν έχουν κανένα να
τα πάρει στις 13.30’.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αθανασίου.
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως αντιλαµβάνεστε θα απαντήσω σε όσα περιλαµβάνει η

επίκαιρη ερώτηση. Όλα τα υπόλοιπα δεν µπόρεσα να τα παρα-
κολουθήσω. Έχει και το δικό µου χάρισµα η συνάδελφος, της
ταχυλαλίας. Αντιλαµβάνεστε σε ό,τι ερωτώµαι σε αυτό θα απα-
ντώ και όχι σε ό,τι τυχόν προστίθεται κατά την πορεία.

Θα επαναλάβω τα ίδια. Θα σας εξηγήσω, όµως, ότι ο προηγού-
µενος περιφερειακός διευθυντής πράγµατι, όπως είπατε, εξέ-
δωσε στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του σχετικές αποφάσεις
στις αρχές του Ιουνίου του 2024. Έκανε την κατανοµή των µα-
θητών µε βάση τα στοιχεία τα οποία είχε στη διάθεσή του εκείνη
τη χρονική στιγµή. Ο γενικός γραµµατέας, όµως, του ΥΠΑΙΘΑ
που είναι επιχειρησιακά υπεύθυνος για την καθηµερινή και εύ-
ρυθµη λειτουργία των σχολικών µονάδων εξέδωσε έναν µήνα
µετά, στις 15-7-2024 την µε αριθµό 7/80483/Δ1 εγκύκλιο. Και σε
εφαρµογή αυτής της εγκυκλίου ως είχε υποχρέωση κατά τον
νόµο και σύµφωνα µε τις διατάξεις του 3699/2008 ο νέος ανα-
πληρωτής περιφερειακός διευθυντής εκπαίδευσης συµµορφού-
µενος µε την εγκύκλιο του γενικού γραµµατέα προχώρησε στη
νέα συγκρότηση των τµηµάτων.

Όπως είπα και πριν και επειδή ήσασταν εδώ και παρακολου-
θούσατε µε προσοχή, θέλω να σας πω ότι αυτή είναι η συνήθης
διαδικασία, η διαδικασία η νόµιµη, η διαδικασία που επαναλαµ-
βάνεται.

Ανέφερα και τα νούµερα πριν. Ούτε έγιναν τραγικές συγχω-
νεύσεις, ο συνολικός µαθητικός πληθυσµός µειώνεται, σε κά-
ποιες περιπτώσεις διαφοροποιείται, και οφείλουµε αυτά να τα
λάβουµε υπ’ όψιν, ο ανώτατος αριθµός των µαθητών στα νηπια-
γωγεία και στα δηµοτικά είναι είκοσι πέντε, απ’ όσο ισχύει από
το 2017 και σε κάποιες περιπτώσεις και από το 2013.

Επειδή επιµείνατε πολύ στην ειδική αγωγή –το είπα και πριν,
αλλά θα το ξαναπώ- όταν υπάρχει ένα παιδί που έχει αναπηρία ή
ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες και είναι ένας στην τάξη µειώνεται
ο αριθµός κατά τρία, όταν έχει µαθησιακές δυσκολίες -και ανέ-
φερα χαρακτηριστικά κάποιες- και είναι πάνω από τέσσερα πάλι

µειώνεται ο αριθµός κατά τρία εκτός αν υπάρχει τµήµα ένταξης.
Δεν νοµίζω ότι έχω να πω κάτι άλλο περισσότερο από τη µο-

νότονη επανάληψη ότι εφαρµόζουµε τον νόµο, µε σεβασµό και
ενδιαφέρον. Θα το έχετε διαπιστώσει κι εσείς και από την προ-
ηγούµενη συζήτηση και από ό,τι λέµε εδώ στη Βουλή και από τις
σχετικές αναρτήσεις. Και δεν υπάρχει δογµατισµός στο Υπουρ-
γείο. Όταν τυχόν διαπιστωθεί ότι κάπου κάποια απόφαση έπρεπε
να είναι διαφορετική αµέσως προχωρούµε στη διόρθωσή της.

Και θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, αναφέροντας ότι στο νηπια-
γωγείο έχουµε δεκαέξι µαθητές αντί για δεκαεπτά που ήταν πέ-
ρυσι και στο δηµοτικό σχολείο δεκαέξι όσοι ακριβώς ήταν
πέρυσι.

Συνεπώς, οι αριθµοί που αναφέρατε, η ανησυχία η οποία σας
διακατέχει –και δεν τη δαιµονοποιώ ούτε σας ελέγχω, προς θεού,
θεωρώ ότι είναι γνήσια και ειλικρινής- όµως δεν αποδεικνύεται
από τους αριθµούς, δεν αποδεικνύεται από τις ενέργειες που
κάνει το Υπουργείο, δεν αποδεικνύεται από την εφαρµογή της
νοµιµότητας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό.
Κυρία Αθανασίου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία σας.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, θα καταθέσω και στα Πρακτικά υπόµνηµα δια-

µαρτυρίας που µου ήρθε σήµερα από γονείς και κηδεµόνες του
3ου Δηµοτικού Σχολείου Μαρκοπούλου, που εδώ φωτογραφίζεται
η αγωνία τους και η δυσαρέσκειά τους για τα πεπραγµένα σας,
κυρία Υφυπουργέ.

Ξέρετε, η είσοδος του παιδιού στην Α’ δηµοτικού δεν είναι
απλά µια στιγµή αλλά µια σηµαντική διαδικασία µετάβασης από
την προσχολική ζωή στη σχολική που δεν έχει µόνο διάρκεια
αλλά και έντονα και πολλές φορές αντικρουόµενα συναισθή-
µατα. Η χαρά και η προσµονή µπορεί άνετα να συνυπάρχουν µε
την αγωνία και τον φόβο µπροστά στο νέο, το άγνωστο µεγάλο
σχολείο.

Κι εµείς εδώ, κυρία Υφυπουργέ, δεν είµαστε µόνο για να κά-
νουµε τις επίκαιρες, είµαστε για να κάνουµε παρατηρήσεις και
να διορθώσουµε τα κακώς νοµοθετούµενα. Η απόφαση ανάκλη-
σης, λοιπόν, διαχωρισµού τµηµάτων όπου φοιτούν µαθητές µε
ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες του νέου Περιφερειακού Διευ-
θυντή Εκπαίδευσης Αττικής έπληξε ευθέως και τους µαθητές
που χρήζουν, βάσει γνωµάτευσης, στο Κερατσίνι εκπαιδευτικού
παράλληλης στήριξης. Η απόφαση αυτή έθεσε για µια ακόµη
φορά ευθέως και βιαίως υπό αµφισβήτηση το δικαίωµά τους να
λαµβάνουν την αναγκαία στήριξη και εκπαίδευση από επαρκή
αριθµό εξειδικευµένων εκπαιδευτικών.

Υπενθυµίζουµε ότι επί υπουργίας της κ. Κεραµέως ξεκίνησε ο
περιορισµός προσλήψεων ειδικού προσωπικού εκπαιδευτικών.
Έχουµε, λοιπόν, σήµερα τµήµατα δηµοτικού, παραδείγµατος
χάριν Β’ τάξης, είκοσι τριών παιδιών στα οποία φοιτούν πέντε
παιδιά µε γνωµατεύσεις ΚΕΔΑΣΥ τα οποία χρήζουν εξειδικευµέ-
νου εκπαιδευτικού το καθένα. Κι όµως νοµοθετήσατε ένας εκ-
παιδευτικός και για τις πέντε περιπτώσεις. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι
ο εκπαιδευτικός µοιράζεται στους πέντε µαθητές για να εφαρ-
µόσει το εξατοµικευµένο πρόγραµµα εκπαίδευσης όπως οφείλει.
Σηµαίνει επίσης ότι τα παιδιά µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες
χωρίς την καθοδήγηση του ειδικού προσωπικού που τους στε-
ρείτε αποπροσανατολίζονται, δεν µπορούν να ακολουθήσουν τη
ροή του µαθήµατος, µε αποτέλεσµα να µην µπορούν να κατα-
κτήσουν τη γνώση, τις δεξιότητες και να βελτιωθούν. Εµµέσως
πλην σαφώς, λοιπόν, οδηγείτε τους γονείς να πληρώσουν ιδιω-
τικό εκπαιδευτικό ειδικής αγωγής προκειµένου το παιδί τους να
λαµβάνει την εξατοµικευµένη εκπαίδευση που δικαιούται.

Κατά τον νόµο η ύπαρξη τµήµατος ένταξης στο σχολείο δεν
επιτρέπει τη µείωση µαθητών του τµήµατος. Στην πραγµατικό-
τητα όµως, στην καθηµερινότητα της τάξης των είκοσι πέντε µα-
θητών στα τµήµατα του δηµοσίου σχολείου ή των είκοσι δύο ή
των είκοσι τριών η διάταξη αυτή εύκολα τίθεται υπό αίρεση για
τους λόγους που προαναφέραµε.

Κλείνοντας, κυρία Υφυπουργέ, θέλω να σας ρωτήσω:
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Πρώτον, προτίθεστε να µεριµνήσετε ώστε να ακυρωθεί αυτή
η απόφαση ανάκλησης διαχωρισµού των τµηµάτων που αποστε-
ρεί µε τα πολυµελή τµήµατα των είκοσι πέντε µαθητών την ποι-
ότητα στην παρεχόµενη εκπαίδευση που προκαλεί άγχος και
φόβο µε την αναγκαστική, την επιβεβληµένη µετακίνηση σε
όµορα σχολεία των µαθητών, ακόµα και των µαθητών της Α’ δη-
µοτικού, που δεν λαµβάνει υπ’ όψιν ούτε καν τις βεβαιωµένες εκ-
παιδευτικές ανάγκες των µαθητών µε ειδικές εκπαιδευτικές
ανάγκες;

Δεύτερον, σε ποιο παιδαγωγικό κριτήριο στηρίζεται η από-
φαση του νέου περιφερειακού διευθυντή εκπαίδευσης περί µη
καταχωρισµού τµηµάτων που περιλαµβάνουν µαθητές µε ανα-
πηρίες ή και ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες και η συγχώνευση σε
εικοσιπενταµελή τµήµατα µαθητών στην πρωτοβάθµια εκπαί-
δευση, ακόµα και στην Α’ δηµοτικού.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
Θέλω να καταθέσω και στα Πρακτικά αυτά τα έγγραφα.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αθανασίου καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κυρία Αθανασίου.

Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, δεν κατάλαβα. Με ξαναρώτησε
µάλλον η συνάδελφος στη δευτερολογία κάτι άλλο διαφορετικό
από αυτό που έχει στην ερώτηση. Θα απαντήσω σε όσα περιλαµ-
βάνει η επίκαιρη ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Και σε όσα καταλά-
βατε.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Στη δευτερολογία επιµένουµε συνήθως σ’ αυτά
που έχουµε πει, δεν ξαναρωτούµε. Δεν είναι µια δεύτερη ερώ-
τηση.

Εν πάση περιπτώσει, σχετικά µε την ευαισθησία στην ειδική
αγωγή. Το ανέφερα και πριν, ο αριθµός ο οποίος διορίζεται
φέτος στην ειδική αγωγή και στο ειδικό εκπαιδευτικό και βοηθη-
τικό προσωπικό είναι οκταπλάσιος. Και θέλω να σας πω ότι για
την παράλληλη στήριξη θα προσληφθούν είκοσι χιλιάδες ανα-
πληρωτές ακριβώς γιατί οι ανάγκες έχουν διπλασιαστεί και η ευ-
θύνη και η ευαισθησία του Υπουργείου είναι οι ανάγκες αυτές να
καλύπτονται όσο γίνεται καλύτερα.

Θέλω να σας πω, επίσης, ότι έχουµε προβλέψει να υπάρχουν
τµήµατα ένταξης. Ξέρετε πολύ καλά τι είναι τα τµήµατα ένταξης.
Να πούµε ότι έχουµε σκοπό να ενταχθούν πλήρως οι µαθητές

που έχουν ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες ή αναπηρία στο περι-
βάλλον της τάξης, υπάρχει ο θεσµός της παράλληλης στήριξης
στην εκπαίδευση -σε αυτό θα επιµείνω λίγο µετά γιατί αναφερ-
θήκατε κι εσείς- και οι επιτροπές διεπιστηµονικής υποστήριξης
οι οποίες έχουν προβλεφθεί. Υπάρχει και η αναγκαία µείωση του
αριθµού των µαθητών όταν υπάρχουν παιδιά µε αναπηρία ή ειδι-
κές εκπαιδευτικές ανάγκες. Δεν θα τα επαναλάβω ξανά γιατί έχω
γίνει απολύτως κουραστική.

Θα σας πω, όµως, ό,τι αφορά την παράλληλη στήριξη στην εκ-
παίδευση. Στην Ευρώπη η πρακτική η οποία ακολουθείται είναι
ένας εκπαιδευτικός παράλληλης στήριξης ανά τάξη. Στη δική
µας χώρα ήταν ένας ανά µαθητή και κρίθηκε ότι είναι επιστηµο-
νικά ορθό αυτό να µην ισχύει παρά µόνο σε ειδικά αιτιολογηµέ-
νες περιπτώσεις που το ΚΕΔΑΣΥ επιβάλλει. Δηλαδή υπάρχει
πάντα εκπαιδευτικός για την παράλληλη στήριξη και είναι σε µα-
θητή ή εάν αυτό το ΚΕΔΑΣΥ το ορίσει. Δεν οχυρωνόµαστε πίσω
από την ευρωπαϊκή πρακτική, χωρίς να λαµβάνουµε υπ’ όψιν ιδι-
αιτερότητες και ανάγκες που έχει κάποιο παιδί. Άρα, από πού
προκύπτει αυτό που κατηγορηµατικά λέτε στη γραπτή σας ερώ-
τηση ότι οι γονείς προσλαµβάνουν ιδιωτικό εκπαιδευτικό; Αφού
αυτό το παρέχει το κράτος. Το κράτος παρέχει αυτή τη διευκό-
λυνση όπως έχει φυσικά υποχρέωση.

Δεν νοµίζω ότι έχω να πω κάτι άλλο γιατί θα αναφερόµουν πάλι
στα νούµερα, στις προσλήψεις, στους διορισµούς, στην αντιστοι-
χία µαθητών µε τους εκπαιδευτικούς, στο τι ισχύει σε κάθε τάξη
και θα γινόµουν πάρα πολύ κουραστική.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Υφυπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µια ανακοί-

νωση προς το Σώµα:
Η ένατη µε αριθµό 1373/9-9-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου

κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ασηµίνας Διγενή προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Σο-
βαρά προβλήµατα αντιµετωπίζει η δηµόσια κεντρική ιστορική βι-
βλιοθήκη Χίου Κοραής», δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότη-
τας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.38’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 17 Σεπτεµβρίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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